
از سوی وزارت راه وشهرسازی

ح نهضت ملی مسکن اعلام شد گزارش اجرای طر
خریــدار   وزارت راه و شهرســازی اعلام کرد: 
تا تیرماه ۱۴۰۱ عملیات ســاخت یک میلیون و 
۳۸۳ هزار و ۵۱۳ واحد آغاز شده که از این تعداد، 
۹۵۴ هزار و ۲۳۸ هزار واحد مســکونی در مراحل 
مختلف پیشرفت فیزیکی و ســاخت قرار دارد و 
تعداد ۴۲۹ هزار و ۲۷۵ واحد نیز کلنگ زنی شده 
اســت. وزارت راه و شهرســازی، عملکرد حوزه 
مسکن و ســاختمان در دولت ســیزدهم، حوزه 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن همراه با پیش نیاز 
اجــرای آن از جمله تامین اراضــی، تامین مالی، 
تامین مصالح ســاختمانی، تامین خدمات و سایر 

موارد را اعلام کرد.
براســاس اطلاعات طرح جامع مســکن، طی ۵ 
سال گذشته باید ســالانه حدود ۹۰۰ هزار واحد 
مسکونی ساخته و تامین می شد. این در شرایطی 
است که بر اســاس اطلاعات منتشــر شده طی 
ســال های مذکور صرفاً به میزان ۵۰ درصد این 
میزان، تولید مسکن در کشــور صورت پذیرفته 
است و بازار مسکن در شرایط فعلی با عدم تعادل 

شدید بین عرضه و تقاضا مواجه شده است.
از این رو و همچنین متاثــر از بی ثباتی های روی 
داده در شــرایط کلان اقتصادی طی ســال های 
گذشــته، قیمت مســکن و اجاره بها بــه میزان 
قابل توجهی افزایش یافته اســت بــه نحوی که 
طول دوره انتظار در ســه دهــک اول اقتصادی 
کشور به بیش از ۱۲۰ سال و سهم مسکن در سبد 
هزینه خانوار در این سه دهک به حدود ۴۳ درصد 

افزایش یافته است.
در این گزارش آمده اســت: مجموعه این شرایط، 
عموم خانــوار به خصــوص خانــوار موجود در 
دهک های پائین درآمدی را در تامین مســکن با 
مشــکل مواجه نموده اســت؛ بنابراین ضروری 
است دولت در چارچوب قوانین و مقررات موجود 
به خصوص قانون جهش تولید مســکن و قانون 
ســاماندهی و حمایت از تولید و عرضه مســکن 
با ارائه انواع امکانــات و مشــوق ها از جمله ارائه 
زمین ارزان قیمت زمین تامین مســکن را برای 

خانوارهای فاقد مسکن واجد شرایط ایجاد کند.

ایجاد زیرساخت ها و مقدمات اجرای طرح
در بخش ایجاد زیرســاخت ها و مقدمات اجرای 
طرح، نیز برآورد میزان نیاز ۴ســاله مسکن کشور 
به تفکیک استان و شــهر و ابلاغ آن به ادارات کل 
راه و شهرســازی استان ها و اســتانداران سراسر 
کشــور جهت تامین اراضــی و ســایر اقدامات 
موردنیــاز، تدویــن برنامــه تولید مســکن در 
حوزه های تامین زمین، تامین منابع مالی، تامین 
خدمات موردنیــاز و... با رویکــرد برخورداری و 
تخصیــص هوشــمند مشــوق ها و یارانه های به 
دهک هــای مختلف درآمــدی، ایجاد ســامانه 

ثبت نام از متقاضیان مســکن و پایش پروژه های 
طرح نهضت ملی مســکن و ثبت نــام حدود ۵.۵ 
میلیون متقاضی در تمامی اســتان های کشــور 

انجام شد.

افزایش سقف تسهیلات ساخت
در بخش تامین مالی نیز اقداماتی که انجام شــد 
شــامل تعیین ســهمیه بانک ها بــرای پرداخت 
تســهیلات به میزان ۳۶۰ هزار میلیــارد تومان و 
ابلاغ آن بــه تمامی بانک ها جهــت پرداخت بود؛ 
همچنین افزایش ســقف تســهیلات ساخت به 
۴۵۰ میلیون تومان در شهر تهران، ۴۰۰ میلیون 
تومان در سایر کلان شهرها، ۳۵۰ میلیون تومان 
در مراکــز اســتان ها، ۳۰۰ میلیــون تومان در 
ســایر شــهرها و ۲۵۰ میلیون تومان در مناطق 
روستائی کشــور و افزایش طول دوره بازپرداخت 
این تسهیلات به ۲۰ ســال در بخش تامین مالی 

برنامه ریزی و انجام شد.
راه اندازی ســامانه برخــط ثبت نــام و پرداخت 
تسهیلات ساخت مسکن و امکان ثبت نام تمامی 
سازندگان در این سامانه جهت دریافت تسهیلات 

ساخت مسکن از دیگر اقدامات در این بخش بود.

تأمین اراضی ساخت یک میلیون و ۵۳۵ 
هزار و ۲۷۶ واحد مسکونی

در بخش تامین زمین، بانک اطلاعات زمین جهت 
ثبت اطلاعات زمین های تامین و شناسائی شده 
در تمامی شهرهای کشور برای اجرای برنامه های 
حوزه مسکن ایجاد شــد. همچنین تامین زمین 
به اســتعداد یک میلیون و ۵۳۵ هزار و ۲۷۶ واحد 
مســکونی تا ۱۲ تیرماه ۱۴۰۱،  در ۱۳۰۰ شــهر 
کشــور پیگیری و تامین مابقی اراضی موردنیاز 
از طریق ایجاد شــهرک ها یا شــهر جدید، الحاق 
زمین به محدوده شــهرها، تغییر کاربری اراضی 
مســتعد و اســتفاده از اراضی مازاد دستگاه های 

دولتی و ... انجام شــد. درعین حــال، پیش بینی 
زیرســاخت های موردنیــاز در زمین های تامین 
شده هم زمان با دوره احداث واحدهای مسکونی 

نیز انجام شد.

توافق برای تخفیف ۵۰ درصدی صدور 
پروانه ساختمانی طرح نهضت ملی مسکن

در بخش تامین مصالح ساختمانی، برآورد مکانی 
و زمانی میزان مصالــح موردنیاز بــرای احداث 
۴ میلیون واحد مســکونی و انجام اقدامات لازم 
توسط وزارت صمت برای تامین این مصالح انجام 

شد.
در بخش تامین خدمات نیز انجام هماهنگی های 
لازم بــرای اعمــال تخفیــف ۵۰ درصــدی در 
هزینه و تســهیل و تســریع در صدور پروانه های 
ســاختمانی در برنامه های حمایتی تولید مسکن 
توسط شهرداری های کشــور، تفاهم با سازمان 
نظام مهندسی کشــور جهت اعمال سیاست های 
تشویقی برای مهندسان داوطلب به ارائه خدمات 
فنی مهندســی در برنامه های حمایتــی تولید 

مسکن انجام شد.
ابعاد مالی طرح و ایجاد اشتغال نشان می دهد که 
در راستای اجرای طرح نهضت ملی مسکن، جهت 
ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی )جمعاً 
چهار میلیون در چهار ســال آتی(، می بایست به 
مساحت تقریبی ۵۲۰ میلیون مترمربع عملیاتی 
ســاختمانی اجرا شــود. برای اجرا ایــن میزان 
عملیات ســاختمانی، حدود ۳۱۲۰ هزار میلیارد 
تومان سرمایه گذاری مستقیم صورت می پذیرد 
که حدود نیمی از این منابــع از محل منابع بانکی 
و مابقی از محل آورده نقــدی متقاضیان در طول 
دوره ساخت، تامین می شــود. لازم به ذکر است 
با انجام ایــن ســرمایه گذاری با لحــاظ ضریب 
انتشــار ۱.۹، به میزان ۵۸۹۶ هزار میلیارد تومان 

ارزش افزوده ایجاد می شود.

وزیـر اقتصـاد:

در ماه های آینده تورم را به صورت پلکانی کنترل می کنیم
چهار شنبه     ۲۲ تیر14۰1     سال هفتم     شماره 1۰94      8 صفحه     ۳۰۰۰ تومان
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خانه  هنر   میرا

 پرداخت مالیات منطبق با درآمد واقعی می شود

حرکت به سمت نظام مالیاتی 
هوشمند با اجرای سامانه مودیان

رئیسی در اجلاس وزرای محیط زیست منطقه:
اتحادیه ای برای همکاری های 

زیست محیطی غرب آسیا 
تشکیل شود

رئیس کل بانک مرکزی مطرح کرد

کاهش رشد نقدینگی در بهار ۱۴۰۱ 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته

رییس کنفدراسیون صادرات ایران:
رفع مشکل پولی و بانکی باعث گسترش 

وسیه می شود وابط تجاری با ر ر

صفحه 3
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صفحه 4

مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران اعلام کرد

تاثیر برنامه های تشویق محور 
باعث جلوگیری از خاموشی شد
 مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران گفت: مشــترکان پرُمصرف اگر 
مصرف خود را کاهش ندهند و پر مصرفی در برق ادامــه دهند، به طور قطع با 
قبض های ســنگین روبرو خواهند شد و حتی ممکن اســت در دوره های بعد 

مجبور به محدود کردن برق رسانی به آنها شویم

آگهي مناقصه عمومي
يك مرحله اي شماره ۱۴۰۱/۱۷

شرکت توزيع نيروی برق استان ايلام

۱_نام مناقصه گذار: شركت توزيع نيروي برق استان ايلام به نشاني ايلام- بلوار مدرس، كد 
پستي ۶۹۳۱۹۹۹۵۴۸۷، طبقه دوم، امور تداركات، واحد قراردادها، تلفكس ۰۸۴۳۳۳۴۷۷۵۵

۲_موضوع مناقصات:
شبکه  بهينه  واصلاح  احداث  برق  توزيع  های  شبکه  به  رسانی  نيرووبرق  انتقال   :۱۴۰۱/۱۷

برق(تبديل سيم به کابل خود نگهدارکاهش تلفات شهرستان ايلام
۳_زمان دريافت اسناد مناقصه: از تاريخ ۱۴۰۱/۰۴/۲۰لغايت ۱۴۰۱/۰۴/۲۶

اسناد  دريافت  منظور  به  مي توانند  محترم  مناقصه گران  اسناد:  ۴- آدرس محل دريافت 
مناقصات به سامانه تداركات الكترونيكي دولت setadiran.ir. www مراجعه نمايند.

۵- آدرس محل دريافت پيشنهاد: ايلام ،بلوار شهيد مدرس ،شرکت توزيع نيروی برق استان 
ايلام واحد دبيرخانه به پيشنهادهای فاقد امضا، مخدوش، مشروط و پيشنهاداتی که بعداز مهلت 
مقرر واصل شوند ترتيب اثر داده نخواهد شد.مناقصه گران محترم ضمن تحويل پاکات به صورت 

فيزيکی بايد حتما تمامی مدارک وپاکات را برروی سامانه ستاد بارگذاری. نمايند .
۶- مهلت تحويل اسناد: ساعت ۱۳ روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۱/۰۵/۰۵

۷- محــل برگــزاري مناقصــه: ايــلام، بلــوار مــدرس، شــركت توزيــع نيــروی بــرق اســتان 
ايــلام، ســالن جلســات

مورخ  شنبه  روز  صبح   ۹ ساعت  رأس  پيشنهاد  پاكات  پاكات:  بازگشايي  زمان   -۸
۱۴۰۱/۰۵/۰۸با حضور اعضاي كميسيون مناقصه بازگشايي مي شود. حضور مناقصه گران در 

جلسه فوق الذكر با ارائه معرفي نامه بلامانع است. 
۹- ذكر شماره مناقصه و عنوان آن روي پاكات الزامي است.

۱۰_ شركت توزيع نيروی برق استان ايلام در رد و يا قبول كليه پيشنهادها مختار است.
۱۱_ پيشنهاد دهندگان موظفند تا سه روز قبل از پايان مهلت تسليم پيشنهادات با مراجعه به 
سايت هايي كه اسناد بر روي آن ها بارگذاري شده اند از اصلاحات احتمالي در اسناد مطلع گردند 

و اسناد اصلاحي را مهر و امضاء كنند.

مبلغ تضمبن (ريال)مبلغ برآوردی (ريال)شماره مناقصهرديف

۱۱۴۰۱/۱۷۱۶,۳۴۲,۶۶۵,۵۰۰۱,۳۱۷,۱۳۳,۲۷۵
که به صورت الف)چک تضمين شده بانکی ضمانتامه بانکی بنفع مناقصه گزارضمانتنامه صادر 
شده توسط موسسات بيمه گر دارای مجوز لازم برای فعاليت وصدور ضمانت نامه از سوی بيمه 
مرکزی ايرانگواهی خالص مطالبات قطعی تاييد شده از سوی امور مالی شرکت توزيع نيروی 
برق مطابق کار برگ های پيوسترسيد بانکی واريز وجه مزبور به حساب شماره ۱۹۰۴۰۵۱۹۳۰ 
بانک تجارت ،شعبه انقلاب به نام شرکت توزيع نيروی برق استان ايلام مدت اعتبار تضمينهای 
فوق بايد حداقل ۳ماه از تاريخ صدور آن بوده وبرای همين مدت قابل تمديد باشد وعلاوه برآن 

ضمانتنامه های بانکی بايد طبق فرمهای مورد قبول ضميمه اسناد تنظيم شده باشد.
۱۳_ شرط قبولی مدارک واسناد صرفا وجود واثبات آن ها در جلسه مناقصه بوده وشرکت از 
پذيرش مدارکی که بعد از پايان مهلت تسليم پيشنهادات وحين جلسه وبعداز آن ارائه شوند 

ترتيب اثر نمی دهند.
نكته بسـيار مهـم: عدم امضاي ديجيتال اسـناد بر روي سـامانه سـتاد منجر به 

تاريخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۱/۰۴/۲۰رد كلي پيشـنهاد مي گردد
تاريخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۱/۰۴/۲۲

 نوبت دوم

�ر�� �وز� ��روی �ق 
ا�تان ایلام

آگهی فراخوان عمومي شماره ۴۰۱-۲-۱۶۵
شناسايی سرمايه گذار تامين مالی احداث تاسيسات فاضلاب شهر تودشک

 در ازای واگذاری بخشی از پساب حاصله به روش بيع متقابل

شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان

ــه منظــور  ــان در نظــر دارد ب شــرکت آب و فاضــلاب اســتان اصفه
احــداث تاسيســات فاضــلاب شــهر تودشــک در ازای واگــذاری 
بخشــی از پســاب حاصلــه در قالــب قــرارداد بيــع متقابــل بــا 

ــد: ــذار نماي ــرمايه گ ــايي س ــه شناس ــدام ب ــل، اق ــخصات ذي مش
۱) شرح مختصری از پروژه

نحوه اجرای پروژه: بيع متقابل
دوره احداث: ۳ سال

دوره بهره برداری از پساب قابل واگذاری: ۲۰ سال
جمعيت افق (۱۴۳۰) :  ۶,۷۶۹ نفر

ميانگين حجم پساب سالانه : ۱۸۰,۰۰۰ متر مکعب
۲) شرح عمليات: 
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آگهي مناقصه عمومي
يك مرحله اي شماره ۱۴۰۱/۱۷

شرکت توزيع نيروی برق استان ايلام

۱_نام مناقصه گذار: شركت توزيع نيروي برق استان ايلام به نشاني ايلام- بلوار مدرس، كد 
پستي ۶۹۳۱۹۹۹۵۴۸۷، طبقه دوم، امور تداركات، واحد قراردادها، تلفكس ۰۸۴۳۳۳۴۷۷۵۵

۲_موضوع مناقصات:
شبکه  بهينه  واصلاح  احداث  برق  توزيع  های  شبکه  به  رسانی  نيرووبرق  انتقال   :۱۴۰۱/۱۷

برق(تبديل سيم به کابل خود نگهدارکاهش تلفات شهرستان ايلام
۳_زمان دريافت اسناد مناقصه: از تاريخ ۱۴۰۱/۰۴/۲۰لغايت ۱۴۰۱/۰۴/۲۶

اسناد  دريافت  منظور  به  مي توانند  محترم  مناقصه گران  اسناد:  ۴- آدرس محل دريافت 
مناقصات به سامانه تداركات الكترونيكي دولت setadiran.ir. www مراجعه نمايند.

۵- آدرس محل دريافت پيشنهاد: ايلام ،بلوار شهيد مدرس ،شرکت توزيع نيروی برق استان 
ايلام واحد دبيرخانه به پيشنهادهای فاقد امضا، مخدوش، مشروط و پيشنهاداتی که بعداز مهلت 
مقرر واصل شوند ترتيب اثر داده نخواهد شد.مناقصه گران محترم ضمن تحويل پاکات به صورت 

فيزيکی بايد حتما تمامی مدارک وپاکات را برروی سامانه ستاد بارگذاری. نمايند .
۶- مهلت تحويل اسناد: ساعت ۱۳ روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۱/۰۵/۰۵

۷- محــل برگــزاري مناقصــه: ايــلام، بلــوار مــدرس، شــركت توزيــع نيــروی بــرق اســتان 
ايــلام، ســالن جلســات

مورخ  شنبه  روز  صبح   ۹ ساعت  رأس  پيشنهاد  پاكات  پاكات:  بازگشايي  زمان   -۸
۱۴۰۱/۰۵/۰۸با حضور اعضاي كميسيون مناقصه بازگشايي مي شود. حضور مناقصه گران در 

جلسه فوق الذكر با ارائه معرفي نامه بلامانع است. 
۹- ذكر شماره مناقصه و عنوان آن روي پاكات الزامي است.

۱۰_ شركت توزيع نيروی برق استان ايلام در رد و يا قبول كليه پيشنهادها مختار است.
۱۱_ پيشنهاد دهندگان موظفند تا سه روز قبل از پايان مهلت تسليم پيشنهادات با مراجعه به 
سايت هايي كه اسناد بر روي آن ها بارگذاري شده اند از اصلاحات احتمالي در اسناد مطلع گردند 

و اسناد اصلاحي را مهر و امضاء كنند.

مبلغ تضمبن (ريال)مبلغ برآوردی (ريال)شماره مناقصهرديف

۱۱۴۰۱/۱۷۱۶,۳۴۲,۶۶۵,۵۰۰۱,۳۱۷,۱۳۳,۲۷۵
که به صورت الف)چک تضمين شده بانکی ضمانتامه بانکی بنفع مناقصه گزارضمانتنامه صادر 
شده توسط موسسات بيمه گر دارای مجوز لازم برای فعاليت وصدور ضمانت نامه از سوی بيمه 
مرکزی ايرانگواهی خالص مطالبات قطعی تاييد شده از سوی امور مالی شرکت توزيع نيروی 
برق مطابق کار برگ های پيوسترسيد بانکی واريز وجه مزبور به حساب شماره ۱۹۰۴۰۵۱۹۳۰ 
بانک تجارت ،شعبه انقلاب به نام شرکت توزيع نيروی برق استان ايلام مدت اعتبار تضمينهای 
فوق بايد حداقل ۳ماه از تاريخ صدور آن بوده وبرای همين مدت قابل تمديد باشد وعلاوه برآن 

ضمانتنامه های بانکی بايد طبق فرمهای مورد قبول ضميمه اسناد تنظيم شده باشد.
۱۳_ شرط قبولی مدارک واسناد صرفا وجود واثبات آن ها در جلسه مناقصه بوده وشرکت از 
پذيرش مدارکی که بعد از پايان مهلت تسليم پيشنهادات وحين جلسه وبعداز آن ارائه شوند 

ترتيب اثر نمی دهند.
نكته بسـيار مهـم: عدم امضاي ديجيتال اسـناد بر روي سـامانه سـتاد منجر به 

تاريخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۱/۰۴/۲۰رد كلي پيشـنهاد مي گردد
تاريخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۱/۰۴/۲۲
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 دولت ۸۸ هزار میلیارد تومان بدهی تامین اجتماعی را تسویه کرد

رئیسی در اجلاس وزرای محیط زیست منطقه:

اتحادیه ای برای همکاری های زیست محیطی غرب آسیا تشکیل شود
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 آبخیزداری و نقش آن در جلوگیری 
از یک بحران خاموش

محدثه صادقی مالواجردی  خاک مهم تریــن منابع حیاتی در جهان 
است چراکه تولید بیش از ۹۷ درصد غذای جهان وابسته به خاک است. 
بهره وری کشاورزی در هر کشــوری ارتباط تنگاتنگی با کیفیت و عمق 
خاک زراعی در آن کشــور دارد و هر کشــوری کــه دارای منابع خاک 
غنی تر و حاصلخیزتر و فراوان تری باشد که بتواند از آن به بهترین وجه 

بهره وری کند بی شک ثبات، امنیت و رفاه خود را تضمین کرده است.
اگرچه از نظر علمی خاک را جز منابع تجدید پذیر دســته بندی کرده 
اند اما به دلیل روند ســخت و کند تشــکیل خاک، در عمــل جز منابع 
غیرقابل تجدید اســت. از این رو حفظ این منبع حیاتی اهمیت بسزایی 
دارد علیرغم اهمیت اساسی خاک برای ادامه بقا انسان معضل فرسایش 
آن را تهدید می کند، فرســایش خاک در جهان و به ویژه ایران بحرانی 

جدی است که به صورت خاموش رو به افزایش است.
فرســایش خاک موجب کاهش حاصلخیزی و هدر رفت خاک می شود 
همچنین معضلاتی مانند پرُ شــدن مخازن ســدها، گرفتگی و انسداد 
مجاری آبیاری، آبراهه ها، رودخانه ها، گل آلــود کردن آب رودخانه ها 
و کاهش کیفیــت آب و آلودگی آب های مناطق پایین دســت را به بار 
می آورد، گفته می شود سالانه حدود ۳۰ درصد از ظرفیت ذخیره سازی 
آب در سدهای بزرگ مخزنی کشور را رسوبات از بین می رود و این برای 
کشــوری، چون ایران که با بحران کم آبی دســت و پنجه نرم می کند، 

فاجعه ای بزرگ است.

فرسایش خاک در ایران
میزان تخریب خاک و هدر رفت آب به نوع استفاده انسان مرتبط است، 
در طول پنجاه سال اخیر یک ســوم زمین های زراعی کره زمین در اثر 
فرسایش از بین رفته اند و پیش بینی می شود این فرسایش با شدت ده 
میلیون هکتار در ســال ادامه داشته باشــد که به تبع آن تولید تا سطح 

بسیار نگران کننده ای رو به کاهش خواهد بود.
آمارهای گوناگونی از میزان فرسایش ســالانه در ایران ارائه شده است 
که اگرچه این آمارها اختلافاتــی با یکدیگر دارند امــا همگی گواه آن 
هستند که مقدار فرسایش سالانه در کشور رقم نگران کننده ای است. 
طبق یک مطالعه علمی فرسایش خاک در ایران از سال ۱۳۳۰ تاکنون 
افزایشی حدود ۵۰ درصد داشته است که این میزان فرسایش به معنی 
از دست دادن ســالانه ۸۰ کیلوگرم ازت و ۲۵ کیلوگرم فسفر به ازای هر 
هکتار می باشــد. همچنین در برخی گزارش ها میزان فرسایش خاک 
در ایران بالغ بر ۱۵ تن در هکتار در ســال ارائه شده که این یعنی میزان 
فرســایش خاک در ایران سه تا پنج برابر متوســط کشورهای آسیایی 
است و این در حالی است که بر طبق پژوهش های صورت گرفته، مدت 
زمان لازم برای تشکیل یک ســانتی متر مکعب خاک در اقلیمی مشابه 

اقلیم ایران چیزی در حدود ۵۰۰ سال است.

فرسایش آبی دلیل عمده فرسایش خاک در ایران
به طور کلی دو نوع فرســایش خاک وجود دارد، فرســایش طبیعی و 
فرسایش غیر طبیعی؛ فرســایش طبیعی که روندی کند و آهسته دارد 
در همه دوران هــا روی خاک ها رخ می دهد. اما فرســایش غیر طبیعی 
که به دلیل فعالیت های انســان است شدید و ســریع رخ داده و موجب 
فرســایش خاک می شــود، فعالیت هایی چون از بین بردن پوشــش 
گیاهی، تغییر در اقلیم و آب هوایی، روش های زراعی و شخم نامناسب 

و.. می باشد.
در هــر دو گونه فرســایش آب و باد دو عاملی هســتند که فرســایش 
را ایجاد می کنند که از آنها با عنوان فرســایش بادی و فرســایش آبی 
نام می برند، در فرســایش بادی باد ذرات خاک را از ســطح زمین جدا 
کرده و به جایی دورتر می برد و در فرســایش آبی بارندگی های شدید 
و رواناب ها به ویژه اگر در جهت شــیب شــروع به حرکت کنند موجب 
فرسایش خواهد شد. فرســایش آبی در ســه مرحله موجب فرسایش 
می شود اول آنکه ساختمان خاک را متلاشی کرده و حاصلخیزی خاک 
را از بین می برد، دوم شــیارها و خندق هایی در سطح خاک ایجاد کرده 
که قابلیت زراعی زمین را کم می کند و ســوم خاک منتقل شده در یک 
مکان رسوب می کند که غالباً مضر هست مانند پر کردن مخازن سدها. 
به نظر می رســد مهم ترین دلیل اصلی فرسایش فرســایش خاک در 
ایران فرسایش آبی اســت، به ویژه آنکه سالانه بر شدت بارش ها و ایجاد 

سیلاب ها در کشور افزوده می شود.

آبخیزداری؛ مهم ترین راهکار مقابله با فرسایش خاک
آبخیزداری مهم ترین مجموعه اقدامات زیربنایی اســت که به مدیریت 
جامع منابع و حفظ آب و خاک و پوشــش گیاهی، بهــره برداری بهینه 
از این منابع و حفظ ســرمایه اصلــی می پردازد. این اقدامات شــامل 
عملیات های بیولوژیکی و مکانیکی اســت برخی از این اقدامات شامل 
کنترل پوشــش گیاهی در مراتع و آبراهه ها، اســتفاده از انواع بندها، 
شیب شــکن ها، تراس بندی ها، اســتفاده از کشــت بر روی خطوط 
کنتوری، استفاده از کشت نواری، استفاده از تناوب گیاهی، بوته کاری، 
نهالکاری، اصلاح شخم، علوفه کاری، بانکتبندی، دیواره های ساحلی، 

سکوبندی، اسکلهریزی، دیواره حائل، سدهای زیرزمینی و..
امروزه مجموعه عملیات های آبخیزداری در کشــورهای توسعه یافته 
مهم ترین راهکار برای مقابله با فرســایش خاک اتخاذ می شوند. برای 
مثال در آمریکا در ســال ۱۹۳۲ برای اولین بار عملیات آبخیزداری در 
جهت جلوگیری از فرسایش خاک انجام شد و کارکرد موفقیت آمیزی 
داشــت و تاکنون مجموعه ای از اقدامات جهت جلوگیری از فرسایش 
انجام می شــود به طور مثال ذخیره نزولات جوی و کنترل رواناب های 
سطحی از جمله این موارد اســت. که این اقدامات علاوه بر جلوگیری از 
فرسایش خاک موجب تقویت آب های زیرزمینی خواهد شد، پژوهشی 
در هند نشان می دهد که سطح آب های زیرزمینی در چاه های باز از ۰.۶ 

به طور متوسط تا ۳.۹ متر بالا آمده است.
در ایــران نیز آبخیزداری به عنــوان راهکاری مؤثــر در حفاظت خاک 
مورد استفاده قرار می گیرد. برای نمونه از سال ۱۳۹۴ پروژه تحقیقاتی 
آبخیزداری در منطقه وردیج )دامنه جنوبی البرز( توســط پژوهشکده 
حفاظت خاک و آبخیزداری آغاز شــد. پس از مطالعــات پایه، عملیات 
بیولوژیک مانند ایجاد پوشش گیاهی )نهالکاری و بذرکاری( انجام شد 
همچنین عملیات اجرایی مانند ذخیره سازی سدزیرزمینی، بندهای 
تأخیری ذخیره نزولات، احداث مخزن جمع آوری آب های ســطحی، 

اجرای بانکت، تراس بندی، احداث طشتک آبگیر و.. انجام شد.
آمارها و تجزیه تحلیل ها در این پروژه نشــان می دهد میزان آبدهی در 
این منطقه در فصول مختلف سال مطلوب بوده و با توجه به نیاز عملیات 
جنگل کاری و بیولوژیک به آب و عدم امکان دسترسی به آب های دائم 
نظیر چشــمه و یا حمل آب اقدامات مؤثری در جمــع آوری آب های 
سطحی و روان آب ها صورت پذیرفته اســت. ارزیابی ها نشان می دهد 
که مجموعــه عملیات های آبخیزداری در ایــن منطقه موجب کاهش 
فرسایش خاک، کنترل رسوب، جلوگیری از سیل های مخرب، تثبیت 
و حفظ رطوبت خاک و ایجاد زمینه پوشش گیاهی را فراهم نموده است 
به علاوه کشت گونه های گیاهی بومی شــامل درخت، درختچه، بوته و 
مرتعی موجب احیا اکوسیســتم حوزه گردیده اســت. بررسی ها نشان 
می دهد مجموعه عملیات ها در این پروژه موفقیت آمیز بوده و می تواند 

الگوی مناسبی در این عرصه باشد.
تجربه های داخلــی و خارجی در حوزه آبخیز داری نشــان می دهد که 
اقدامــات در این حــوزه مهم تریــن و بهینه ترین راهــکار در مقابله با 
فرسایش خاک اســت، بنابراین انتظار می رود سیاست گذاری و اجرای 

پروژه در این زمینه بیش از پیش مورد توجه دولتمردان قرار گیرد.

یادداشت

 رییس مجلس شورای اســلامی گفت:موضوع احیای 
دریاچه ارومیه یک موضوع ملی است و موضوع استانی 
آذربایجان شــرقی و غربی نیســت باید مشکلات این 

دریاچه مرتفع شود.
 محمــد باقــر قالیباف در نشســت علنــی  مجلس 
شورای اسلامی در روند بررســی گزارش کمیسیون 
کشــاورزی، آب و منابــع طبیعی مبنــی بر تصویب 
تقاضای تحقیــق و تفحص از عملکرد ســتاد احیای 
دریاچه ارومیه گفت:موضــوع  احیای دریاچه ارومیه 

یک موضوع ملی اســت و موضوع اســتانی 
آذربایجان شرقی و غربی نیست بحث احیا 
این دریاچه بایــد به صورت جــدی چاره 
اندیشی شــود چون اثرات زیست محیطی 
زیادی دارد و چندین میلیــون نفر را تحت 
تاثیر مســائل اقتصادی، سلامت، بهداشت 

قرار می دهد .
وی با بیان اینکه  این دریاچه نقطه کاملًا استراتژیک از 
بعُد اقتصادی و ظرفیت های محیط زیستی دارد، گفت:  

اگر به این دریاچه توجه نشود برای کشاورزی 
آن منطقه پتانسیل منفی ایجاد می کند که 
قابل جبران نیســت و ممکن است بخشی از 
ســرزمین و زیســت آنجا را تحت تاثیر قرار 

دهد.
رییس مجلس شــورای اسلامی بیان داشت: 
توجه به دریاچه ارومیه باید در اولویت دولت 
و مجلس قرار گیرد از دولــت محترم می خواهم که اگر 
اقدامات انجام شــده در این دریاچه اشــکالاتی دارد 

مرتفع شود که اگر الان این هزینه ها با یک طرح مدون  
انجام  شود به صرفه تر است و  برای جبران این خسارت 
با سرمایه بیشــتری پرداخت کنیم و هرگز این سرمایه 
قابل برگشت نخواهد بود، اگر ما امروز دریاچه را حفظ 

نکنیم .
قالیباف بیان داشــت: دولت در برنامه هفتم توسعه هر 
پیشنهادی برای احیای دریاچه ارومیه دهد مجلس با 
آمادگی کامل حمایت می کند تا مــا دچار یک فاجعه 

زیست محیطی در آن منطقه مهم کشور نشویم.

مجلس

خریدار   ســخنگوی دولــت گفت:دولت 
در حرکــت جهــادی ۸۸ هــزار میلیــارد 
تومان بدهــی تامین اجتماعی را تســویه 
کرد و امســال هم در بودجه، تســویه ۹۰ 
هزار میلیارد تومان پیش بینی شــده که در 
کمیســیون اقتصادی دولت این برنامه در 
دستور کار اســت. علی بهادری جهرمی در 
نشســت خبری با خبرنگاران ضمن تبریک 
اعیاد قربان و غدیر و همچنین هفته تامین 
اجتماعی گفت: در ماه های اخیر ســازمان 
تامین اجتماعی موفق شــد گام های مثبت 
و رو به جلو بــردارد و خــلاف روال ماهای 
منتهی به ســال گذشــته که بخش زیادی 
از پرداختی هــای ایــن ســازمان از محل 
اســتقراض بانکی انجام می شــود و موجب 
تورم و خلق پول می شــد از آذر ماه سازمان 
تامین اجتماعی بدون استقراض و با تامین 
از ســایر منابع پرداخت های خود را انجام 
دهد.وی افزود: دولت در حرکت جهادی ۸۸ 
هزار میلیارد تومان بدهی تامین اجتماعی را 
تسویه کرد و امســال هم در بودجه، تسویه 
۹۰ هزار میلیارد تومان پیش بینی شــده و 
در کمیسیون اقتصادی دولت این برنامه در 

دستور کار قرار دارد.
ســخنگوی دولت تصریح کرد: امیدواریم با 
همت جهادی در مجموعه دولــت به ویژه 
وزارت نیرو برای حل بحران آبی شاهد اخبار 
خوش در این حوزه باشــیم که یکی از این 
برنامه ها طرح آبرســانی غدیر است و دولت 
ســعی کرد مدت ۳۰ ماهه اجرای این طرح 
را به یک سوم زمان کاهش دهد تا این طرح 
کمک حال مردم در خوزســتان برای حل 

مشکلات آبی این استان باشد.

مردم باید استانداردها در مقابله
 با کرونا جدی بگیرند

وی با اشــاره به شــیوع کرونا در کشور اظهار 
داشــت: از مردم می خواهم اســتانداردها را 
جدی بگیرند، واکسن یادآور را کسانی که ۶ ماه 
از تزریق دز قبلی واکسن شــان گذشته است 
را حتما تزریق کنیم. مراکز ســلامت هم نمونه 

گیری و واکسن را با سرعت انجام می دهند.

 بررسی اعتراضات در مورد یارانه ها
 به اتمام رسید

رییس شورای اطلاع رســانی دولت درباره 

آخریــن وضعیــت یارانه گفت: بررســی 
اعتراضــات بــه پایــان رســید. در همین 
مرحلــه افرادی که مســتحق تشــخیص 
داده شــدند یارانه به حســاب سرپرســت 
خانوار واریز می شــود و این یارانه از ماه اول 
به آنها پرداخــت می شــود.وی ادامه داد: 
افرادی بودند که پیش از این از یارانه حذف 
شــده اند و افرادی هم اصلا از قبل هم یارانه 
دریافت نمی کردند و برخــی از این افراد در 
دهک یک تا ۹ قرار گرفتنــد و یارانه به آنان 
تخصیص داده شد.سخنگوی دولت درباره 
وضعیت تیم ملی فوتبال و تغییر ســرمربی 
گفت: موفقیت تیم ملی خواسته همگانی و 
پیروزی تیم ملی افتخار همه مردم و دولت 
است. فدراســیون فوتبال متولی موضوع، 
درخواســت هایی از دولت داشت که دولت 
حمایت از تیم ملی را وظیفه خود  دانســت 
و جلســاتی با وزارت ورزش برگــزار کرد. و 
وزیر ورزش در اردوی تیم ملی حاضر شــد 
و گــزارش را به دولت و خواســته های آنان 
را مطرح کرد.ملاقاتی با معــاون اول انجام 
نشــد اما ملاقاتهایی با برخی افراد نهاد بود 
که خودم نشســت هایی داشــتم و دغدغه 
آنها را شــنیدم.بهادری جهرمــی مردمی 
بودن را از ویژگی های این دولت دانســت و 
خاطرنشان کرد: قبلا هم گروه های مختلف 
مسائل خود را مطرح کردند، دولت در بحث 
فنی و تخصصی ورود نکــرده و نخواهد کرد 
جز حمایت لذا تصمیــم گیری بر عهده تیم 
و فدراسیون اســت و همه آرزوی موفقیت 

برای تیم ملی در جام جهانی را داریم.
سخنگوی دولت ادامه داد که در این زمینه 
مذاکراتی با حضــور فدراســیون فوتبال، 
وزیر ورزش، معاون توسعه ورزش قهرمانی 
و حرفــه ای، ســازمان برنامــه و بودجه و 
نماینده وزارت خارجــه و من برای حمایت 
از جام جهانی ۲۰۲۲ قطر در دفتر ریاســت 

جمهوری برگزار شد.
سخنگوی دولت در پاسخ به سوال خبرنگار 
ایرنا مبنی بر اینکه با توجه به دستور رییس 
جمهــور بر افزایــش یک قلم کالا، شــاهد 
افزایش قیمت دیگر کالاها هســتیم، گفت: 
سیاســت دولت در اصلاح نظــام پرداخت 
یارانه ها از پرداخت به دلالان که با آفت های 
فراوانی مواجه بود، به سمت خود مردم رفت 
که به عادلانه سازی یارانه ها منتهی می شد 

که در نتیجــه آن موجــب افزایش قیمت 
کالاهای وارداتی شــد. لذا برخــی کالاها 
هم به تاثیــر از این کالاهای اساســی دچار 
افزایش قیمت می شــوند و دولت مکلف به 
اجرای آن بود کــه در کوتاه مدت آثار گرانی 
برای مردم خواهد داشــت اما در بلند مدت 

آثار خوبی دارد.
بهادری جهرمی خاطرنشــان کــرد: تورم 
جاری موجود در کشــور که سالهاســت با 
تورم ۳۰ تا ۴۰ درصدی در سال برای هر کالا 
مواجه هستیم و تا موفق نشویم این ریشه ها 
را از بین ببریم این افزایش قیمت را خواهیم 
داشــت. همزمــان برخی مصوبــات، خود 

موجب افزایش قیمت در کالاها می شود.
وی اضافه کرد: اصناف بــا توجه به افزایش 
قیمت و تورم درخواست افزایش قیمت در 
صنف خود دارند و اتحادیه ها ملزم شــدند 
قیمت ها را مستند و مستدل در سامانه ۱۲۴ 
بارگذاری کنند و با ارائــه هر قیمت خلاف، 
برخورد و مکلف می شــوند تا قیمت ها را به 

قبل برگردانند.
ســخنگوی دولت گفــت: محکومیت های 
متعددی از یک شــرکت فــروش اینترنتی 
معــروف در فروش روغن موتور، پوشــک و 
شکر به برگشت قیمت و ۱۴۰ میلیارد جزای 
نقدی را شاهد بودیم. همچنین دولت برای 
اصلاح آثار تورمی برخــی قوانین، لوایحی 
تقدیم مجلس کرد که از مجلس درخواست 
همــکاری دارد. متاســفانه از صحبتهای 
رییس جمهور سوبرداشــت شــد که تورم 
جدید در راه اســت در حالیکه با این لوایح 
انتظار می رود شــاهد آثار تورمی مقررات و 

قوانین نباشیم.
رییس شورای اطلاع رســانی دولت درباره 
اینکه وزیر رفاه چه زمانی به مجلس معرفی 

می شــود و آیا همزمــان وزرای بازرگانی و 
صنعت معدن هم معرفی خواهند شد، گفت: 
قانون موعد سه ماهه را مشخص کرد که در 
همان مهلــت قانونی وزیر رفــاه به مجلس 

معرفی می شود.
وی افزود: طرح تشکیل وزارت بازرگانی در 
مجلس قبل مطرح و با اشکالاتی در شورای 
نگهبان مواجه شد و به کمیسیون اجتماعی 
مجلس برگشت. در چند قسمت نظر دولت 

را خواستند که دولت موافقت کرد.
بهادری جهرمی با بیــان اینکه این طرح در 
مجلس گذشــته بود، اضافه کرد:  باید دید 
مجلس چه تصمیمــی در این باره اتخاذ می 
کند و نظر شورای نگهبان چیست و این که 
چگونه باید عمل شــود و دولت طبق قانون 
عمل خواهد کرد.بهادری جهرمی در مورد 
فعالیت کریدور شــمال به جنــوب، گفت:  
۳۰۰ ترانزیت فعال شــد هم در حوزه زمان 
ترانزیت و هم در حوزه حمــل بار با توجه به 
آن به صرفه بودن مسیر پیش بینی می شود، 
جایگزینی بسیاری از مسیرهای حمل و نقل 
های ترانزیتی موجود از سایر مسیرها باشد. 

امیدواریم در سال جاری رکورد 
ترانزیت را شکسته شود

وی افزود: این خبر خوش و مســرت بخش 
کمک می کند تا کشــور ما بــه آن جایگاه 
تاریخی خود کــه بهره برداری مناســب از 
موقعیت جغرافیایی در حــوزه حمل و نقل 
می باشــد، بازگردد. جاده ابریشم به عنوان 
نماد هویت بخشــی و منابع اقتصاد و پایدار 
و درآمدزایی در کشــور ما به شمار می رفت 
ولی متاســفانه به خاطر شــرایط ظرفیت 
جغرافیای نادیده گرفته شــد یــا کمتر به 
آن توجــه شد.ســخنگوی دولــت یکی از 
اولویت های سیاســت های جدید دولت هم 
در حوزه اقتصاد و هم در سیاســت خارجی 
را توجه بــه موقعیت جغرافیایی کشــور و 
فعال سازی ظرفیت ها و از جمله ظرفیت ها 
همین ظرفیت مســیر شــمال بــه جنوب 
دانست و خاطرنشان کرد:  سایر مسیرهای 
فعال شــده هم تاکنون خبرهای خوشی را 
به همراه داشــته اســت، دو برابر مشابه در 
سال ۱۳۹۲ و ۱۳۹۸ ترانزیت صورت گرفته 
است و در سال ۱۴۰۰ هم هزار ترانزیت کالا 
صورت گرفته که امیدواریم امسال بتوانیم 

رکورد میزان حمل و نقــل و ترانزیت کالا را 
بشکنیم.رئیس شورای اطلاع رسانی دولت 
در واکنش به تحریم ایران از ســوی دولت 
آمریکا پس از نشست دوحه و تاکید همزمان 
آمریکا با بازگشــت ایران به مذاکرات گفت: 
اعتیاد دولت های ایالات متحده به تحریم ها 
مسری شده و از دولتی به دولت بعد منتقل 

می شود.
وی بــا بیان اینکــه این تحریم هــا تاثیری 
بر اراده جمهوری اســلامی ایــران ندارد، 
خاطرنشــان کرد: ایران اجــازه نمی دهد 
این دست اندازها بر پیشــرفت کشور تاثیر 
بگذارد البته در عین حال با جدیت مســیر 

رفع تحریم ها را در پیش خواهد گرفت .
بهــادری جهرمــی درباره تخلف شــرکت 
نهاده های دامی با تاکید بر اینکه براســاس 
گزارش ها هیچ اختلاســی در این شــرکت 
انجام نشــده اســت، گفت: عنوان مجرمانه 
را نمی توان به یک نهاد نســبت داد.برخی 
تخلفات از نظام اداری در این شرکت اتفاق 
افتاد که با ورود بــه موقع وزارت اطلاعات از 

بروز مشکلات بعدی جلوگیری شد.
وی تاکید کرد: مقابله با فساد از اولویت های 
دولــت اســت و بــرای همیــن اقدامات 

پیشگیرانه و نظارتی انجام می دهد.
وی همچنین درباره ســاماندهی کولبران 
گفت: آیین نامه ساماندهی کولبران یا آیین 
نامه ته لنجی، نهایی شــد و بــه زودی ابلاغ 

می شود و در حال ویرایش نهایی است. 
ســخنگوی دولت ادامه داد: در هر دو حوزه، 
قواعدی برای حمایــت از ملوانان و کولبران 
پیش بینی شــده و هــم اینکه ایــن کار به 
قاچاق منتهی نشــود.اقداماتی در این راستا 
همزمــان مانند مذاکــرات متعــدد برای 
فعالســازی بازارچه های مــرزی و پیگیری 
برای مجاب کردن کشــورهای مقابل برای 
بازگشــایی این بازارچه ها محقق شده است  
تا کالاهای قانونی در روش و مســر قانونی و 
حفظ کرامت و امنیت کولبران و ملوانان جا 
به جا شود.رئیس شورای اطلاع رسانی دولت 
در پاسخ به اینکه آیا قرار است شاهد افزایش 
قیمت نــان باشــیم گفت: بحــث افزایش 
قیمت نان اصلا مطرح نیســت، بلکه اصلاح 
در تخصیــص یارانه ها مطرح اســت و هیچ 
افزایش قیمت نان برای مشتری و پرداخت 

از جیب مشتری در نان نخواهیم داشت. 

ومیه یک موضوع ملی است قالیباف: احیای دریاچه ار

خریدار  رئیس جمهور گفت: پیشــنهاد 
می کنــم اتحادیــه یــا ســازمانی بــرای 
همکاری های زیســت محیطی کشورهای 

غرب آسیا شکل گیرد.
 حجت الاســلام رئیســی رئیس جمهور در 
اجلاس وزیران محیط زیســت کشورهای 
منطقه که در تهران برگزار شد، گفت: حفظ 
محیط زیســت برای همه موجودات مسأله 
بســیار مهمی اســت که امروز دغدغه همه 
کشــورها و مردم اســت به ویژه کشورهای 
منطقه که این مسأله اولویت اجتناب ناپذیر 

است.
وی افزود: هر توســعه یافتگــی را باید فرع 
بر محیط زیســت بدانیم. توســعه صنعتی 
ضرورت است، اما این توســعه فرع بر حفظ 
محیط زیســت اســت. اگر محیط زیست 
برای مردم امن و آرام نباشد، توسعه یافتگی 
درســت در جای خودش قــرار نمی گیرد و 
حتی به تهدید برای سلامت انسان ها تبدیل 
می شــود.رئیس جمهور تصریــح کرد: در 
قانون اساســی جمهوری ایران اسلامی به 

محیط زیست توجه شده است.
رئیسی افزود: در نگاه اسلام، انسان ملزم به 
حفظ محیط زیست اســت و بشریت در این 
زمینه مسئولیت دارد. رفتار انسان بر تعادل 
نظام محیط زیست تأثیرگذار است، بنابراین 
انســان نباید دنبال بهره کشــی از محیط 
زیست باشد. نگاه اسلام به محیط زیست با 
نگاه برخی که معتقدند باید به هر شــکلی از 

محیط زیست بهره جست، متفاوت است.
وی با اشــاره به مشــکلات محیط زیستی 
موجود گفت: در غرب آسیا شاهد معضلات 

زیســت محیطــی از جملــه طوفان های 
گردوغبار هســتیم. کاهش امنیت زیستی 
و غذایی و برداشــت بی رویــه منابع منجر 
به کاهش رفاه عمومی شــده و بر سلامت و 

اقتصاد هم تأثیر منفی گذاشته است.
رئیس جمهور تاکید کــرد: در آیات نورانی 
قرآن یکی از ویژگی هــای ظالمان، نابودی 
طبیعت به دســت آن ها عنوان شده است. 
یکــی از موضوعاتی که من در ســخنرانی 
ســال قبل مجمــع عمومی ســازمان ملل 
تأکید کــردم این بــود که باید به مســئله 
محیط زیست توجه شود و توجه کشورهای 

جهان بــه این موضوع مهــم را جلب کردم. 
بنابرایــن نکته مهــم که امــروز باید مورد 
توجه این نشســت هم باشــد این است که 
بدون تشــریفات معمول اداری و سازمانی و 
دیپلماســی به موضوع محیط زیست توجه 
شود. غالباً مســائل دیپلماســی مسائل و 

بحث های تعاریفی مرسوم است.
رئیســی افــزود: مــن از رئیس ســازمان 
محیط زیست و کشــورهای شرکت کننده 
و صاحب نظــران می خواهم این مســئله 
را بــه دور از نگاه های سیاســی و تعارفات 
دیپلماتیــک ببیننــد و دنبال کننــد، زیرا 

تعارفات معمول مانع این می شود که کار به 
نتیجه شایسته برسد.

وی تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران با 
تدوین قوانین مرتقی، تأســی از آموزه های 
دین، تأکید بر ارزش هایــی از قبیل برابری، 
عدالت، قناعت و احترام به محیط زیســت 
و عضویــت در مجامــع بین المللی محیط 
زیســتی به مســئله حفظ محیط زیســت 
توجه داشته است و اقدامات متعددی برای 
بهبود شرایط زیســت محیطی انجام داده و 
تلاش هایی برای به کارگیری توان علمی و 

تخصصی به کار رفته است.

رئیس جمهور افزود: یکی از ابعاد اساســی 
سیاســت خارجی ایران به ویــژه در قبال 
همســایگان، رعایت حق همسایگی است. 
البته وقتی از حق صحبت می کنیم، تکلیف 
هم به دنبال خود مــی آورد یعنی این دو در 
کنار هم هســتند. رعایت مســائل محیط 
زیستی یکی از حقوق همسایگی است و در 
واقع رعایت حق همسایگی ایجاب می کند 

که به مسئله محیط زیست توجه شود.
رئیسی تصریح کرد: ایران از عزم کشورهای 
منطقه و همســایه برای حــل این چالش 
استقبال می کند. برگزاری این نشست هم 
نشــان از اراده ایران برای حل این مســائل 
دارد.وی با اشــاره به پیشنهادات خود برای 
حل مسائل زیست محیطی غرب آسیا اظهار 
کرد: حتماً همکاری ها به سوی ایجاد نگاه و 
همکاری مشترک باشــد. برای دستیابی به 
این نگاه مشترک هم به تقســیم کار میان 
کشــورها نیاز داریم. باید برنامه هایی برای 
مدیریت و بهره بــرداری از آب، هوا، خاک و 
مدیریت پســماندها تدوین شود. ایران این 
آمادگــی را دارد که تجــارب و دانش خود 
را در اختیار ســایر کشــورها و همسایگان 
بــرای کاهــش آلودگی هــا قــرار دهــد. 
پیشــنهاد می کنم اتحادیه یا سازمانی برای 
همکاری های زیســت محیطی کشورهای 
غرب آســیا شــکل گیرد تا این اقدامات را 
ســاماندهی کند. همچنین تأســیس یک 
صندوق منطقه ای برای پشتیبانی مالی نیز 
از اقداماتی است که ضرورت دارد تا اهداف 
قطعنامه های ســازمان ملل در این زمینه 

محقق شود.



 پرداخت مالیات منطبق با درآمد واقعی می شود

حرکت به سمت نظام مالیاتی هوشمند با اجرای سامانه مودیان
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 ۳ شرط کمیته اقدام ارزی برای دارندگان
 تعهد ارزی

 کمیته اقدام ارزی با تعیین ســه شــرط به منظور ایفای تعهدات ارزی 
صادرکنندگان در ســال های ۱۳۹۸ تــا ۱۴۰۰، به دارنــدگان کارت 
بازرگانی منقضی یا تعلیق شــده اجازه داد تا علاوه بر ثبت ســفارش، 

امکان برخورداری از تخصیص ارز و ترخیص کالا را داشته باشند.
به گزارش کنفدراســیون صادرات ایران، بر اساس مصوبه کمیته اقدام 
ارزی، انقضا یا تعلیــق کارت بازرگانی صادرکننــدگان دارای تعهدات 
ارزی ایفا نشده سال ۱۳۹۸ تا پایان سال ۱۴۰۰ با رعایت تمامی شروط 
در نظر گرفته شده از سوی کمیته اقدام ارزی تا پایان مردادماه ۱۴۰۱، 

مانع از ثبت سفارش، تخصیص ارز و ترخیص کالا نخواهد بود.
بر اســاس این مصوبه، چنانچه تمام شــروط تعیین شــده به صورت 
هم زمان رعایت شــود، صادرکننــدگان دارای تعهــد ارزی در فاصله 
ســال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۰ قادر خواهند بود نســبت به ثبت سفارش، 

ترخیص کالا و تخصیص ارز اقدام کنند.
»کالای دارای قبض انبار به تاریخ قبل از ابلاغ مصوبه جلســه ۷۶ مورخ 
۳۱ خرداد ۱۴۰۱«، »واردات کالاهای مشمول صرفاً در مقابل صادرات 
خود صادرکننــده« و در عین حال، »ارایه تعهــد محضری به اداره کل 
صمت اســتان صادرکنندگان کارت بازرگانی مبنی بر عدم تامین ارز 
از منابع داخلی و عدم انجام صادرات تا ایفــای تعهدات ارزی معوقه«، 
شــروط ســه گانه کمیته اقدام ارزی برای برخورداری دارندگان تعهد 

ارزی از فرصت این مصوبه است.
انتظار می رود که صادرکنندگان از این فرصت اســتفاده کرده و نسبت 

به تعیین تکلیف تعهد ارزی خود در بازه زمانی اعلام شده، اقدام کنند.
همچنیــن تخصیص ارز در این پروســه صرفــاً از محــل ارز حاصل از 

صادرات خود صادرکننده خواهد بود.

رییس سازمان بورس اعلام کرد
 صندوق  املاک و مستغلات؛ فصل جدیدی 

در تامین مالی شهرداری ها
 رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: صندوق املاک و مستغلات 
به دلیل برخورداری از ویژگی هایی همچون نقدشــوندگی بالا، به روز 
شــدن ارزیابی ارزش دارایی، عدم نیاز به فروش تمام ملک یا ساختمان 
برای برطرف کــردن نقدینگــی موردنیاز نهادهــا و ارگان هایی چون 

شهرداری، ابزاری مناسبی به شمار می رود.
به گزارش ســازمان بورس و اوراق بهادار، »مجید عشقی« با بیان اینکه 
بحث تامین مالی در حوزه توســعه شــهری تا کنون به اوراق مشارکت 
محدود بوده، اظهار کرد: اوراق مشارکت با توجه به میزان درآمد حاصله 
و سررســید اوراق که معمولاً با بهره برداری پروژه یکســان نیســت به 
تنهایی پاسخگوی نیازهای مالی شــهرداری ها نیستند در نتیجه باید 
راهکارهای دیگری برای تأمین مالــی و نقدینگی مورد نیاز مورد توجه 

قرار گیرد.

وی با اشــاره به تفاهم نامه همکاری که به تازگی میان سازمان بورس و 
اوراق بهادار و شهرداری تهران در ارتباط با تامین مالی در حوزه توسعه 
شــهری منعقد شــد، گفت: در این تفاهم نامه مباحث جدیدی مطرح 
شــد و امید می رود موضوعات مطرح شــده در حوزه طراحی، تدوین و 
راه انــدازی ابزارهای مالی به منظور تأمین مالی پروژه های شــهرداری 
اجرایی شوند.عشــقی با بیان اینکــه در این تفاهم نامــه به روش های 
ترکیبی در ارتباط با تامین مالی پروژه های شــهری اشاره شده است، 
توضیح داد: بسته به نوع پروژه ها ممکن است در بخشی از تامین مالی از 
اوراق صکوک بهره برده شود و در بخش دیگری ممکن است از ظرفیت 

صندوق های املاک و مستغلات استفاده شود.
رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار فروش دارایی هــای با ارزش را به 
دلیل نیاز بــه نقدینگی یکی از معضلات در حوزه شــهری برشــمرد و 
عنوان کرد: این اقدام به بی بهره شــدن از جریانات نقدی آتی آن دارایی 
می انجامد و بی بهره شدن از افزایش قیمت آن دارایی نیز معضل دومی 
اســت که از فروش دارایی حاصل می شــود. درحالی که بهره بردن از 
صندوق املاک و مســتغلات راه حلی برای برون رفت از این معضلات 

است.
وی ادامه داد: موضوع بهره برداری از دارایی های ارزشــمند تاســیس 
کننده صندوق املاک و مستغلات در این نوع از صندوق ها مطرح است. 
به بیانی دیگر، برای نمونه، دارنده یک ســاختمان تجاری برای تامین 
نقدینگی خود نیــاز به فروش دارایی خود در قالب زمین یا مســتغلات 
ندارد. زیرا این امکان فراهم اســت مالک با فــروش ۲۰ یا ۳۰ درصدی 
یک ســاختمان در قالب یونیت های ســرمایه گذاری منابع و نقدینگی 
لازم را کسب کند و از آنجایی که بخشــی از این املاک نزد مالک باقی 
می ماند، نقدشــوندگی مالک به دلیل ماهیت فروش در قالب صندوق 

حفظ می شود.
عشقی موضوع تجدید ارزیابی ناخودآگاه این دارایی را نکته مهم دیگر 
در صندوق املاک و مستغلات برشمرد و تصریح کرد: تبدیل شدن یک 
دارایی به یونیت های ســرمایه گذاری سبب به روز شــدن آن دارایی بر 
اساس مکانیزم های صندوق می شود؛ به بیانی دیگر، بر اساس مکانیزم 
صندوق در دوره  های مشــخصی قیمت این صندوق به روز می شــود و 
بنابراین، فرد دارنده یک دارایی همیشه به روز در صورت های مالی خود 

با ظرفیت نقدشوندگی مناسب با قابلیت نقدکردن بخشی از آن است.
این مقام ارشــد در ســازمان بورس با بیان اینکه در مبحث بودجه نیز 
برخی اوراق را می توان طراحی و منتشــر کرد، گفت: شــهرداری ها در 
موضوع بودجه خود نیز می توانند از برخی اوراق منتفع شوند و سازمان 
بورس نیز در این زمینــه نهایت همکاری را خواهد داشــت؛ بنابراین، 
امضــای تعهدنامه میان ســازمان بورس و شــهرداری تهــران، فصل 
جدیدی را در بازار ســرمایه آغاز می کند که به تأمین مالی شــهرداری 

کمک خواهد کرد.

۲۶ تیرماه آخرین مهلت ارایه اظهارنامه مالیات 
وده فصل بهار بر ارزش افز

 سازمان امور مالیاتی کشور اعلام کرد: مهلت ارایه اظهارنامه مالیات بر 
ارزش افزوده فصل بهار ۱۴۰۱ تا ۲۶ تیرماه است.

به گزارش سازمان مالیاتی کشــور هر یک از مودیان مشمول مالیات بر 
ارزش افزوده که تا تاریخ۱۵ تیرماه ۱۴۰۱ موفق به تســلیم اظهارنامه 
دوره اول ســال  ۱۴۰۱ خود نشــده اند، می توانند حداکثر تا تاریخ ۲۶ 
تیرماه امسال نسبت به تســلیم اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده دوره 

مزبور اقدام کنند.
بنابر اعلام ســازمان امور مالیاتی جرایم عدم تسلیم اظهارنامه و تاخیر 
پرداخت مالیات و عوارض تــا زمان مذکور با رعایت مــاده ۱۹۱ قانون 

مالیات های مستقیم مورد بخشودگی قرار خواهد گرفت.

بازار

 وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشــاره به اینکه مسائل 
خارجی اعم از تورم وارداتی و عوامل داخلی مهم ترین 
عوامل کوتاه مدت رشد نرخ تورم در دو ماه گذشته بود، 
گفت: امیدواریم با مصوبات ســتاد اقتصادی دولت در 
تیرماه شاهد کاهش نرخ رشد تورم باشیم و در ماه های 

آینده نیز تورم را به صورت پلکانی کنترل کنیم.
 »سید احســان خاندوزی« در حاشــیه مراسم افتتاح 
مدرســه تابستانه سیاســتگذاری در پاســخ به سوال 
خبرنگار ایرنــا درباره وضعیت بــورس و افت اخیر آن، 
اظهار داشــت: در موضوع بورس چند موضوع دخیل 
است و تنها به وزارت اقتصاد و ســازمان بورس مربوط 
نمی شود و مسائلی است که در حوزه قیمت گذاری ها و 
مسائل مربوط وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت 

نفت هم در آن دخیل هستند.
وی افزود: به رئیس سازمان بورس گفتم که 
درباره بورس بســته ای آمــاده و توضیحات 

لازم در این باره را ارائه کنند.

ارسال پیش نویس مصوبه طرح سهام 
عدالت برای جاماندگان به دولت

وزیر اقتصــاد دربــاره اختصــاص ســهام عدالت به 
جاماندگان نیز گفت: تکلیف قانون بودجه امســال در 
بحث ســهام عدالت را وزارت اقتصاد با همکاری وزارت 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی که باید مشــمولان را با 
اولویت افراد تحت پوشــش نهادهای حمایتی تعیین 
کند، برعهده دارد. خاندوزی ادامه داد: بر این اســاس 

مقدمات مربوطه و پیش نویس مصوبه مربوط 
به ســهام عدالت جامانــدگان باید در هیات 
دولت بررســی شــود که آن را به کمیسیون 
اقتصادی دولت ارســال کردیــم و به محض 

تصویب به هیات وزیران اجرایی می شود. 
وزیر اقتصاد درباره کاهش نرخ رشد نقدینگی 
بیان کــرد: دولت عواملی همچون کســری 
بودجه را که به تورم دامن می زند، را کنترل و مدیریت 

کرده و نسبت به دوره قبل موفق تر بوده است. 
وی ادامه داد: در بحث رشد نقدینگی ناشی از عملکرد 
بانک ها نیز عملکرد خوبی ثبت شــده و بانک مرکزی 
مراقبت لازم را در برابر رشد ترازنامه بانک ها، همچنان 

در دستور کار دارد.

خاندوزی گفت: جزیی از عوامل رشــد نرخ تورم که در 
اردیبهشــت و خرداد موجب رشــد این شاخص شده، 
ناشــی از عوامل طرف هزینه در تورم و افزایش قیمت 

تمام شده کالاها است. 
وزیر اقتصاد تصریح کرد: مســائل خارجی اعم از تورم 
وارداتــی و عوامل داخلــی همچــون افزایش قیمت 
نهاده ها، دستمزد و اصلاحات یارانه ای که در کشور رخ 
داد، مهم ترین عوامل کوتاه مدت رشــد نرخ تورم است 

که دستور کار اصلی ستاد دولت قرار دارد.
وی تاکید کرد: امیدواریم با مصوبات ســتاد اقتصادی 
دولت در تیرماه شــاهد کاهش نرخ رشــد تورم باشیم 
و در ماه های آینده نیز تورم را به صورت پلکانی کنترل 

کنیم.

وزیر

خریدار  رییس اداره اجرایی مرکز تنظیم 
مقررات ســازمان امــور مالیاتی کشــور با 
بیان اینکه اجرای قانون پایانه فروشــگاهی 
و ســامانه مودیان حرکت به ســمت نظام 
مالیاتی هوشمند است، گفت: در این روش 
پرداخت مالیات مبتنی به عدالت و منطبق 

با درآمد واقعی مودیان خواهد شد.
اشکان هراتی اظهار داشت: سامانه مؤدیان 
با ســه زیرســامانه اصلی شــامل سامانه 
جمع آوری اطلاعــات، ســامانه ثبت نام و 
عضویت و سامانه کارپوشــه مؤدیان نهایی 
و آماده سازی شده اســت و بعد از رونمایی، 
در موعد مقرر برای اجرای قانون پایانه های 

فروشگاهی از آن بهره برداری شود.
وی افزود: با اجرای این قانون کلیه مودیان و 
صاحبان کسب وکار برای فروش کلیه کالاها 
و خدمات خود، صورت حساب الکترونیکی 
صادر کــرده و اطلاعــات آن را به ســامانه  
مودیان ارســال می کنند تا مبنای محاسبه 

مالیات بر ارزش افزوده افراد قرار گیرد.

اجرای قانون پایانه های فروشگاهی 
نیازمند عزم ملی است

رییس اداره اجرایی مرکــز تنظیم مقررات 
ســازمان امور مالیاتــی کشــور ادامه داد: 
انتظارات از ســامانه مودیان می بایســت 
معقــول و در چارچــوب زیرســاخت ها و 
شــرایط موجود باشــد، اما در آینــده این 
سیســتم در جریان بلوغ خــود تکامل پیدا 
خواهد کرد تا در اجــرای کامل قانون پایانه 
فروشــگاهی و مودیان به تمــام انتظارات 
پاسخ داده و به یک دستاورد بزرگ در نظام 

هوشمند مالیاتی دســت یابیم. وی با بیان 
اینکه اجرای قانون پایانه های فروشــگاهی 
نیازمند عزم ملــی مودیان و مردم اســت، 
گفت: همــه مردم باید پای ایــن کار بیایند 
و همه خــود را مســوول بداننــد، چراکه 
برای ایجاد شــفافیت نیازمند دستیابی به 
اطلاعات مستند و سیســتمی هستیم تا با 
هوشمندســازی نظام مالیاتی، اخذ مالیات 

مبتنی بر درآمد صاحبان کسب وکار بشود.
هراتی تأکید کرد: برای رســیدن به عدالت 
مالی نیازمنــد عزم همگانی هســتیم تا به 
یک دســتاورد ملی در چهارچوب شفافیت 

اقتصادی محقق شــود. با اســتفاده از این 
اطلاعــات می توانیــم از رویکــرد مالیات 
ستانی سنتی به سمت مالیات ستانی نوین 
و مبتنی بر اطلاعات شــفاف و قابل استناد 

دست یابیم.
وی با اشاره به اینکه اجرای قانون پایانه های 
فروشــگاهی منجر بــه شناســایی تعداد 
مودیــان جدید می شــود، گفــت: در ماده 
۱۱ قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه 
مودیان به ساماندهی کارتخوان ها پرداخته 
شده اســت که با اجرای این طرح بیش از دو 
میلیون مودی را شناســایی کرده ایم و این 

گامی در جهت جلوگیری از فــرار مالیاتی 
و به تبع آن برقــراری عدالت مالیاتی خواهد 
بود.این مقام مسوول ابراز داشت: در بخش 
مالیات ســتانی ســنتی هشــت فراخوان 
منتشــر کردیم که در همین راستا هفتصد 
هزار مودی مالیات بر ارزش افزوده داشته ایم 
که پیش بینی ما این اســت که با اجرای این 
قانون تعداد مودیان مالیات بر ارزش افزوده 
به هفت میلیــون نفر برســد. ازاین رو برای 
اجرای این قانون باید دقت کنیم و ترتیبات 
لازم را در نظــر بگیریــم که اجــرای مؤثر 
داشته باشیم.این مقام مســوول مالیاتی با 

تأکید بر اینکه راه اندازی سامانه مودیان به 
اطلاعات شفاف و سیستمی کمک می کند، 
بیان کرد: بدون اطلاعات چاره ای جز نظام 
مالیات ستانی سنتی و مســتندات دستی 
نداشته ایم، اما با اجرای کامل این قانون در 
مرحله بلوغ سامانه ضمن جلوگیری از فرار 
مالیات به عدالت در دریافت مالیات دســت 

خواهیم یافت.
هراتی گفت: در این روش افرادی که درآمد 
بیشــتری دارند، بایــد مالیات بیشــتری 
پرداخت کرده و افــرادی که درآمد کمتری 
دارند، مالیات کمتر را می پردازند و پرداخت 
مالیات مبتنی به عدالت محوری و منطبق با 

درآمد واقعی مودیان خواهد شد.

نظام مالیاتی، هوشمند می شود
وی با بیان اینکه قانون پایان فروشــگاهی 
سال ۹۸ به تصویب رســید، گفت: فرصت 
۱۵ماهه برای اجرای این قانون اعلام شــد 
که متأسفانه با وجود وضعیت و زیرساخت ها 
زمان مناســبی به نظر نمی رسید، اما با روی 
کار آمدن دولــت ســیزدهم، رویکرد تیم 
جدید اقتصادی بر اساس مدل های اجرایی 
و کاهش تصدی گری و افزایش تسهیلگری 

رقم خورد.
 رییس اداره اجرایی مرکــز تنظیم مقررات 
ســازمان امور مالیاتی کشــور خاطرنشان 
کرد: با اجرای قانون پایانه های فروشگاهی 
و ســامانه مودیان حرکت به سمت اجرای 
قانــون در نظام هوشــمند مالیاتی شــکل 
می گیرد کــه دســتاوردهای خوبی برای 

کشور به همراه خواهد داشت.

وزیر اقتصاد: در ماه های آینده تورم را به صورت پلکانی کنترل می کنیم

 ضمانت اجرایی این سیاست مالیاتی چیست؟

اهتمام دولت برای تسریع در شناسایی خانه های خالی
محمدحسین سیف اللهی مقدم  سازمان 
امور مالیاتی اعلام کرده است اطلاعات کل 
خانه های خالی شناســایی شــده در سال 
۱۴۰۰ به این سازمان ارسال شده است که 
بعد از محاسبه تا پایان تیرماه، اطلاعات آن 

منتشر می شود.
 ســازمان امور مالیاتی اعلام کرده اســت 
اطلاعــات کل خانه های خالی شناســایی 
شده در ســال ۱۴۰۰ به این سازمان ارسال 
شــده اســت که بعد از محاســبه تا پایان 
تیرماه، این اطلاعات منتشر و بر این اساس 
مشــمولان تا پایان مردادماه ســال جاری 

فرصت دارند که مالیات خود را بپردازند.
قانــون دریافت مالیــات از خانه های خالی 
در سال ۹۹ تصویب شــد، اما در گام نخست 
اختلاف نظرهایــی درخصــوص آئین نامه 
اجرایــی، موانــع فراوانی را در مســیر اخذ 
مالیــات از خانه های خالی ایجــاد کرد، اما 
پس از یک ســال با ابلاغیه رئیس ســازمان 
امــور مالیاتی در دولت ســیزدهم این مانع 

برداشته شد.
گزارش هــا نشــان می دهد تا کنــون ۱۰ 
میلیــارد تومان مالیــات از خانه های خالی 
اخذ شده اســت. هرچند با توجه به آخرین 
آمار اعلام شده در زمینه خانه های خالی که 
در سال ۹۵، دو و نیم میلیون واحد مسکونی 
اعلام شده بود این مبلغ، قابل توجه نیست، 
اما آنگونه که سازمان امور مالیاتی وعده داده 
تا بعــد از تیرماه اطلاعات خوبــی از وصول 
پایه های مالیاتی از جمله مالیات خانه های 

خالی اعلام خواهد شد.
بر این اســاس پس از اعلام ســازمان امور 
مالیاتی، مشــمولان فرصت دارند تا پایان 
مرداد مالیات خــود را بپردازند. طبق قانون 
مالیات خانه های خالی، اگر واحد مسکونی 
در شــهرهای بالای ۱۰۰ هــزار نفر بیش 
از ۱۲۰ روز خالی از ســکنه باشد، مشمول 
مالیات می شود و به ازای هر ماه بیش از زمان 
مذکور، ماهانه مشــمول مالیاتی بر مبنای 
مالیات بر درآمد اجاره به شرح ضرایب سال 
اول معادل شش برابر مالیات متعلقه، سال 

دوم معادل ۱۲ برابر مالیات متعلقه و ســال 
ســوم به بعد معادل ۱۸ برابر مالیات متعلقه 

خواهد شد.

ضرورت افزایش ضمانت های
 اجرایی برای اجرای قانون مالیات بر 

خانه های خالی
سیاوش غیبی پور، کارشناس امور مالیاتی 
در این باره به مهر گفت: هــدف قانون گذار 
از اجرای قانون مالیات بــر خانه های خالی 
افزایــش درآمد مالیاتی و کنتــرل و تعادل 
در بازار مسکن بوده که بر این اساس عرضه 

مسکن تسهیل شود.
وی ادامه داد: اما به دلایل مختلف این قانون 
طی سال های گذشته به صورت ناقص اجرا 

شده است.
غیبی پور عــدم ضمانت بــرای اجرای این 
قانون را از دلایل اســتقبال کم و روند کند 
شناســایی خانه های خالی عنــوان کرد و 
گفت: قانون مالیــات بر خانه هــای خالی 
قانونی جدید است و قاعدتاً اجرای موفقیت 

آمیز آن زمان بر است.
وی در بخش دیگری از اظهارات خود افزود: 
به علاوه اینکه به دلیل افزایش مسئولیت ها، 
درگیری مأموران سازمان مالیاتی افزایش 
یافته و به نظر می رسد دستکم یکی دو سال 
نیازمند زمان برای تســریع در اجرای این 

قانون باشیم.
این کارشــناس امور مالیاتی بــا بیان اینکه 
بخشــی از مالیات هــا هماننــد مالیات بر 
نقــل و انتقال مســکن، مالیــات پذیرفته 
شده ای اســت اظهار داشت: اما در خصوص 
مالیات بر خانه های خالی ضروری اســت تا 
سیاســتگذار با اقدامات قهری و یا تشویقی، 
ضمانت اجرایــی دقیق تری برای آن در نظر 

بگیرد تا بین مردم بیشتر پذیرفته شود.

اخذ مالیات از مسکن راهکار مهم 
کنترل سفته بازی

قانــون اخذ مالیــات از خانه هــای خالی با 
هدف کنتــرل قیمت ها در بازار مســکن و 

مقابله با ســفته بازی در این بازار در دستور 
کار قرار گرفــت. طبق گــزارش مرکز آمار 
در خردادماه ۱۴۰۱ متوســط وزنی قیمت 
آپارتمان های مســکونی فــروش رفته در 
مناطق ۲۲گانه شــهر تهران به ۴۱ میلیون 
و ۴۰۸ هزار تومان رســیده است. در این ماه 
منطقه ۱ با متوســط قیمت ۷۸.۴ میلیون 
تومانی بیشــترین و منطقه ۱۷ با متوســط 
قیمــت ۲۰.۸ میلیــون تومانــی کمترین 
قیمت را در بین مناطق ۲۲گانه شهر تهران 
به خــود اختصاص داده اند. گــزارش مرکز 
آمار حاکــی از تورم ۷.۱ درصــدی قیمت 
مسکن تهران در خردادماه است. همچنین 
تورم نقطه به نقطه مســکن تهــران هم به 

۳۵.۵ درصد رسیده است.
کارشناســان یکی از مهمترین راهکارهای 
کنترل تــورم مســکن را، اخــذ مالیات از 
خانه های خالی عنــوان می کنند. واقعیت 
آن اســت که سیســتم مالیات ســتانی در 
کشــور تحت تأثیــر تکیه بــه درآمدهای 
نفتــی، زیرســاخت قدرتمندی نــدارد و 
پایه های مالیاتی در کشــور از تنوع چندانی 
برخوردار نیست و این موضوع زمینه را برای 

ثروت اندوزی های نابجا ایجاد کرده است.
در این شرایط دریافت مالیات به عنوان یک 
سیســتم تنظیم گری می تواند جریان بازار 
را هدایــت کند. علاوه بر سیســتم دریافت 
مالیــات از واحدهــای خالی، اســتفاده از 
طرح های تشویقی و معافیت مالیاتی برای 

عرضه بهتر مسکن ضروری است.

چالش های پیش روی اخذ مالیات
 از خانه های خالی

یکــی از مهمتریــن چالش هــای پیش رو 
برای اخذ مالیات از خانه هــای خالی، نبود 
پایگاه های اطلاعاتی جامــع در کنار برخی 
ســاختارهای معیوب این قانون اســت که 
عملًا اغلــب واحدهای مســکونی خالی از 
ســکنه را از مالیات معاف کرده است. بر این 
اساس توصیه کارشناســان در این شرایط 

اخذ مالیات سالیانه از همه خانه ها است.
در این شــرایط با توجه به ارزش ملک و به 
صورت شــناور می توان اقدام بــه دریافت 
مالیــات کــرد. هرچنــد در این شــرایط 
نگرانی هایــی بابــت صاحبــان خانه ها در 
مناطق محروم و ضعیــف و عدم توانایی آنها 
در پرداخت مالیات وجود دارد، اما شــناور 
شــدن میزان مالیات، می تواند در نهایت به 
سود آنها تمام شــود. به خصوص در زمینه 
اجاره بها نیز با توجه به اثرگذاری نرخ ملک 
بر اجاره ها، تعیین ســازو کار دقیق مالیاتی 
می تواند در کنترل فعالیت های سوداگرانه 

در بازار مسکن مؤثر واقع شود.

مزایای استفاده از ابزار مالیاتی
در بازار مسکن

کارشناســان معتقدند اخذ مالیات از خانه، 
تأثیر مثبتی بر فضای امروز کســب و کار در 
حوزه مسکن خواهد داشــت. به گفته آنها 
طرح دریافــت مالیــات از خانه های خالی 
می تواند، موضوع تولید مســکن که مبنای 
جهش تولید مســکن در کشــور اســت را 

عملیاتی کند.
همچنین اجرای صحیح و جدی این قانون 
می تواند در فضای اجاره نشــینی مســکن 
نیز مؤثر واقع شــود. یکــی از دغدغه های 
مهم مــردم در دو ســال گذشــته افزایش 
بی رویه اجاره بهای مســکن بوده است. در 
این راستا قانون تعیین ســقف اجاره بها در 
دســتور کار دولت قرار گرفــت. همچنین 
پرداخت ودیعه مسکن نیز از دیگر اقدامات 
حمایتی دولــت در این زمینه بوده اســت. 

هرچند این اقدامات به عنوان مســکنی در 
بازار مسکن می تواند کارساز باشد، اما برای 
کنترل قیمت مســکن و حمایــت واقعی از 
مستأجران ضروری اســت تا از ابزار مالیاتی 
اســتفاده بهینه تــری شــود.قانون وصول 
مالیات از خانه های خالی ســال ۱۳۹۹ در 
مجلس شــورای اســلامی تصویب و در آن 
مقرر شــد از این خانه ها مالیات اخذ شود تا 
مالــکان مجبور به عرضه خانه هایشــان در 
بازار رهن و اجاره شــوند.این قانون با اصلاح 
برخی بندهای قانون و طی شــدن پروســه 
تصویب در مجلــس و شــورای نگهبان به 
دولت رسید و از سوی رئیس جمهور به وزیر 
اقتصاد و راه وشهرســازی ابلاغ شد و پس از 
آن دستورالعمل اجرای قانون توسط رئیس 
کل سازمان امور مالیاتی به ادارات کل امور 

مالیاتی استان ها ابلاغ شد.
پیش نویس آئیــن نامه اجرایی محاســبه 
عوارض و مالیات واحدهای مسکونی و باغ و 
ویلاهای گران قیمت در سال ۱۴۰۱ توسط 
وزارت امور اقتصــادی و دارایی تهیه و برای 

تصویب هیئت وزیران به دولت ارائه شد.
مطابق بنــد )ق( تبصره )۶( مــاده واحده 
قانــون بودجه ســال ۱۴۰۱ کل کشــور، 
امسال واحدهای مســکونی و باغ ویلاهایی 
که ارزش آن ها )با احتساب عرصه و اعیان( 
بیش از ۱۵۰ میلیارد ریال باشــد، مازاد بر 
این مبلــغ مشــمول مالیات به میــزان دو 
در هزار می شــوند و این مالیــات برعهده 
شــخصی اســت که در ابتدای سال ۱۴۰۱ 
مالــک واحدهای مســکونی و باغ ویلاهای 
مذکور باشد.همچنین سازمان امور مالیاتی 
کشــور مکلف شــده دارایی های مشمول و 
ارزش قیمت روز آن هــا از طریق اطلاعات 
مالکیت املاک در حوزه اماکن که توســط 
وزارتخانه های راه وشهرســازی و صنعت، 
معدن و تجارت، سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشــور و شــهرداری ها در اختیارش قرار 
می گیرد را حداکثر تا پایان خردادماه سال 
۱۴۰۱ تعیین تکلیف کند و مراتب را به نحو 

مقتضی به اطلاع اشخاص مشمول برساند.
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وزارت ارتباطات اعلام کرد
 ثبت نام برای اینترنت رایگان تا پایان هفته

 ادامه دارد
وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعــات از ثبت نام بیــش از ۷۵۰ هزار 

سرپرست خانوار برای دریافت اینترنت رایگان خبر داد.
 به نقل از وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات، تاکنــون ۷۵۸ هزار و 
۵۶۲ سرپرست خانوار از ســه دهک اول یارانه بگیر از طریق پنجره ملی 
خدمات دولت هوشــمند و کد USSD برای دریافت اینترنت رایگان 

ثبت نام کرده اند.
بر اساس این گزارش، ۱۰۲ هزار و ۹۰۳ سرپرست خانوار از بستر پنجره 
ملی خدمات دولت هوشمند برای ثبت نام اینترنت رایگان اقدام کرده و 

۶۵۵ هزار و ۶۵۹ نفر نیز از طریق بستر کد ussd ثبت نام کرده اند.
همچنین ۱۰۱۴۹۷۱۰ اســتعلام از طریق بستر کد USSd انجام شده 

است.
با اعلام وزارت ارتباطات سرپرســتان خانواری که در ۳ دهک کم درآمد 
یارانه بگیران هستند تا پایان هفته جاری می توانند با مراجعه به سامانه 
پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند my.gov.ir یا با شماره گیری کد 

#۱۲۳۴*۴* برای دریافت اینترنت رایگان ثبت نام کنند.

عضو کمیسیون صنایع مجلس:
منافع عده ای در تغییر سریع وزرای صمت است

یک نماینده مجلس با بیان اینکه ایجاد وزارت بازرگانی، بالانس تأمین 
کالا را بهم میزند، گفت: منافع باندهای فســاد در تغییر ســریع وزرای 
صمت اســت که با اســتفاده از اهرم خودرو همواره بــه هدف خود می 

رسند.
علی جدی در مورد تفکیــک وزارت صنعت، معدن و تجــارت، اظهار 
کرد: در حال حاضر در کمیسیون صنایع و معادن مجلس، هم نماینده 
مخالف و هم نماینده موافــق تفکیک وزارت صمت داریــم که به نظر 
می رسد با توجه به نظر مثبت دولت برای تفکیک، برخی از نمایندگان 
موافق تفکیک هســتند زیرا مجموع تخصصی نظر کمیسیون مخالف 

تفکیک وزارتخانه است.

تأمین منافع واردات با تشکیل وزارت بازرگانی
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه من هم مخالف 
تفکیک هســتم، افزود: در کشــور متولی کالا که کالا به میزان نیاز در 
اختیار مردم باشد وزارت صمت و جهاد کشــاورزی هستند؛ بخشی از 
تأمین کالا از طریق تولید داخل و بخشــی دیگر از طریق واردات انجام 
می شــود؛ همچنین بخش صادرات نیز باید به نوعــی تعیین تکلیف و 
مدیریت شــود که کالای داخلی به میزان مورد نیاز همواره در دسترس 

باشد.

وی ادامه داد: مخالفان معتقدند وقتی متولی تأمین کالا چه در بخش 
تولید و واردات و چه در بخش صادرات در کشــور دو وزارتخانه جهاد 
کشاورزی و صمت هستند، اگر یک وزارتخانه جدیدی سر کار آید که 
صرفاً متولی مدیریت واردات و صادرات باشــد منجر به این می شــود 
که بالانس تأمین کالا در کشــور بهم بخورد؛ به عنــوان مثال در حال 
حاضر وزارت جهاد کشــاورزی متولی تأمین برنج چه در بخش تولید 
و چه در بخش واردات اســت در اینجــا اگــر وزارت بازرگانی بدون 
هماهنگی با وزارت جهاد اقدام بــه واردات برنج همه برنامه های جهاد 
بهم می خورد و عملًا این دوگانگی در مدیریــت تأمین کالا به اقتصاد 
کشور آسیب هایی وارد می کند و ظرفیت هایی را برای واردات تأمین 

می کند.

ایجاد وزارت بازرگانی، بالانس تأمین کالا را بهم میزند
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس تصریح کرد: لذا می گویند در 
کشور متولی بالانس کالا چه در بخش تولید و چه در بخش واردات باید 

متمرکز باشد تا مشکلی پیش نیاید و تولید هم آسیبی نبیند.
جدی در مورد اینکه آیا یک فرد می توانــد تمام وظایف مربوط به تولید 
و تجارت را به تنهایی بر عهده بگیرد، تصریح کــرد: بعد از احیای قانون 
انتزاع بخشی از وظایف وزارت صمت به وزارت جهاد کشاورزی منتقل 
شد و صمت عملًا در حوزه بازار کالاهای اساسی نقشی ندارد. لذا وزارت 

صمت می تواند بدون تفکیک به کارهای خود بپردازد.

رانت برخی در تغییر سریع وزرای صمت است
وی اضافه کرد: دقت کنید که در ۲ ســال گذشــته ۴ وزیر صمت عوض 
کرده ایم، زیرا در بخش هایــی از وزارت صمت رانت هایی وجود دارد که 
منافعشان در تغییر سریع وزرا بوده است؛ متأسفانه تا وزیری می خواهد 
دست به اصلاح ســاختار در حوزه های معدن، صنایع و… بزند، برخی 
افراد با استفاده از اهرم خودرو، فضایی ایجاد می کنند تا وزیر تغییر کند.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس افزود: عملًا با وارد شدن به این 
فضاها منافع باندهای فســاد را در کشــور تأمین می کنیم. در حالی که 
همه به میــزان اهمیت وزارت صمت واقف هســتند و می دانند که یک 
وزیر به یک فرصت چند ســاله برای ایجاد تغییر و اصلاح ســاختار نیاز 

دارد.

سواستفاده از صنعت خودروسازی برای تغییر وزرا
جدی تصریح کرد: متأســفانه طی ســالیان اخیر با محور قرار دادن 
حوزه خودرو، دائم وزرای صمت را تغییــر داده و فرصتی برای انجام 
کارهای دیگر به آنها نداده ایم، در حالی کــه گردش مالی خودرو از 
لوازم خانگی کمتر اســت و شــاید ۵ درصد از زنجیره تأمین صنعت 

فولاد هم نباشد.
وی ادامه داد: به عنوان نمونه شــرکت فولاد مبارکه ســال گذشته به 
تنهایی ۵۲ هزار میلیارد تومان ســود داد که نصف گــردش مالی کل 
صنعت خودروسازی ماست، بعد افراد به جای پرداختن به همه مسائل 
مربوط به صمت، فقط صنعت خودرو را برجســته و حواشــی برای آن 
ایجاد می کنند تا از این طریــق وزرا را تغییر دهند و منافع خود را تأمین 

کنند.
جدی افزود: در این زنجیره ها و معادن رانت های گسترده ای نهفته است 
و افراد با هیاهو این رانت ها را پشــت ماجرای خــودرو پنهان می کنند، 
در حالی که حواشــی صنعت خــودرو کمتر از این بخش هاســت و به 
عنوان مثال می توان با واردات، بخشــی از مشــکلات مربوط به صنعت 

خودروسازی را حل کرد.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس گفت: اجــازه نمی دهند کار 
ساختاری در وزارت صمت انجام شــود و هیاهو ایجاد می کنند و نهایتاً 
کار به تغییر وزرا می رســد؛ تاکنون این همه وزیر صمت تغییر داده ایم 
آیا مشکلات حل شده است؟ لذا باید کمک کرد تا با ایجاد ثبات، زمینه 

برای اصلاح ساختارها فراهم شود.

تولید

 رییس ســازمان توســعه تجــارت در دیدار بــا وزیر 
امورخارجه صربســتان بر گســترش روابط اقتصادی 
ایران و صربستان و توافق بر تشکیل کارگروه مشترک 
تجاری تاکید کرد. »علیرضــا پیمان پاک« که در راس 
هیاتی تجاری به بلگراد پایتخت صربســتان سفر کرده 
است، با نیکلا ســلاکوویچ، وزیر امورخارجه صربستان 

دیدار و گفتگو کرد.
در این دیــدار کــه در ســاختمان وزارت امورخارجه 
صربستان برگزار شد، نیکلا ســلاکوویچ به سابقه ۸۵ 
ساله ارتباطات سیاسی، فرهنگی و اجتماعی دو کشور 

اشاره کرد و این موضوع را از نقاط مثبت روابط خواند.

تبدیل صربستان به عنوان دروازه ورود 
محصولات ایرانی به اروپا

وزیر امور خارجه صربستان با اشــاره به تماس تلفنی 
چندباره روسای جمهور دو کشور و سفر خود به تهران 

در چند ماه گذشــته، از تبدیل صربستان به 
عنوان دروازه ورود محصولات ایرانی به اروپا 
اســتقبال کرد و گفت: اکنون که مشکلات 
بانکی میان دو کشور حل شده، بهترین زمان 
برای گسترش روابط و تشــکیل کمیسیون 

مشترک است.
وی روابط با ایران را یــک پله بالاتر از روابط با 

سایر کشــورها خواند و گفت: با صحبت هایی که امروز 
شــد، باید مقدمات دیدار روســای جمهور دو کشوررا 

فراهم کنیم.
در ادامه این دیدار علیرضا پیمان پاک، رئیس سازمان 
توســعه تجارت جمهوری اســلامی ایــران نیز تاکید 
رئیس جمهــور را بر گســترش روابط با کشــورهای 
دوست و مســتقل خواند و گفت: پیشــنهاد می کنیم 
تا یک کارگروه برای همکاری در پروژهای مشــترک 
اقتصادی و تجاری شــکل گیرد و ســاختار آن تعریف 

شــود.وی ادامه داد: این کارگــروه می تواند 
ذیل کمیســیون مشــترک تشــکیل شود. 
همچنین برای نیــل به اهــداف تجاری در 
چارچوب برنامه کمی، هــدف گذاری های 
۴ ســاله قابل اندازه گیری شود.در پایان این 
نشست طرفین بر تشکیل کارگروه مشترک 
توافق کردند و مقرر شــد تا ظرف مدت ۱۰ 
روز ســاختار این کارگــروه از طرف ایران آمــاده و به 

صورت متن پیشنهادی به طرف صرب ارائه شود.

پیشنهاد تشکیل اتاق بازرگانی مشترک ایران 
و صربستان

همچنین پیمان پاک در جلسه ای که در اتاق بازرگانی 
این کشــور در حضور رئیــس اتاق بازرگانــی، معاون 
دیپلماســی اقتصــادی وزارت امورخارجــه و معاون 
وزیر تجارت و سرمایه گذاری این کشــور برگزار شد، 

پیشنهاد تشکیل اتاق بازرگانی مشترک را ارائه کرد.
وی از آمادگــی جمهوری اســلامی ایران بــرای ارتقا 
ساختار همکاری های اقتصادی و تجاری که هم اکنون 
در قالب کمیســیون مشــترک وجود دارد، خبر داد و 
گفت: اقتصاد ایران و صربســتان مکمل هم هستند نه 
رقیب و این یک امتیاز ویژه در همکاری های مشترک 

است.
وی همچنین به تشــکیل کارگروه مشترک نیز اشاره 
کرد و گفــت: این کارگروه می تواند به حل مشــکلات 
و چالــش های تجارت میان دو کشــور کــه عمده آن 
مشکلات لجستیکی در حوزه حمل و نقل است، کمک 
کند.در ادامه این جلسه رئیس اتاق بازگانی صربستان 
نیز با اســتقبال از تشــکیل اتاق بازرکانی مشترک به 
فرصت های سرمایه گذاری در ایران و صربستان اشاره 
کرد و گفت: طرفین مــی توانند این فرصــت ها را در 

اختیار یکدیگر قرار دهند.

رئیس اتحادیــه صادرکنندگان صنعت چاپ و بســته 
بندی گفــت: در صورتی کــه زمینــه مداخله بخش 
خصوصی با حمایت دولــت در تصمیم گیری ها فراهم 
شــود دیگر نمی توان گفت که دولت به تنهایی تصمیم 
گیری کــرده اســت.بابک عابدین در مــورد وضعیت 
صنعت چاپ اظهار کرد: دولت بایــد امکاناتی را برای 
حضــور و مداخله بخش خصوصــی در تصمیم گیری 
ها ایجاد کند تا موانع و معضلات ایــن حوزه را بتوان با 
سرعت و دقت مرتفع و از ایجاد موانع جدید پیشگیری 
کرد.رئیس اتحادیــه صادرکننــدگان صنعت چاپ و 

بســته بندی ایران یادآور شد: در صورتی که 
زمینه مداخله بخش خصوصــی با حمایت 
دولت در تصمیم گیری ها فراهم شــود دیگر 
نمی توان گفت که دولــت به تنهایی تصمیم 
گیری کرده اســت و بنده هــم در بروز این 

مشکلات دخیل نیستم.
عابدین در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه 

جهت همــکاری تجاری میــان ایران و کشــورهای 
همسایه نظیر ارمنســتان، عراق، افغانستان، پاکستان 
و امارات چه برنامه هایی طرح ریزی شود تا با گسترش 

این فرصت های تجاری صادرات کشــورمان 
توسعه یابد، گفت: امروز با شرایط اقتصادی 
سختی مواجه ایم و کشــورمان به نحوی در 
شــرایط جنگ اقتصــادی قــرار گرفته که 
بســیاری از راه ها برای حضور بین المللی ما 

ناهموار شده است.
وی با اشــاره بــه اینکه مهمترین مســاله و 
مشــکل در بخش اقتصادی بــه حوزه مالــی مربوط 
می شــود، ادامــه داد: در حــوزه مالــی بــرای ایران 
محدودیت هایــی را بــه وجــود می آورنــد و فعالیت 

شــرکت های ما را دشــوار می کنند. از این جهت مثلًا 
باز کردن حســاب های بانکی در کشــورهای مختلف 
برای فعالیت اقتصــادی ایرانیان هم با ســختی هایی 
مواجه اســت.رئیس اتحادیــه صادرکنندگان صنعت 
چاپ و بســته بندی ایران بــا بیان اینکه در راســتای 
توســعه صادرات و فعالیت های اقتصادی برون مرزی 
باید شــرایط ویژه ای ایجاد شــود، اضافه کرد: شرایط 
حضور فیزیکی در نمایشگاه های بین المللی به عنوان 
هیأت های تجــاری برای تحقیق بــازار و انتقال دانش 

برای توسعه فعالیت های کاری شکل بگیرد. 

تجارت

چاپ

خریدار  رییس کنفدراســیون صادرات 
ایران گفت: رفع مشــکل پولی و بانکی برای 
گســترش روابط تجاری با روسیه بسیاری 
از موانع تجاری را رفــع و گام موثری در این 

زمینه محسوب می شود.
»محمد لاهوتی« با بیان اینکه روسیه یکی 
از شــرکای مهم ایران در منطقه به شــمار 
می رود، اظهار داشــت: این کشور به لحاظ 
سیاسی و جایگاهی که در عرصه بین المللی 

دارد، برای ایران بسیار حائز اهمیت است.
وی افزود: بر این اساس نقشــی که روسیه 
می تواند در شــرایط تحریمی بــرای ایران 
داشته باشد، ترســیم یک موقعیت متمایز 
برای این کشــور در میان شــرکای تجاری 
ایران است؛ به خصوص اینکه روسیه یکی از 
شرکای راهبردی و بســیار مهم برای کشور 

محسوب می شود.
لاهوتی تصریح کرد: هرچند که در سنوات 
گذشته، روابط اقتصادی ایران با این کشور 
در حد مطلوب نبــوده و عملًا حجم تجارت 
ایران نسبت به سهم منطقه ای این کشور و 

نیازهای روسیه بسیار ناچیز است.
وی خاطرنشــان کــرد: با آسیب شناســی 
مباحث مرتبط با تجارت ایران و روســیه به 
این نکته می رسیم که یکی از مشکلات مهم 
و مانع افزایش ســطح تجارت با این کشور، 
روابط پولی و بانکی اســت کــه تحریم های 
گذشــته و عدم ارتبــاط بانکی دو کشــور، 
این مشــکل دوچندان شــده تا به یکی از 
فاکتورهای مهم عدم گسترش تجارت ایران 

با روسیه، همین مســائل بانکی تبدیل شده 
است.رئیس کنفدراســیون صادرات ایران 
تاکید کرد: با آغاز جنگ اوکراین و روســیه، 
این کشــور نیز تحت تحریم های شــدید 
بین المللــی قرار گرفتــه و به نوعی روس ها 
شــرایط ایــران را درک کرده و احســاس 
کرده اند که روابط باید گسترده تر شود تا در 
حوزه اقتصادی نیــز بتوانند از ظرفیت های 

ایران بهره مند شوند.
لاهوتی با بیان اینکه با این رویکرد روس ها، 

رفع موانع تجاری در دستور کار قرار دادند، 
اظهار کرد: هم زمان هدف دولت ســیزدهم 
نیز، گســترش روابط تجاری با کشورهای 
همسایه به ویژه روسیه را در دستور کار قرار 
داد و این دو مســاله باعث شد که رفع موانع 
میان دو کشــور شــتاب بگیرد و مشکلات 
فی مابین کــه باعث عدم گســترش روابط 

اقتصادی دو کشور شده بود، حل شود.
وی با بیــان اینکه در ســفرهای متعددی 
که وزیر صنعــت، معدن و تجــارت ایران و 

رییس کل سازمان توســعه تجارت ایران به 
این کشور داشته اند، اولین موضوع برطرف 
کردن مشــکلات ارتباط و رفع موانع پولی و 
بانکی بود، تصریح کــرد: یکی از موضوعات 
بســیار مهم در این حوزه با توافق نامه ای که 
بانک مرکزی با میربیزینس و روسیه انجام 

داده، تا حدودی برطرف خواهد شد.
این فعــال اقتصــادی تاکید کــرد: البته 
توافقات به تازگی انجام شــده و کانال های 
مالی در حال گسترش هســتند، اما مسلم 

اســت که تجار ایرانی به راحتــی می توانند 
کالای را به فروش برســانند و خریدار روس 
هم پول کالای خریداری شــده را به کانال 
معرفی شــده پرداخت کند و از سوی دیگر، 
صادرکننده نیــز بتواند در ایران، توســط 
بانک های متناظــری که بــا میربیزینس 
ارتباط دارند، وجوه خود را به ریال دریافت 
کنند.رییس کمیســیون تســهیل تجارت 
و توســعه صادرات اتاق بازرگانــی تهران 
خاطرنشان کرد: این مساله با توجه به اینکه 
در داخل کشــور، با پیچیدگی های خاص 
همراه اســت، نیاز به بازنگری در سیاســت 
های داخلی ایران دارد و تــا حدودی هنوز 
همه مشکلات برطرف نشــده، اما قدم های 

موثری برداشته شده است.
وی افزود: در حال حاضر بایــد اگر موانعی 
وجود دارد که تاجر ایرانی اســکناس بگیرد 
و اسکناس را به نرخ توافقی به بانک معرفی 
شده واگذار کند، برطرف شود، البته از سوی 
دیگر اگر ایــن معاملات به صــورت حواله 
باشد، بسیاری از مشــکلات برطرف خواهد 
شــد، اما به هرحــال تفاوت نــرخ می تواند 
تاثیرگذار باشــد.لاهوتی گفت: تا به حال بر 
اســاس اطلاعات دریافتی، هزینه های این 
تبادلات هزینه بالایی نیســت و امیدواریم 
که بتوانیم مشــکلاتی کــه صادرکنندگان 
منعکس می کنند، را با همراهی ســازمان 
توســعه تجارت ایران برطرف کرده و شاهد 
گســترش حجم تجــاری ایران و روســیه 

باشیم.

خریدار  وزیــر جهاد کشــاورزی گفت: 
ســازمان برای تنظیــم بــازار و مداخله در 
آن اقدام می کنــد و طبیعتا ایــن عملیات 
دارای هزینه است و سازمان هایی که نقش 
حمایتی و تنظیم گری دارنــد زیان ده می 

شوند.
 ســید جواد ســاداتی نژاد در نشست علنی  
مجلس شورای اســلامی در پاسخ به سوال 

نماینده گناباد در مجلس حضور یافت.
وزیر جهاد با تشــکر از نماینده سوال کننده 
بیان داشت: ســوال نمایندگان از دستگاه 
های اجرایی در راســتای بهبود امور است  
و این ســوال در راســتای ارتقای اقدامات 
وزارت جهاد کشــاورزی بوده اســت  و این 

باعث رفع مشکلات این حوزه خواهد بود.
وی بیان داشــت:در شرایط حساس جهانی 
دولت ها برای تامین غذا اقدامات متعددی 
انجام داده اند و از اسفندماه سال گذشته هم 
بخش زیادی از تلاش کشــورها برای تامین 

غذای مردم کشورشان بوده است.
وزیر جهاد کشــاورزی بیان داشت: تلاش 
دولت برای تامین امنیــت غذایی با اجرایی 
شدن طرح مردمی ســازی یارانه ها و تغییر 
نرخ ارز صورت گرفــت و برای ایجاد آرامش 

در حوزه غذا  هم با وجود شــرایط سخت در 
جهان، اقدامات خوبی صورت گرفته است.

وزیر جهاد کشــاورزی  بیان داشت:سازمان 
تعــاون روســتایی نقش مهمــی  در حوزه 
امنیت غذایی و تنظیم بازار ایفا می کند و بر 
اساس اساسنامه نقش حمایت از کشاورزی 
و دامپروری به عهده این ســازمان اســت و 
به  نوعی ســازمان تجارت و بازرگانی کشور 

محسوب می شود. 
از ســوی دیگر نــگاه حمایتی بــه مصرف 
کنندگان محصــولات کشــاورزی را دارد 
و نگاه ســود و زیان برای خود نــدارد. تمام 
تلاش این ســازمان حمایت از کشــاورز و 
تولیدکنندگان اســت و زمانــی که قیمت 
محصول زیر قیمت تمام شــده باشد خرید 
تضمینی، حمایتی و توافقی انجام می دهد 

تا از تولیدکننده حمایت شود.

سازمان هایی که نقش حمایتی و 
تنظیم گری دارند زیان ده می شوند

ســاداتی نژاد افزود: همچنین اگر شــرایط 
برای مصرف کننده ســخت باشــد و شاهد 
افزایش قیمت در بازار باشــیم این سازمان 
برای تنظیم بــازار و مداخله در آن اقدام می 

کند و طبیعتــا این عملیــات دارای هزینه 
اســت و ســازمان هایی که نقش حمایتی و 

تنظیم گری دارند زیان ده می شوند.
ســاداتی نژاد با بیان اینکه این ســازمان در 
کنار کشــاورز قرار دارد، بیان کــرد: اخیرا 
شاهد مازاد تولید در بازار بودیم که اگر این 
مازاد جمع نمی شــد منجر به حذف تولید، 
تولیدکننده می شــدیم، از این رو سازمان 
تعاونی روســتایی نقش زیادی در حمایت 
از تولید دارد و با شــفافیت باید کار خود را 

ادامه دهیم.

هیچ خط قرمزی برای مقابله با تخلف، 
فساد و رانت نداریم

وزیر جهاد بیان داشت: براساس میثاق وزرا 
با دولت تمام تلاش وزارت جهاد کشاورزی 
بــرای رفع مشــکلات و مقابله بــا هر گونه 
تخلف، فساد و رانت می باشــد و در این باره 
هیچ خط قرمزی برای ما وجود ندارد. برای 
ما هر تخلفی که اثبات شــود بــا آن مبارزه 
خواهیــم کرد. نــگاه ما شــفافیت بیش از 
گذشته در سازمان تعاون روستایی در بحث 

خریدهای تضمینی از کشاورزان می باشد.
ســاداتی نــژاد تصریــح کــرد :خریــد 

تضمینــی خرمــا در ســال ۱۴۰۰ از 
شهریورماه شروع شــد و تا آذر ماه ادامه 
داشت و ۲۱ هزار تن خرما به ارزش ۱۶۹ 
میلیارد تومان خریداری شــد. ســپس 
براســاس قیمت کارشناســی به فروش 

گذاشته شد. 
در سال ۹۹ به تقاضای نمایندگان خراسان 
از آنجا که خرید زعفــران پایین تر از قیمت 
تمام شــده در تولید بود خریــد تضمینی 

صورت گرفــت و ۱۸.۵ تن بــه ارزش ۲۱۶ 
میلیــارد تومان خریــد صــورت گرفت و 
مطالبات کشاورزان کشــت زعفران و خرما 

پرداخت شده است.
وی  افــزود: وزارت جهاد کشــاورزی برای 
امنیت و آرامش بازار تلاش کرده و به دنبال 
این  اســت که خرید و فروش در ســازمان 
تعاون روســتایی بدون هیــچ ابهامی و در 

شفافیت صورت گیرد.

وابط اقتصادی ایران و صربستان در دیدار معاون وزیر صمت با وزیر خارجه صربستان تاکید شد؛ گسترش ر

وم مداخله بخش خصوصی در تصمیم گیری ها لز
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مدیر بازرگانی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران:
قیمت جدید سی ان جی اعلام شد

مدیر بازرگانی شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتــی ایران گفت: در 
حوزه ســی ان جی با توجه به اینکه این ســوخت اکنون در نقطه سر به 
سری قرار دارد یعنی مبلغی که از مردم دریافت می شود با کارمزد یکی 
اســت، برای اینکه بتوان هزینه های بهره برداری را پوشش داد افزایش 
نرخ اعمال شــده اما بحث افزایش نرخ در ســوخت های مایع همچون 

بنزین، نفت گاز و نفت سفید منتفی است.
علی اکبر عرب عامری ، با بیان اینکه  فعلا دولت برنامه ای را برای افزایش 
قیمت سوخت های مایع ندارد، اظهار کرد: اگر قرار بود برنامه ای در این 
راستا وجود داشته باشد حتما در تبصره ۱۴ مطرح می شد، اما تاکنون 

چنین موضوعی مطرح نشده است.
وی با اشــاره به جزئیات افزایش حق العمل جایگاهداران و تاثیر آن در 
نرخ سوخت، گفت: حق العمل به صورت سالانه بر اساس ابلاغیه هیئت 
وزیران توسط کمیته ای متشکل از ســازمان حمایت از مصرف کننده، 
سازمان برنامه و بودجه و شرکت ملی پخش اعمال می شود؛ بدین گونه 
که بعد از مطالعه و بررسی مســتندات هزینه های جایگاه ها این مساله 
محقق می شود، سازمان حمایت بررســی های لازم را انجام می دهد و 

طی جلسه ای این موضوع توسط این سه سازمان بررسی می شود.
مدیر بازرگانی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران با بیان اینکه 
امســال نیز مانند هر سال این موضوع بررســی و در جلسه ای روی یک 
رصد توافق و صورت جلسه شد، گفت: این صورت جلسه باید به کمیته 
تبصره ۱۴ می رفت و در قســمت هزینه ها مبلغ مشخص می شد و بعد 
از اینکه کمیته ۱۴ مصوب کرد توسط رئیس سازمان برنامه و بودجه به 

هیئت دولت اعلام می شد.
عرب عامری بــا بیان اینکه ایــن اعلام هفته گذشــته در هیئت دولت 
صورت گرفــت و امروز هم به صورت غیر رســمی به ما اعلام شــده که 
افزایش ۴۵ درصد خواهد بود، اظهار کرد: این طرح شــامل بنزین، نفت 
گاز و سی ان جی شــده و این اختیار را به وزارت نفت داده است که این 
۴۵ درصد را اگر تمایل داشــت برای حمایت از جایگاه هایی که فروش 
کمتری دارند به صورت پلکانی با رعایت سقف بودجه تخصیصی اعمال 

کند.

قیمت سی ان جی  11۵ تومان افزایش یافت
همچنین محمد حسین باقری - مدیر طرح سی ان جی شرکت پخش 
فراورده های نفتی - در خصوص میزان افزایش قیمت ســی ان جی به 
ایســنا گفت: با توجه به اینکه کارمزد جایگاه های سی ان جی افزایش 
پیدا کرده هر چند کــه خود جایگاه داران از ایــن افزایش ۴۵ درصدی 
راضی نیســتند اما اختلاف بیــن قیمت هر متر مکعب ســی ان جی با 

افزایش کارمزد موجب شده تا قیمت سی ان جی نیز افزایش یابد.

وی با بیان اینکه در حال حاضر مبلغ فروش هر متر مکعب ســی ان جی 
۴۵۳ تومان اســت اظهار کرد: بر اســاس اعلام با افزایش ۴۵ درصدی 
کارمزد این عدد به ۵۶۲ تومان می رسد. یعنی حدود ۱۲۰ تومان بیشتر 
از مبلغ سوخت است. لذا برای حل این مشکل به اجبار مجبور شدیم در 
شرایطی که قصد نداشتیم قیمت سی ان جی افزایش یابد چرا که هدف 

افزایش مصرف این سوخت بود، قیمت آن افزایش یافت.
باقری تصریح کرد: شــورای اقتصاد و هیات وزیران به اجبار قیمت سی 
ان جی از ۴۵۳ تومان بــه ازای هر مترمکعب بــه ۵۷۰ تومان افزایش 

دادند. یعنی حدود ۱۱۵ تومان قیمت هر متر مکعب افزایش یافت.
به گفته وی یک خــودرو زمانی که به جایگاه مراجعــه می کند حدود 
۱۰۰۰ تومان به مبلغ ســوختگیری اضافه می شود که این عدد چندان 

بزرگ نیست با این حال تمایلی به افزایش این مبلغ نیز نداشتیم.
 دولت مصوبه مربوط به تعیین حق العمل خدمات جایگاه های سوخت 
در سال ۱۴۰۱ را ابلاغ کرد که بر اساس آن به پیشنهاد مشترک سازمان 
برنامه و بودجه کشــور و وزارت نفت، حق العمــل خدمات جایگاه های 
سوخت را با احتساب عوارض و مالیات بر ارزش افزوده در سال ۱۴۰۱، 

با اعمال ۴۵ درصد افزایش نسبت به سال ۱۴۰۰، تعیین شد.
به موجب این مصوبه، متوســط نرخ حق العمل جایگاه های گاز طبیعی 
فشرده )CNG( در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ )بر حسب طبقه 
بندی( ۴۵ درصد اضافه می شــود. مبالغ حق العمل جایگاه ها از محل 
فروش توسط جایگاه های عرضه ســوخت برداشت می شود. همچنین 
 ،)CNG( برای جبران حق العمل جایگاه های عرضه گاز طبیعی فشرده

قیمت عرضه هر مترمکعب آن معادل ۵۷۰۰ ریال تعیین می شود.

ناترازی ۱۷ هزار مگاواتی برق با مدیریت مصرف 
جبران می شود

 یک نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی گفت: تابستان امسال در 
مجموع حدود ۱۷ هزار مگاوات کسری برق داریم و برای اینکه پایداری 
شبکه برق سراسری دچار مشکل نشــود، باید به سمت صرفه جویی در 

مصرف در بخش های مختلف حرکت کنیم.
»محمدمهدی زاهدی« افزود: بخش قابل توجهــی از ناترازی موجود 
میان تولید و مصرف برق در فصل تابســتان به گرمای شدید هوا و وارد 
مدار شدن سیستم های سرمایشی باز می گردد که در مجموع مدیریت 

بار مصرف برق را به ویژه در این ایام اجتناب ناپذیر می کند.
وی بر لزوم مدیریــت مصرف برق در فصل تابســتان تأکید کرد و ادامه 
داد: وزارت نیرو در دولت جدید و برخلاف ســال های قبل از ماه ها پیش 
برای روزهای گرم سال آماده شده است و اکنون تلاش می کند تا اعمال 
محدودیت هــای برقی در بخش هــای مختلف مثل صنعــت، ادارات، 
کشاورزی پایداری شــبکه برق را با کمترین خسارت و عدم قطعی برق 

در بخش خانگی و تجاری حفظ کند.
این نماینده مــردم در مجلس با بیان اینکه صنعــت برق یکی از صنایع 
کلیدی و حساس کشور است، خاطرنشــان کرد: در دولت های گذشته 
بنا به دلایلی چون کــم کاری مدیران وقت و نیز مشــکلات موجود در 
بخش تأمین مالی، امکان توســعه کافی نیروگاه های کشور فراهم نشد 
و این موضوع سبب شــد تا در حال حاضر و در ایام تابســتان با ناترازی 
در تولید و مصرف برق روبه رو باشیم.زاهدی گفت: منافع و مصالح ملی 

ایجاب می کند که در بخش های مختلف صرفه جویی صورت گیرد.
وزیر علوم تحقیقات و فنــاوری در دولت نهم در بــاره ضرورت اعمال  
نشــدن خاموشــی در بخش خانگی، گفت: به صلاح نیســت به دلیل 
مسائل و نیازهایی که وجود دارد برق بخش خانگی را وارد جدول قطعی 
برق کرد، اما باید تلاش کنیم با اصلاح فرهنگ پرمصرفی، ضمن ایجاد 
عدالت در توزیع مصرف برق، همچنین بخشی از انرژی که در این بخش 
اتلاف می شود، جلوگیری کنیم.وی خاطرنشــان کرد: وزارت نیرو باید 
تلاش کند ضمن توزیع متناسب بار مدیریت مصرف برق در بخش های 
مختلف، برنامه های خــود را در ادامه فصل گرم ســال به گونه ای پیش 

ببرد که حداقل خسارت ها به بخش تولیدی و صنایع وارد شود.

و نیر

ســخنگوی صنعت آب گفت: با فرهنگســازی خوب و 
متقاعد کردن شــیوخ استان خوزســتان، پیش بینی 
می کنیم کشت برنج در این استان به ۱۰ الی ۲۰ درصد 

سال گذشته برسد.
تابستان سال گذشــته و در همین، استان خوزستان 
درگیر تنش آبی شدیدی شــد که موجب درگیر شدن 
۱۵۰۰ روستا و خســارات مالی و معنوی به دامداران و 

کشاورزان منطقه شد. 
امســال و با توجه به کاهش چند درصــدی منابع آبی 
سدهای کشور پیش بینی می شــد تنش آبی شدیدتر 

از سال گذشــته مشاهده شــود ولی شواهد 
حاکی از آن اســت تنش آبی به شدت سال 
گذشته نیســت. در همین راستا فیروز قاسم 
زاده، سخنگوی صنعت آب کشور در گفتگو 
با خبرنــگار مهر با اشــاره به اینکه اســتان 
خوزســتان دو حوضه آبریز بــزرگ کارون و 
کرخه دارد، افــزود: در کارون وضعیت منابع 

خوب است و ۷۵ درصد سدها پر است و نگرانی خاصی 
وجود ندارد. نگرانی عمده در حوضه آبریز کرخه است. 
یعنی هم در حوزه آب شــرب، آب صنعت و همچنین 

حق آبه زیست محیطی.
وی در تشــریح راهکارهــای مدیریت این 
بحران در امسال گفت: بخشی از حوضه آبریز 
کارون به حوضه آبریز کرخه واریز می شود تا 
حق آبه آن حداقل در بخش محیط زیســتی 
کنترل شــود. در حوزه احشــام، مخصوصاً 
گاومیش ها که نیاز به آب برای خنک کردن 
دارند، با همکاری وزارت جهاد کشــاورزی یک سری 
دوش های مصنوعی نصب شــده کــه دامدارها به آن 

سمت هدایت کنند و خنک سازی اتفاق بیافتد.

قاسم زاده افزود: در حوزه الگوی کشت برنامه داشتیم 
کشــت برنج در آن منطقه به صفر برسد. نشست های 
زیادی با شیوخ منطقه داشــتیم و آنها از سازه های آبی 
بازدید داشتند و نهایتاً شرایط را درک کردند و متقاعد 
شدند که با این شــرایط نمی توان کشت برنج را تأمین 
کرد. با فرهنگســازی خوبی که آنجا اتفاق افتاد پیش 
بینی ما این اســت که ۱۰ الی ۲۰ درصد کشــتی که 
پارسال اتفاق افتاد، امســال هم رخ دهد. همچنین آن 
مناطقی که رعایت نمی کنند با برخورد قضائی مواجه 

می شوند.

عضو ســندیکای شــرکت های تولیدکننده برق گفت: 
بخش خصوصی بخش عمده بار تولید برق در کشــور را 
به دوش می کشــد و امروز آماری که صنعت برق منتشر 
کرده نشــان می دهد تقریبا ۹۲ درصد انرژی مورد نیاز 
کشــور را نیروگاه های حرارتی تامین می کنند، در این 
۹۲ درصد ۶۰ درصد سهم بخش خصوصی است، لذا باید 
برای توســعه نیروگاه حرارتی به سراغ بخش خصوصی 
برویم و در حال حاضر راهی بــه غیر از این نداریم.مجید 
دبیریان با بیان اینکه باید بــه بخش های دیگر بها دهیم 

درســت اســت، اما میزان تولید بخش های دیگر عدد 
کوچکی اســت که نمی تواند در حال حاضر مشــکلی 
از کشــور حل کند، اظهار کرد:حداقل در کوتاه و میان 
مدت نمی توانند راه گشا باشند، شاید در بلند مدت و در 
جاهایی که احداث نیروگاه اقتصادی نیست و نمی توان 
خط انتقال احداث کرد این موضوع کمک رســان باشد 
ولی در وضعیت فعلی بخش خصوصی با نیروگاه حرارتی 
برای تولید انرژی برق راهگشا است.وی با تاکید بر اینکه 
اولین گام این اســت که انگیره برای سرمایه گذاری در 

صنعت برق ایجاد شــود و به سرمایه هایی که مانند موج 
خروشــان از این بازار به بازار دیگری می روند نظم داده 
شــود، گفت: در این شــرایط هم به زیرساخت صنعت 
برق کمک می شود و هم ســرمایه گذار می تواند ضمن 
تامین برق پایدار به ســودآوری نیز دست یابد. گام دوم 
این اســت که وزارت نیرو برای پرداخت مطالبات بخش 
خصوصی چاره ای بیاندیشــد. در حال حاضر حجم این 
مطالبات بسیار زیاد شده و عملًا قدرت هرگونه حرکتی را 
از بخش خصوصی سلب کرده است.این عضو سندیکای 

شرکت های تولیدکننده برق با بیان اینکه اکنون کسانی 
که در صنعت برق فعال هســتند همین مشکل را دارند 
یعنی با روزمرگی جلو می روند یکبار میگوییم ارز عراق 
یکبار روپیه پاکســتان و یکبار دینار مــی گیریم، حتی 
گزینه تهاتــر را انتخاب می کنیم اما اینهــا راه حلهایی 
هســتند که برای کوتاه مدت جواب می دهند اما برای 
میان مدت و بلند مدت اصلا جوابگو نیستند، گفت: تهاتر 
در کوتاه مدت جواب می دهد اما بخشی از پول به خاطر 

کارمزد و هزینه های جا به جایی از بین می رود. 

آب

برق

سمیرا ربیع   مدیرعامل شرکت مدیریت 
شبکه برق ایران گفت: مشترکان پرُمصرف 
اگر مصــرف خــود را کاهش ندهنــد و پر 
مصرفــی در برق ادامه دهنــد، به طور قطع 
با قبض های ســنگین روبرو خواهند شد و 
حتی ممکن اســت در دوره های بعد مجبور 

به محدود کردن برق رسانی به آنها شویم.
به گزارش روابط عمومی شــرکت مدیریت 
شــبکه بــرق ایــران، »مصطفــی رجبی 
مشــهدی« افزود: ایــن هفته بــا گرمای 
سراسری در کشور شــاهد افزایش مصرف 
بــرق هســتیم به طوری که روز گذشــته 
مصرف بــرق به بیــش از ۶۶ هــزار و ۲۰۰ 

مگاوات رسید.
وی ادامه داد: به دنبال این افزایش مصرف، 
پیامــک اخطار بــرای مشــترکان خیلی 
پرمصرف کــه دوبرابر الگوی تعیین شــده 

مصرف برق دارند ارسال شد.
افــزود:  بــرق  صنعــت  ســخنگوی 
اطلاع رسانی ها به منظور کاهش و مدیریت 
مصرف برق در این هفتــه و هفته آتی انجام 
خواهد شد.رجبی مشــهدی گفت: در این 
روزهای گرم نیازمند همکاری مردم هستیم 
تا به ویژه در ساعات اوج مصرف )۱۲ تا ۱۸( 
حداقل از وســایل برقی پرمصــرف به طور 
هم زمان اســتفاده نکنند و دمای کولرهای 
گازی را روی ۲۵ درجه و بالاتر تنظیم کنند 
که با انجام این دو کار ساده کمک بزرگی به 

صنعت برق خواهند کرد.
وی ادامه داد: در این هفتــه افزایش دمای 
سراسری در کشــور، هفته بسیار سختی را 

برای صنعت برق رقم زد.
مدیرعامل شــرکت مدیریت شــبکه برق 
ایران خاطرنشــان کرد: اگــر هم وطنان که 
مشــترکان عمده ما هســتند به همکاری 

خوبی که امسال با صنعت برق داشتند ادامه 
دهند، به طورقطع می توانیم تابســتان را با 
حداقــل محدودیت و یا بــدون محدودیت 
به خصوص در مناطق گرمسیر که بی برقی 

برای آنها سخت تر است، پشت سر بگذاریم.

تأثیر برنامه های تشویق محور
 بر پایداری شبکه

رجبی مشــهدی درباره تأثیرگذاری طرح 
تشــویق مشــترکان کم مصرف و جریمه 
پرمصرف ها بر پایداری شــبکه برق کشور 
گفت: تأثیر اجرای این طــرح در خردادماه 
غافلگیرکننده بود. به طوری که بررســی ها 
نشــان می دهد که تقریباً حدود یک چهارم 
مشــترکان خانگــی از پــاداش مدیریت 

مصرف برخوردار شــدند و تعداد مشترکان 
کم مصرف نیز کاهش یافت.

اقدام های وزارت نیرو برای تأمین
 برق پایدار

وی در بــاره برنامه هــای وزارت نیرو برای 
تأمین برق پایدار در تابستان امسال افزود: 
بعــد از دوره اوج بــار ســال ۱۴۰۰، برنامه 
مفصلی از ســوی وزارت نیرو تدوین شــد 
که امروز شــاهد نتیجه آن هستیم چرا که 
محدودیت های برق رسانی در سال گذشته 

را تجربه نمی کنیم.
ســخنگوی صنعت برق ادامه داد: بر اساس 
این برنامه توسعه نیروگاهی ۶ هزار مگاواتی 
چه با راه اندازی نیروگاه جدید و چه استفاده 

از ظرفیت نیروگاه های موجود برای ارتقای 
توان موردتوجه قرار گرفت.

رجبــی مشــهدی  خاطرنشــان کــرد:  از 
اقدام های خــوب دیگر امســال تعمیرات 
نیروگاه هــای کشــور بــود که تــا قبل از 
پایان اردیبهشــت ماه تعمیرات اساســی، 
نیمه اساســی و دوره ای نیروگاه هــا پایان 
یافت تا بــا ظرفیت و آمادگی بیشــتری در 

خدمت مردم باشیم.
وی افــزود: از طرفی اقدام هایــی  هم روی 
آمادگی شبکه برق صورت گرفت و در نهایت 
در زمینه مصرف نیز در بخش های صنعت، 
کشــاورزی و ســایر بخش هایی که امکان 
مدیریت مصرف وجود داشــت برنامه های 
خوبی انجام شد مثلًا در بخش خانگی همان 

برنامه تشویق و جریمه مشترکان کم مصرف 
و پرمصرف و همچنین تغییر ســاعت کاری 

ادارات بسیار تأثیرگذار بودند.

رفع محدودیت برقی بخش صنعت و 
کشاورزی و تأثیر آن بر پایداری شبکه

سخنگوی صنعت برق در خصوص زمان رفع 
محدودیت های برق رسانی به بخش صنعت 
و کشاورزی گفت: امســال گشایش هایی را 
در بخش صنعــت به خصوص صنعت فولاد، 
سیمان و ســایر بخش ها انجام دادیم که هم 
به برنامه تولید آنها خللی وارد نشــود و هم 
امکان تأمین برق همه مشــترکان را داشته 
باشــیم.رجبی مشــهدی  افزود: امسال در 
مقایسه با ســال گذشــته که شهرک های 
صنعتی دو روز در هفته محدودیت و در باقی 
روزهای هفته نیــز محدودیت بدون برنامه 
قبلی داشتند وضعیت بسیار متفاوت است.

وی ادامه داد: امســال فقط یک روز یا حدود 
۱۲ ســاعت در هفته محدودیت برق رسانی 
دارند. در بخــش صنایع بــزرگ نیز طبق 
برنامه به گونه ای عمل کرده ایم که به تولید 
آنها خللی وارد نشود و در بخش تنظیم بازار 
مشــکلی پیش نیاید که تا این لحظه پیش 
نیامــده و امیدواریم در روزهــای آتی نیز با 

اجرای این برنامه پیش نیاید.
ســخنگوی صنعــت بــرق گفــت: رفــع 
محدودیت برق رســانی بــه بخش صنعت 
و کشــاورزی کمــاکان با همــکاری خوب 
مردم می تواند در ماه های مرداد و شــهریور 
کاهش یابد لذا از مردم می خواهیم کاهش و 
مدیریت مصرف در ساعات اوج مصرف شب 
و روز را فراموش نکنند تا تابســتان را با برق 
پایدار برای همه مشترکان کشور پشت سر 

بگذاریم.

سخنگوی صنعت آب پیش بینی کرد؛ کاهش ۸۰ درصدی کشت برنج در خوزستان

راهکار پایان خاموشی ها چیست؟

 موج سواری رسانه ای بر تجربه تلخ مردم

شایعات بنزینی تمامی ندارد
محمدحسین سیف اللهی مقدم  یک عضو 
کمیســیون انرژی گفت: با توجه به افزایش 
قیمت برخی کالاها، مردم حق دارند تحت 
تأثیر شــایعات افزایــش نرخ بنزیــن قرار 
گیرند اما به پشتوانه اسناد رسمی، قاطعانه 

می گویم که افزایشی در کار نیست.
سیدابراهیم رئیسی، در آخرین گفت وگوی 
زنده با مردم که چهارم تیرماه از رسانه ملی 
پخش شد، در خصوص قیمت بنزین گفت: 
نان، دارو و بنزین هیچ تغییر قیمتی نخواهد 
داشت؛ مردم بدانند که اگر قرار باشد کاری 
انجام بگیرد، مســئله را با مردم عزیزمان در 
میــان می گذاریم.اما با این حال شــایعاتی 
پیرامون افزایش ناگهانــی بنزین در فضای 
مجازی به طور متنــاوب در ماه ها و روزهای 
اخیر دست به دست شده است که هیچ گونه 
مبنای رســمی نداشــته و دولت و مجلس 
شورای اسلامی مکرراً اینگونه گمانه زنی ها 

را مردود اعلام کرده اند.

مردم حق دارند تحت تأثیر شایعات 
بنزین قرار بگیرند

هــادی بیگی نژاد، عضو کمیســیون انرژی 
مجلس در گفت و گو بــا خبرنگار اقتصادی 
خبرگزاری مهر با بیان اینکــه کذب بودن 
افزایش قیمت بنزین را به پشــتوانه اسناد 
رســمی و دولتی به مردم اعــلام کرده ایم، 

گفت: بارها دولت، وزارت نفت و کمیسیون 
انرژی این موضوع را تکذیب کرده اســت، 
بنابراین هیچ شک و شــبهه ای راجع به این 

موضوع باقی نخواهد ماند.
وی با بیان اینکه صحبــت از افزایش قیمت 
بنزین دقیقاً مســاوی با بازی کردن با روان 
مردم اســت، گفــت: باتوجه بــه افزایش 
قیمت های برخی کالا و اجناس، مردم حق 
دارند تحت تأثیر این مدل شــایعات درباره 

نرخ بنزین قرار بگیرند.
بیگی نژاد با بیان اینکه هدف مســتقیم این 
شایعات، سرگردان کردن مردم و اذیت روان 
آنها است، گفت: موج شایعات چنان سنگین 
بوده اســت که باوجــود آنکــه نمایندگان 
مجلس و کمیســیون انــرژی و همچنین 
مقامات دولت بــه دفعات ایــن موضوع را 

تکذیب کرده اند اما فایده ای نداشته است.

 فقط بودجه 14۰۲ می تواند قیمت 
را تغییر دهد

وی بــا اشــاره به اینکــه بر فــرض هم اگر 
برنامه ای بــرای افزایش قیمــت بنزین در 
میان باشــد این موضوع ابتدا به ســاکن در 
بودجــه ۱۴۰۲ مطرح خواهد شــد، عنوان 
کــرد: بنابراین قطع بــه یقین تــا مرحله 
تصویب بودجه یعنی اسفندماه امسال هیچ 

خبری از افزایش قیمت بنزین نخواهد بود.

عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه 
وزیر نفت در جلوی درب کمیسیون انرژی 
به تمامی رســانه ها علناً اعلام کرد که هیچ 
خبری از افزایــش قیمت بنزیــن نبوده و 
نیست، خاطرنشــان کرد: قیمت بنزین در 
ســال بعد را صرفاً بودجه آن ســال تعیین 
خواهد کرد و هیچ منبعی بــه غیر از بودجه 

۱۴۰۲ از قیمت بنزین خبر نخواهد داد.

موج سواری رسانه ای بر تجربه تلخ 
مردم در سال 98

شــایعات بدون توقف درباره یــک موضوع 
پرمخاطب همچون بنزین، خوراک مطلوبی 
برای برخی از رســانه های زرد مجازی بوده 
است تا با سوءاستفاده از نگرانی های جامعه 
دربــاره افزایش قیمت حامل هــای انرژی و 
حساسیت درباره تجربه تلخ افزایش ناگهانی 
نرخ بنزین در ســال ۹۸، بتواننــد در مقاطع 
حساس بر امواج رسانه ای خودساخته سوار 
شوند و مخاطبان گســترده ای را عمدتاً در 
فضای مجازی به ســمت خود جلب کنند و 
بازدید بیشــتری را برای بنگاه خبری خود 
به همراه داشــته باشــند.اما طبق صحبت 
صریح رئیس جمهور، اولاً امسال دولت هیچ 
برنامه ای برای تغییر در قیمت بنزین ندارد؛ 
ثانیاً، هر زمــان برنامــه ای در این خصوص 
در دســتور کار دولت قرار بگیرد، مســئله با 

مردم در میان گذاشــته خواهد شد و از زبان 
مســئولان، به صورت رســمی، اخبار دقیق 

اعلام خواهد شد.

افزایش قیمت بنزین از نگاه فعالان 
حوزه نفت و گاز

همچنین بارها کارشناسان و برخی فعالان 
صنفی حوزه نفــت، گاز و پتروشــیمی در 
اظهارات خــود، افزایــش ناگهانی قیمت 
بنزین توســط دولت در سال جاری را امری 

بعید و دور از انتظار توصیف کرده اند.
حمیــد حســینی دبیــر کل اتحادیــه 
صادرکننــدگان فراورده های نفــت، گاز و 
پتروشــیمی در هفته های گذشــته درباره 
احتمال افزایش قیمت بنزین اظهار داشت: 
دولت اگر علاقه هم داشــته باشد قیمت ها 
را تغییر دهد باتوجه بــه وضعیت اقتصادی 

جامعه و فشــار تورمی که وجود دارد، هیچ 
اقدامی جهــت افزایش قیمــت گازوئیل و 

بنزین انجام نخواهد داد.
به گفته وی، امســال ارز ترجیحی را حذف 
کرده و پایه گمرکی را از دلار ۴۲۰۰ تومانی 
به دلار ۲۳ هــزار تومان افزایــش داده، این 
دو عامل خود بیشــترین تورم را بر کشــور 
تحمیل کرده به طوری که یک سال گذشته 
تورم بیش از ۱۲ درصد بوده اســت. بنابراین 
اگر دولت هم بخواهد افزایش قیمت اعمال 
کند نظام اجــازه نمی دهــد در این جهت 
حرکــت کند و مجدداً شــوکی بــه اقتصاد 
کشور وارد شــود. بررســی ها حاکی از آن 
است که در ۱۰ ماه گذشته بیش از ۱۵ شایعه 
درباره افزایش قیمت بنزین و میزان سهمیه 
سوخت مطرح شــده اســت که همه آنها با 

تکذیبیه رسمی دولت همراه بوده است.
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تعیین تکلیف سابقه تحصیلی دیپلمه های 
نظام قدیم برای کنکور ۱۴۰۲

نحوه تعیین تکلیف داوطلبان کنکور ۱۴۰۲ که دارای سوابق تحصیلی 
نیستند از سوی سازمان سنجش و شورای عالی انقلاب فرهنگی اعلام 
شد.عبدالرســول پور عباس دربــاره تعیین تکلیف ســوابق تحصیلی 
داوطلبانی که سال ها از زمان فارغ التحصیلی آنها گذشته و قصد دارند 
در کنکور سال ۱۴۰۲ شــرکت کنند، گفت: شورای سنجش و پذیرش 
دانشــجو طبق مصوبه مجلس شورای اسلامی و شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی این اختیار را دارد به میزانی که ســابقه تحصیلی وجود ندارد و 

امکان ایجاد آن نیز نیست، جایگزینی برای آن تعریف کند.
رئیس ســازمان سنجش آموزش کشــور ادامه داد: شــورای سنجش 
و پذیرش دانشــجو بعد از تعیین تکلیف این مورد آن را اطلاع رســانی 

خواهد کرد.
ســیدجلال موســوی مدیرکل دفتــر تدویــن و راهبری اســناد و 
سیاست های آموزش و پژوهش ســتاد علم و فناوری دبیرخانه شورای 
عالی انقلاب فرهنگی نیز در پاسخ به سوال مذکور گفت: قرار شده است 

وزارت آموزش و پرورش آئین نامه ای برای موضوع مذکور تهیه کند.
وی ادامه داد: ممکن است شخصی دیپلم نظام قدیم داشته باشد و یا ۲۰ 
سال از زمان فارغ التحصیلی وی می گذرد، اینکه برای وی ترمیم معدل 

انجام شود و یا اینکه فرایند آن متفاوت تر باشد، تصمیم گیری می شود.
مدیرکل دفتر تدوین و راهبری اسناد و سیاست های آموزش و پژوهش 
ستاد علم و فناوری دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی افزود: دراین 
خصوص با رئیس مرکز سنجش آموزش و پرورش نیز صحبت کرده ایم 
و در حال تدوین آئین نامه ای هســتند در آن آئین نامــه برای این افراد 
راهکارهایی اعمال می شود، قبل از مهر باید این آئین نامه را ارائه کرده و 
اعلام کنند. براساس مصوبه کنکوری شورای عالی انقلاب فرهنگی، در 
آزمون سال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ فقط سوابق تحصیلی سال دوازدهم با 
تأثیر قطعی خواهد بود و در کنکور سال ۱۴۰۴، سال یازدهم نیز اضافه 
می شود و در کنکور سال ۱۴۰۵ ســوابق تحصیلی سال دهم هم اضافه 

خواهد شد.
تأثیر قطعی سوابق تحصیلی درسال ۱۴۰۲ صرفاً ۴۰ درصد خواهد بود 
و در ســال ۱۴۰۳ به ۵۰ درصد تأثیر قطعی می رسد و در سال ۱۴۰۵ به 

۶۰ درصد تأثیر قطعی خواهد رسید.

سلاجقه در افتتاحیه نشست منطقه ای وزیران محیط زیست
نشست وزرای محیط زیستی پیش درآمد گسترش 

وابط در همه زمینه ها است ر
رییس ســازمان حفاظت محیط زیست مســئله محیط زیست را یک 
مسئله فراگیر و فرامرزی دانست و گفت: امیدوارم نشست وزرای محیط 
زیست منطقه، پیش درآمدی بر گسترش روابط در همه  زمینه ها باشد.

علی سلاجقه در آئین افتتاحیه نشست منطقه ای وزیران محیط زیست 
که در محل ســالن همایش هــای بین المللی رایزن آغاز بــه کار کرد، 
دیپلماسی محیط زیســت را پیش درآمدی بر دیپلماسی سیاسی بین 
کشــورها عنوان و اظهار کرد: آنچه که امروز وزرای کشورهای دوست و 
برادر را در اینجا گرد هم آورده است، تأکیدات رئیس جمهوری اسلامی 
ایران مبنی بر اولویت ارتباط با کشورهای دوست و همسایه و نیز بحث 

محیط زیست است.
وی افزود: امروز مسئله محیط زیست، یک مســئله فراگیر و فرامرزی 

است که ارکان حیات را یا ثبات می بخشد، یا با چالش روبرو می کند.

معاون رئیس جمهور تصریح کرد: متأســفانه امروزه مخاطرات محیط 
زیســتی به نحو چشــمگیری افزایش یافته و زندگی انسان ها را تحت 

تأثیر قرار داده است.
سلاجقه، پســماند، گرد و خاک و پســاب ها را از جمله این چالش های 
زیســت محیطی عنوان کرد و گفت: پیرو تکلیف رئیس جمهور به وزیر 
امور خارجــه و رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت مبنی بر حل 
مشــکل گرد و غبار در منطقه، مذاکرات دو و چندجانبه ای با مسئولان 
محیط زیست کشــورهای همجوار و اســلامی صورت گرفت که منجر 
به ایجاد همگرایی و هم ســویی بین این کشــورها شــد و اتفاق نظر بر 
حل مشــکل گرد و غبار به وجود آمد.رئیس ســازمان حفاظت محیط 
زیست اظهار امیدواری کرد نشست وزرای محیط زیست منطقه، پیش 

درآمدی بر گسترش روابط در همه زمینه ها باشد.
وی تصریح کرد: ایجاد ســازمان منطقه ای محیط زیست، دبیرخانه و 
گروه کارشناسی پیگیری مصوبات این نشست، در دستور کار قرار دارد.

سلاجقه در ادامه گفت: هدف نهایی از نشســت امروز، ایجاد همگرایی 
برای تثبیت محیط منشأ با اســتفاده از فناوری های نوین و روش های 
دانش بنیان است. هرچند نشست امروز تمام مسائل زیست محیطی را 

در بر می گیرد، اما به طور ویژه به موضوع گرد و غبار می پردازد.
وی افزود: امیدواریم دســتگاه های مسئول سازمان ملل که نمایندگان 
برخی از آنان در نشســت حضور دارند، تکالیف خــود را در این زمینه 

انجام دهند.
معاون رئیس جمهور یادآور شد: متأسفانه برخی اوقات، تحریم ها باعث 
شده که این سازمان ها به تکالیف خود عمل نکنند در حالی که سازمان 

ملل می بایست وظایف خود را در قبال همه کشورها انجام دهد.
ســلاجقه در پایــان اظهار امیــدواری کــرد برگزاری این نشســت، 

دستاوردهای خوبی برای مردم منطقه به همراه داشته باشد.

سخنگوی وزارت آموزش و پرورش اعلام کرد
 افزایش ۴۵ درصدی حقوق معلمان 

با قانون رتبه بندی
ســتاری فرد گفت: در کمترین رتبه یعنی در بدترین حالت ۴۵ درصد 

حقوق و مزایای معلمان افزایش خواهد یافت.
 صادق ستاری فرد، در پاسخ به این ســوال که حداقل حقوق معلمان با 
قانون رتبه بندی چقدر خواهد بود، افزود: بســته بــه اینکه معلمان در 
کدام رتبه قرار بگیرند، حداقل ها متفاوت اســت. امــا در کمترین رتبه 
یعنی در بدترین حالت ۴۵ درصد حقوق و مزایــای معلمان یعنی حق 

شغل، حق شاغل و حق فوق العاده آنان افزایش خواهد یافت.
وی ادامه داد: حقوق معلمــان رتبه ۱ ۴۵ درصد، معلمــان رتبه ۲ ۵۵ 
درصد، معلمان رتبه ۳ ۶۵ درصد، معلمــان رتبه ۴ ۷۵ درصد و معلمان 
رتبه ۵ ۹۰ درصد افزایش پیدا می کند. حق شغل حق شاغل و حق فوق 
العاده ســه بخش حقوقی اســت که برای معلمین در نظر گرفته شده 
است.ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش خاطر نشــان کرد: هر کدام 
از معلمان بســته به اینکه در چه شــرایطی فعالیت می کنند و در کدام 
رتبه قرار می گیرند حداقل حقوق شأن متفاوت است؛ نمی توان عددی 

دقیق را به عنوان حداقل حقوق اعلام کرد. 

شهر

فرماندهــی کل انتظامی جمهوری اســلامی ایران در 
پیامی روز عفاف و حجاب را گرامی داشت.

 ســردار حســین اشــتری فرماندهــی کل انتظامی 
جمهوری اســلامی ایران در پیامی ضمن گرامیداشت 
روز عفاف و حجاب، هدف گرفتن پوشش و حجاب زنان 
مسلمان ایران را از محورهای جنگ شناختی دشمنان 

عنوان کرد. در ادامه این پیام آمده است:
بیست و یکم تیرماه که از سوی شورای فرهنگ عمومی 
کشــور روز عفاف و حجاب نــام گرفته اســت؛ یادآور 
شــجاعت و غیرت زنان و مردان پاک باخته مسلمانی 
است که در جریان کشــف حجاب رضاخانی در مسجد 
گوهر شاد در خون خود غلطیدند تا حجاب زن ایرانی و 

اسلامی پاینده بماند. زنانی که در آن دوران 
برای حفظ آبرو، عزت و حجاب خود گوشــه 
نشین خانه ها شــدند چهل و چند سال بعد 
همراه دختران و نوه های خود دوشــادوش 
برادران مسلمان شــأن فریادهای مانده در 
دل را ســر دادند و قیامی کردند که دودمان 
خاندان استعماری و استبدادی پهلوی را به 

باد داد.
حجاب؛ نماد تمدن ایرانی و اســلامی اســت و امروز 
از آنجایی اهمیت آن تشدید می شــود که به یکی از 
محورهای جنگ شناختی دشــمنان ایران اسلامی 
بدل شده اســت. جنگی که در آن ســبک زندگی و 

ظاهر زنان مســلمان ایرانی بــه نام حقوق 
بشــر و آزادی مورد هجمه قرار گرفته است 
چرا که دشــمن می داند وقتــی زن ایرانی 
هویت اسلامی خود را از دست بدهد دیگر 
چگونه می توانــد فرزندانی را در دامن خود 
پرورش دهــد که روحیه شــهادت طلبی 
و جــان فدایی برای دین و ســرزمین خود 

داشته باشند.
همه تلاش ما بایستی بر این باشد که با تأسی از روش، 
منش و ســیره ائمه معصومین و در رأس آنها حضرت 
فاطمه زهرا )س( در راســتای توسعه و ترویج فرهنگ 
دینی و فریضه امر به معــروف و نهی از منکر تلاش های 

دشــمنان را خنثــی کرده و اجــازه ندهیــم حجاب 
زن ایرانی دســت مایه آنــان برای رســیدن به اهداف 
استعماری شأن باشد و در این راه همگام با راهبردهای 
ترسیم شــده نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران بر 
مبنای دیــدگاه امام راحل )ره( و مقــام معظم رهبری 

گام برداریم.
فرماندهــی کل انتظامــی جمهوری اســلامی ضمن 
گرامی داشــت روز عفاف و حجاب و یاد همه شهدا که 
همواره در وصایایشــان به حفظ حجاب تأکید داشته 
اند صیانت از ارزش های انقلاب اسلامی را وظیفه خود 
دانسته و در راستای توســعه و ترویج فرهنگ عفاف و 

حجاب تمام هم و غم خود را به کار خواهد بست.

پلیس

خریدار  رییــس اداره بیماری های قابل 
پیشــگیری با واکســن وزارت بهداشت با 
تاکید بر لزوم تزریق دز یادآور واکسن کرونا 
در تمام افراد گروه ســنی بالای ۱۸ ســال 
که شــش ماه از زمان تزریق دز قبلی شــان 
گذشــته اســت، گفت: اینکه پلتفرم یا نوع 
واکســن تزریقی در دز یــادآور چه چیزی 
باشد، نباید ســبب تاخیر یا تعلل در انجام 
واکسیناسیون دز یادآور شــود و همچنان 
بهترین واکســن، در دسترس ترین واکسن 

است.
دکتر محسن زهرایی، با اشاره به اینکه رصد 
آمار و اطلاعات نشــان می دهــد که موارد 
کرونا در کشــورهای همســایه بویژه عراق 
و ترکیه طی ســه هفته اخیــر افزایش قابل 
توجهی داشــته اســت، گفت: این موضوع 
می تواند نگرانی از انتشــار بیماری به داخل 
کشــور را هم افزایش دهد؛ زیــرا خیلی از 
مردم ممکن است ســفر کنند و این سبب 
جابه جایی بیماری بین کشــورها می شود. 
در داخل کشور نیز آمارها نشان می دهد که 
طی دو هفته اخیر موارد بیمــاری در حال 
افزایش اســت؛ اگرچه این افزایش آمار در 
کشــور ما همانند افزایش مــوارد در ترکیه 
و عراق نیســت. در کشــورهای اروپایی نیز 
گزارشــاتی دال بر افزایــش بیماری وجود 

دارد.
وی افــزود: بعد از مدتــی کــه از دریافت 
واکســن یا بهبودی ابتلای طبیعی به کرونا 
می گذرد، ســطح ایمنی بدن افراد کاهش 
می یابد و در نتیجه بدن افراد کم کم نسبت 
به بیماری حســاس شــده و درصد ابتلای 
آنها به بیماری تقویت می شــود. از ســوی 
دیگر تغییراتی در ویــروس رخ می دهد که 
جهش هــای ژنتیکی ســویه های جدید به 
وجود می آید و این ســویه ها پاسخ سیستم 
ایمنی بدن فرد را نســبت به ابتلای قبلی یا 
واکسن تزریق شده  قبلی کاهش می دهد و 
همین سبب افزایش ابتلای افراد به بیماری 
می شود. ما باید سیستم ایمنی بدن را فعال 
نگاه داریم که برای این کار یا بایستی مجددا 
به بیماری مبتلا شــده و رنج و خطر ابتلا به 
کووید۱۹ را تحمل کنیم یــا اینکه با تزریق 
دز یادآور واکســن، خود را در برابر ویروس 

محافظت کنیم.

واکسن نزده ها؛ پرخطر ترین افراد 
برای ابتلا به کرونا

او تاکید کرد: از این رو توصیه شــده است تا 
همه افراد بالای ۱۸ ســال که ۶ ماه یا بیشتر 

از تزریق نوبت قبلی واکسن شــان گذشته 
است حتما برای تزریق دز یادآور واکسن به 
مراکز بهداشتی مراجعه کنند. همه کسانی 
که در تعلل بودند تا دز اول یا دوم واکسن را 
تزریق کنند اکنون پرخطرترین افراد برای 
ابتلا به بیماری یا عوارض آن هســتند پس 
توصیه اکید ما انجام واکسیناســیون برای 
این دسته از افراد است.زهرایی درباره اینکه 
کدام گروه های ســنی مجاز به دریافت دز 
یادآور واکسن کرونا هستند؟، تصریح کرد: 
در گروه سنی ۵ تا ۱۸ ســال تاکید داریم دو 

نوبت واکسن تزریق شود. 
گروه ســنی ۱۲ تا ۱۸ ســالی که مبتلا به 
بیماری تضعیــف کننده سیســتم ایمنی 
هســتند هم می توانند یک نوبت دز یادآور 
واکســن )دز ســوم( تزریق کنند. پیش از 
این وزارت بهداشــت توصیه کــرده بود تا 
افراد بالای ۷۰ ســال، کســانی که بیماری 
زمینه ای دارند و کارکنان مراکز بهداشــتی 
درمانی پس از گذشــت ۶ مــاه از تزریق دز 
آخر واکســن برای تزریق دز یادآور مراجعه 
کنند. طی روزهای اخیر نیز بــه تمام افراد 
گروه سنی بالای ۱۸ ســال که شش ماه از 
تزریق واکســن قبلی شان گذشــته باشد، 
اعلام کرده ایــم که برای تزریــق دز یادآور 
مراجعه کنند. کســانی که پیــش از این دز 
ســوم را تزریق نکرده بودند دز یادآورشان 
همان دز سوم و کســانی  که قبلا دز سوم را 
تزریق کرده بودند نیز دز یادآور فعلی شان، 

دز چهارم است.

بهترین واکسن، در دسترس ترین 
واکسن است

وی بــا تاکید بــر اینکه همچنــان بهترین 
واکسن، در دســترس ترین واکسن است، 
درباره نوع واکسنی که برای دز یادآور تزریق 
می شــود، اظهار کرد: مهم ترین نکته انجام 

واکسیناسیون است. 
درحال حاضــر عمــوم واکســن های در 
دســترس برای واکسیناســیون یــادآور، 
واکســن های داخلــی ماننــد برکــت، 
اسپایکوژن، نورا، پاستوکووک و کووپارس 
و ... اســت که بســیار خوب هســتند و در 
دانشگاه های علوم پزشکی به تعداد مناسب 
توزیع شده است. اینکه پلتفرم یا نوع واکسن 
تزریقی در دز یادآور چه چیزی باشــد نباید 
سبب تاخیر یا تعلل در انجام واکسیناسیون 

دز یادآور شود.
او ادامه داد: واکســن ســینوفارم هم هنوز 
در مراکز واکسیناســیون است که در رصد 
آمار روزانه نشان می دهد آمار قابل توجهی 
از آمار تزریــق روزانه را به خــود اختصاص 
می دهد. واکسن آسترازنکا نیز مدتی است 
که محدود تزریق می شــود و بیشتر افرادی 
که قرار است سفر خارجی داشته باشند این 
واکسن را تزریق کرده اند. واکسن آسترازنکا 
عملا در حال جمع شــدن از مراکز است، به 
زودی تاریخ انقضای آخریــن محموله هم 
می رسد و عملا تنها واکســن خارجی که از 
یک هفته آینده در کشــور خواهیم داشت، 

واکسن سینوفارم است.

دیگر نیازی به واردات واکسن نداریم
رییس اداره بیماری های قابل پیشــگیری 
با واکســن وزارت بهداشــت درباره میزان 
ذخیــره واکســن های کرونــا در کشــور، 
توضیح داد: عملا با تولیــد کنندگان خوبی 
که در کشور برای ســاخت و تولید واکسن 
کووید۱۹ داشتیم دیگر بحث واردات مطرح 
نخواهد شد و ان شاءالله نیاز کشور به واکسن 
تا آخر ســال توســط تولیدکننده داخلی 
تامین می شود. در حال حاضر نزدیک ۷ ماه 
است که هیچ واکسنی هم وارد نشده است و 
فکر نمی کنم در آینده هم نیازی به واردات 
به وجود داشــته باشــد. از جهــت ذخیره 
واکسن در سطح دانشگاه های علوم پزشکی 
و کشور وضعیت خوبی داریم. رصد و پایش 
میزان نیاز در حال انجام اســت تا بر حسب 
نیازمان تولیدکنندگان واکســن این نیاز را 

تامین کنند.
وی افزود: واکســن یک فرآورده بیولوژیک 
اســت که پس از تولید، تاریخ انقضا خواهند 
داشت. طبیعتا اگر واکسنی تاریخ انقضایش 

برسد معدوم خواهد شد.

سویه های جدید امیکرون
 واکسن پذیر است؟

 BA۵ و  BA۴ او با اشاره به شیوع سویه های
امیکــرون، درخصوص میــزان اثرپذیری 
واکسن بر این ســویه ها، بیان کرد: آخرین 
بررســی صورت گرفته نشــان می دهد که 
ســویه های جدیدتر امیکرون گرچه شاید 

نســبت به ســویه های قبلی پاسخ کمتری 
بدهند، اما وقتی همین واکسن های موجود 
را مجددا به عنــوان یــادآور تزریق کنیم، 
پاســخ ایمنی مناســبی ایجاد می کند که 
می تواند از بروز فرم های شــدید بیماری در 

این سویه ها جلوگیری کند.
 اکنون کــه تولیــد کنندگان واکســن در 
حال تحقیق برای امکان تولید واکســن بر 
روی ســویه های BA۴  و BA۵ هستند ما 
باید یا از واکســن های قبلی استفاده کنیم 
یا مانند آنچه که در مورد واکســن آنفلوآنزا 
اتفــاق می افتد به ســمت تولید واکســن 
ترکیبی کرونا برویم )ترکیب چند واریانت 

از کروناویروس(.
 در حال حاضر نتایج نشــان می دهد تزریق 
یک دُز واکسن از واکســن های موجود که 
بر اساس سویه های قبلی ســاخته شده اند 
هم می توانند ایمنی خوبــی در برابر ابتلا به 

فرم های شدید بیماری ایجاد کند.

توسعه پایگاه های واکسیناسیون 
مطابق نیاز

زهرایی درباره برنامه وزارت بهداشت برای 
افزایش تعداد مراکز واکسیناســیون کرونا، 
خاطرنشان کرد: دانشگاه های علوم پزشکی 
بر حســب نیاز و تعداد مراجعــه کنندگان، 
پایگاه هــای واکسیناســیون را توســعه 

خواهند داد. 
دانشگاه های علوم پزشــکی در سایت های 
خود مشخصات و آدرس مراکز و پایگاه های 
تحــت پوشــش خــود را درج کردنــد تا 

اطلاع رسانی عمومی تقویت شود.

چند درصد ایرانی ها واکسن کرونا 
تزریق کرده اند؟

وی درخصــوص درصد تفکیکــی میزان 
تزریق واکســن در کشــور، تصریح کرد: با 
کاهش استقبال واکسیناســیون تغییرات 
درصــد واکسیناســیون هم اندک شــده 
اســت. درصد تزریق نوبــت اول برای گروه 
سنی بالای ۱۲ ســال حدود ۹۱.۶ درصد و 
برای نوبت دوم ۸۳.۶ درصد اســت. در گروه 
سنی ۵ تا ۱۲ ســال کمترین میزان پوشش 
واکسن را با ۲۵.۲ درصد در نوبت اول و ۱۳.۳ 
درصد در نوبت دوم داریم. اگر بخواهیم آمار 
واکسیناســیون را به نســبت جمعیت کل 
کشور )حتی کودکان زیر ۵ سال که در آمار 
نیستند( اعلام کنیم باید گفت تزریق نوبت 
اول واکســن ۷۷ درصد و نوبــت دوم ۶۹.۱ 

درصد در کل جمعیت است.

حجاب به یکی از محورهای جنگ شناختی دشمنان ایران اسلامی بدل شده است

 BA۵ به سرعت همه را درگیر می کند

ونا در راه است موج هفتم کـر
خریدار  زیرســویه BA۵ کــه از خانواده 
اومیکرون است، به رغم جثه ریزی که دارد، 

اما خیلی سریع همه را درگیر می کند.
 همان طور که متخصصین علوم پزشــکی 
بارها عنــوان کرده اند، کرونا تمام نشــده و 
شاید هرگز نابود نشــود. فقط، چهره عوض 
می کند و در لبــاس دیگری، مــا را گرفتار 
خواهد کرد. همان طور که دلتا و اومیکرون، 
آمدند و کلی تلفات دادیم. حالا نوبت فرزند 
خوانده اومیکرون اســت. ســویه BA۴ و 
BA۵، کــه البته از بیــن ایــن دو، به نظر 
می رســد BA۵، جای پای خــود را محکم 

کرده و می خواهد بتازد.
آمارهای رســمی وزارت بهداشــت نشان 
می دهد که موارد مراجعات ســرپایی افراد 
مشــکوک به کرونا، طی هفته گذشــته در 
کشــور روند صعودی داشــته و باعث شده 
بخش های کرونایی بیمارســتان ها که تا دو 
هفته قبل، خالی شده بودند، دوباره اشغال 

شوند.
این وضعیت، می تواند زنــگ خطری برای 

شروع موج هفتم کرونا در کشور باشد.
محمدرضــا ســهرابی معاون بهداشــتی 
دانشگاه علوم پزشکی شــهید بهشتی، در 

همین ارتبــاط گفت: در هفته گذشــته با 
افزایش مراجعان ســرپایی و بســتری در 
کشور و در تهران مواجه بوده ایم که با توجه 
به شــواهد، به نظر می رسد موج هفتم کرونا 

در حال شکل گیری است.
وی افزود: با توجه به مــوج جدید کرونا که 
در کشــورهای اروپایــی شــکل گرفته به 
نظر می رسد در کشــور ما نیز موج هفتم با 
زیرسویه های جدید امیکرون با نام BA۴ و 

BA۵ در حال شکل گیری است.
به گفته ســهرابی، این زیرسویه ها بر اساس 
تجارب ســایر کشــورها ســرایت پذیری 
بیشــتری نســبت به قبل دارند. بنابراین 
هموطنان باید هوشــیار باشــند و به دقت 

پروتکل های بهداشتی را رعایت کنند.
وی با اشــاره به آمار مقایسه ای میزان ابتلاء 
و فوتی روزانه در موج پنجم و ششــم کرونا، 
افزود: متأســفانه در موج پنجــم بیماری 
روزانه تا ۷۰۰ نفر از هموطنــان را به دلیل 
ابتلاء به کرونا از دســت می دادیم، در حالی 
که در موج ششــم بیماری، آمار مرگ و میر 

به زیر ۱۰۰ نفر در روز کاهش یافت.
معاون بهداشــتی دانشــگاه علوم پزشکی 
شــهید بهشــتی، همراهی مردم با برنامه 

واکسیناســیون را یکی از دلایــل مهم این 
دستاورد برشــمرد و گفت: با پوشش بیش 
از ۷۰ درصدی واکسیناسیون، سطح ایمنی 
قابل قبولی در کشــور ایجاد شــد و باعث 
گردید با وضعیت بهتری نســبت به ســایر 

کشورها از موج ششم عبور کنیم.
وی بــا اشــاره به ضــرورت تزریــق نوبت 
یادآور واکســن کرونا، توصیه کرد: تمامی 
شهروندان به ویژه مبتلایان به بیماری های 
زمینــه ای، گروه هــای در معــرض خطر و 
ســالمندان، تزریــق دوز یــادآور را جدی 
بگیرند و در صورتــی که ۶ مــاه از آخرین 
تزریــق واکســن آنهــا گذشــته اســت، 
ســریع تر برای تزریق دوز یــادآور به مراکز 

واکسیناسیون مراجعه کنند.
ســهرابی با اشــاره به اعیاد، جشــن های 
عروســی، اجتماعات خانوادگی و مذهبی 
پیش رو به ویژه بازگشت حجاج، بر ضرورت 
استفاده از ماســک در فضاهای بسته و باز و 
رعایت فاصله فیزیکی برای پیشــگیری از 

شکل گیری موج جدید بیماری تاکید کرد.
وی افزود: بــرای عبور ایمــن از این موج تا 
اطلاع ثانوی به ویژه در فضاهای بسته نظیر 
اتوبوس، مترو و مکان های سرپوشــیده از 

ماسک استفاده کنیم.ســهرابی، به افرادی 
که دارای علائم ســرماخوردگی هســتند 
تاکید کرد در منزل بمانند و از روبوســی و 

دست دادن با دیگران اجتناب کنند.
شستشــوی دســت ها بــا آب و صابون و 
ضدعفونی ســطوحی که در معرض تماس 
مکرر هســتند از دیگــر توصیه های معاون 
بهداشتی دانشــگاه علوم پزشــکی شهید 
بهشــتی بود.در روزهای اخیر موارد ابتلاء 
به کرونا در کشــور بــه بیــش از دو هزار و 
بستری های جدید به حدود ۳۰۰ نفر رسید، 
بنابراین توصیه کمیته علمی کرونا این است 
که حتی در فضاهــای باز که افــراد تجمع 
دارند و همچنین در فضاهای بسته و وسایل 
نقلیه عمومی مانند هواپیمــا، مترو، قطار و 

اتوبوس، حتماً در کنار رعایت پروتکل های 
بهداشتی، ماسک هم بزنید.

حمیدرضــا جماعتی دبیــر کمیته علمی 
کشــوری کرونا، گفت: با توجه به شــرایط 
کشور، مناســبت های پیش رو، بازگشایی 
مراکز آموزشــی و شــیوع زیرســویه های 
اومیکرون در کشــور به ویــژه BA.۵ که بر 
اساس گزارش های انســتیتو پاستور ایران، 
حدود ۳۵ تا ۴۰ درصد موارد کنونی ویروس 
در گردش کشــور، از نوع BA.۵ است، باید 
رعایت پروتکل های بهداشــتی، اســتفاده 
از ماســک و تزریق نوبــت یــادآور، مورد 
توجه قرار گیرد.وی افزود: به نظر می رســد 
زیرســویه BA.۵ بیشتر از ســایر زیرسویه 

های اومیکرون در کشور در گردش باشد.



سرپرست تامین اجتماعی استان اعلام کرد؛

فعالبودن۴۹هزارکارگاهتولیدیدرآذربایجانشرقی

استان

تبریز-رحیــم جباردخــت سرپرســت تامین 
اجتماعــی آذربایجان شــرقی از فعال بــودن ۴۹ هزار 
کارگاه در اســتان خبــر داد و گفــت: فــرار بیمه ای 

کارفرمایان، بزرگ ترین چالش سازمان است.
 یونس دبــاغ صادقی پــور گفت: این ســازمان وظایف 
متعدد و مختلــف و نقش موثری در حــوزه اقتصادی، 
فرهنگــی، امنیت اجتماعــی کارفرمایان، مســتمری 

بگیران و بازنشستگان دارد.
 در ســه ماهه اول امســال نزدیک به یک هــزار و ۲۰۰ 
کارگاه فعال در اســتان شناسایی شــده که در نتیجه 
این شناســایی، نزدیک به ۹هزار نفر بیمه شــده جدید 
شناســایی کرده ایــم.  با توجه درگیری ســه ســاله با 
ویروس کرونا، از نظر رتبه مطالبــات معوق، در جایگاه 
ســوم کشــوری قرار داریم.  معظم لــه در قالب ابلاغ 
سیاســت های کلی تامین اجتماعی، اهمیت کارکردی 
این حوزه را مطرح کرده و مدیریــت بهینه این حوزه را 

به عنوان یک تکلیف و مطالبه اصلی مشخص ساختند.
 وی افزود :  طبق سرشماری ســال ۹۹، از چهار میلیون 
و ۶۶ هزار نفــر جمعیت آذربایجان شــرقی، ۵۳ درصد 
جمعیت اســتان زیــر چتــر حمایت ســازمان تامین 

اجتماعی قرار دارند.

 سرپرســت تامین اجتماعی آذربایجان شرقی  تصریح 
کرد: در حال حاضــر ۲ میلیون و ۱۷۵ هــزار نفر تحت 
پوشش ســازمان تامین اجتماعی اســتان هستند که 
بالغ بــر ۷۳۰ هزار نفر بیمه شــده اصلــی و ۲۱۰ هزار 
نفر مســتمری بگیر اصلی، خدمات بیمــه ای و درمانی 
از ســازمان دریافت می کنند. وی گفت :  از ســال ۹۹ 
هر یکشــنبه جلســات متعــددی در ایــن خصوص با 
بازنشســتگان و مســتمری بگیران انجام می شد که در 
این جلسات بازنشستگان مطالبات و خواسته های خود 
را مطرح کردند و ۲۳ خواســته به صــورت کتبی اعلام 
شــد. صادقی پور  خاطرنشان ســاخت : این موضوع از 
ســازمان تامین اجتماعی از سال های قبلی نیز پیگیری 
شده است و در حال حاضر سازمان اعلام آمادگی کرده 
تا هرگونه ابلاغ و تصمیمی که از ســوی دولت و مجلس 

اخذ شود، نسبت به اجرای آن اقدام کند.
وی تصریح کرد: در استان کارگاه یا کارخانه بحران زده 
داریم، ولی حتی با افزایش نرخ حق بیمه، تعدیل کارگر 

در واحد ها به صورت چشمگیر وجود نداشته است.
سرپرســت تامین اجتماعی آذربایجان شــرقی  افزود : 
بیمه این قشــر نیز مانند بیمه قالیبافــان دارای یارانه 
دولتی اســت و در حال حاضر ۴۹ هزار و ۷۷۹ نفر کارگر 

ســاختمانی در اســتان از خدمات بیمــه ای بهره مند 
هستند و در صورت اجرای طرح پالایش و اصلاح قانون 
بیمه هــای اجتماعی کارگران ســاختمانی، ســهمیه 

بیشتری به این عزیزان تعلق خواهد گرفت.
دو بیمارســتان عالی نســب و ۲۹ بهمن تبریز با ۳۴۵ 
تخت فعال در درمان مســتقیم و غیرمســتقیم تامین 

اجتماعی به بیمه شدگان خدمات ارایه می دهند.
ســال گذشــته ۲۷ هزار و ۷۹۰ نفر در بخش بســتری 

داشــته ایم به طوری که ضریب اشغال تخت ۳.۸ درصد 
بود. اکثر خدمات در بخش ســرپایی بیشتر الکترونیکی 
اســت و در بخش درمان غیر مســتقیم نیز به ۲ هزار و 
۶۰۰ نفر از طریق بیمارســتان ها، خدمت ارایه شــده 
است.  ۹۸ درصد نسخه نویســی ها در استان به صورت 
الکترونیکی انجام می شــود و از اول تیرماه امســال نیز 
تلاش براین اســت تا تمامی نســخه ها بــه صورت صد 

درصد الکترونیکی ارائه شود.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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ساری-اسلامی ۲ پروژه آبرسانی با بهره مندی 
۷۷۰ خانوار از آب آشامیدنی ســالم،در شهرستان 

گلوگاه به بهره برداری رسید.
روابــط عمومی شــرکت آب و فاضــلاب مازندران 
اعلام کرد: ۲ پروژه آبرســانی به روستا های لتکومه 
و خورشــید کلا شهرســتان گلوگاه با بهره مندی 
۷۷۰ خانوار و صــرف اعتباری بالغ بــر ۳۵ میلیارد 
ریال با حضور دکتر شــریعتی نماینده مردم شرق 
مازندران در مجلس، برارزاده مدیر عامل شــرکت 
آبفا مازندران و داودی فرماندار شهرســتان گلوگاه 

به بهره برداری رسید.
علیپور قائم مقام شــرکت آب و فاضلاب مازندران 
هم در این مراســم، گفت: برای بهره برداری از این 
دو پروژه آبرسانی روســتایی حفر و تجهیز دو حلقه 
چاه، بهســازی ۳ دهنــه چشــمه و حوضچه جمع 
آوری به حجم ۲۰ متر مکعب، اجــرای خط انتقال 
به طول ۳۸۰۰متر، اصلاح ۳ هزار متر شبکه توزیع 
همچنین احداث دو باب مخزن ذخیره به حجم ۶۰ 

متر مکعب، ساخت دو واحد ایستگاه پمپاژ و اجرای 
طرح برق انجام شده است.

او می گویــد: نقش و مشــارکت مــردم در اجرای 
پروژه های آبرســانی غیرقابل انکار است در همین 
زمینه از خیریــن گرامی به نام هــای وراث مرحوم 
حاج احمد رســولی و حــاج عبدا... رســایی که دو 
قطعه زمین بــرای اجــرای پروژه های آبرســانی 
لتکومه و خورشــید کلا اهداء کرده انــد، قدردانی 

می کنم.

اصفهان-مریم مومنی مدیرعامل شرکت راه آهن 
جمهوری اسلامی از ســرمایه گذاری فولاد مبارکه برای 
ســاخت ۵ لوکومتیو دیگر برای به کارگیری در سیستم 
حمل ونقل ریلی کشور خبر داد. میعاد صالحی مدیرعامل 
شرکت راه آهن جمهوری اســلامی اظهار کرد: در نیمه 
دوم سال ۱۴۰۰ حد نصاب جدیدی از تولید ناوگان ریلی 
ثبت شــد که بر همین اساس بخشــی از عقب ماندگی و 

بدهی های  گذشته جبران شده است.
مدیرعامــل شــرکت راه آهــن جمهوری اســلامی از 
سرمایه گذاری فولاد مبارکه برای ســاخت ۵ لوکومتیو 
دیگر برای به کارگیری در سیستم حمل ونقل ریلی کشور 

خبر داد.
میعاد صالحی مدیرعامل شــرکت راه آهــن جمهوری 
اسلامی اظهار کرد: در نیمه دوم ســال ۱۴۰۰ حد نصاب 
جدیدی از تولید ناوگان ریلی ثبت شد که بر همین اساس 

بخشی از عقب ماندگی و بدهی های گذشته جبران شده 
است.

وی افزود: ۶ لوکومتیو با سرمایه گذاری بخش خصوصی 
ساخته شده یا بازسازی شــده است و ساخت ۵ لوکومتیو 

جدید نیز به فولاد مبارکه سپرده شده است.
مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران اضافه 
کرد: برای اتصال راهگذار شــمال جنوب و غرب شرق به 

دنبال سرمایه گذاری بخش خصوصی هستیم.
وی خاطر نشــان کرد: در تفاهم نامه ای که با وزارت جهاد 
کشاورزی داشــته ایم برای حمل و نقل کالای اساسی با 
اســتفاده از حمل و نقل ریلی برنامه ریزی شده و حمل بار 

به سمت واگن های لبه دار پیش رفته است.
مدیرعامل شــرکت راه آهــن جمهوری اســلامی ایران 
همچنین از افزایش ۱۵۰ درصدی حمــل کالا از طریق 

شبکه حمل و نقل ریلی خبر داد.

 ایلام -حسن بیگی  پول ناشی از درآمد مالیاتی 
نفــت و گاز غرب برای نخســتین بار بــا رایزنی ها و 
پیگیری های اســتاندار ایلام به صورت مستقیم وارد 

این استان می شود.
 بعــد از پیگیری هــا و رایزنی های حســن بهرام نیا 
استاندار ایلام با مسئولان ارشد کشوری، سرانجام با 
برگشت پول ناشی از درآمد مالیاتی نفت و گاز غرب 
کشور به طور مستقیم به استان موافقت شد تا اولین 
گام مهم و موفقیت آمیز در راستای حصول مطالبات 

مردم استان در حوزه نفت و گاز برداشته شود.
در حالی این اتفاق مهم و امیدوار کننده برای اولین بار 
در تاریخ اســتان رخ می دهد که استاندار ایلام ظرف 
هفت ماه گذشته با بیان مطالبات خود در حوزه انرژی 
چون گشایش و افتتاح حساب شرکت های بزرگ در 
استان، پرداخت مالیات شرکت های بزرگ در استان، 
اجرای مسئولیت های اجتماعی توسط شرکت های 
بــزرگ، پرداخت یک  درصد درآمــد صنایع آلاینده 
به اســتان بر اســاس قانون مالیات بر ارزش افزوده، 

به کارگیری نیروهای بومی در شرکت های بزرگ این 
حوزه در جهت استیفای حقوق بر زمین مانده مردم 

استان را در دستور کار جدی قرار داده  بود.
 با ارسال نامه رییس ســازمان امور مالیاتی کشور، با 
درخواســت اســتاندار ایلام مبنی بر انتقال پرونده 
مالیاتی شــرکت بهره برداری نفت و گاز غرب کشور 
به اســتان موافقت شــد تا از این به بعد برگشت پول 
ناشی از درآمد مالیاتی شــرکت بهره برداری نفت و 

گاز غرب، به صورت مستقیم وارد استان شود.
استان ایلام پنج درصد منابع نفتی و ۱۱ درصد منابع 

گازی کشور را در اختیار دارد.

همدان-ذلیخا کرمی مدیرکل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای همدان از ساماندهی ناوگان وانت بار همزمان 

با سراسر کشور در استان خبر داد.
صفر صادقی راد گفت: به منظور حمایت از فعالیت وانت بار ها 
و قانونی کردن فعالیت این ناوگان همزمان با سراسر کشور 
طرح ســاماندهی ناوگان وانت بار در استان همدان نیز در 
حال اجرا است. او ارتقاء ایمنی تردد، ساماندهی محمولات 
قابل حمل، رعایت قانون الزام شرکت ها و مؤسسات ترابری 
جاده ای به استفاده از بارنامه و ارائه اطلاعات سفر ناوگان وانت 
بار به منظور تخصیص سوخت را از جمله اهداف اجرای این 
طرح برشمرد. صادقی راد گفت: با توجه به کشاورزی بودن 
استان وانت بار ها نقش عمده ای در حمل و نقل محصولات 
کشــاورزی بر عهده دارنــد و در همین زمینــه توجه به 

ساماندهی آن ها از اهمیت بالایی برخوردار است.
مدیرکل راهداری همدان گفت: رانندگان با حداقل سن ۲۳ 

سال و داشتن گواهینامه رانندگی مجاز، دارا بودن مدرک 
پایان ابتدایی یا نهضت سوادآموزی، ارائه اصل و تصویر تمام 
صفحات شناسنامه، کارت ملی و پایان خدمت یا معافیت 
دائم و دو قطعه عکس ســه در چهار می توانند در این طرح 
ثبت نام کنند. این مسئول گفت: مالکان ناوگان وانت بار با 
ارائه کارت وسیله نقلیه، گواهی معاینه فنی مجاز و معتبر، 
ارائه بیمه نامه شخص ثالث معتبر و حداکثر سن ناوگان تا ۲۰ 

سال، در این طرح ثبت نام می شوند.
صادقی راد گفت: متقاضیان برای اخذ کارت هوشمند راننده 
و ناوگان و مراحل ثبت نام در این طرح به اداره کل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای همدان، ادارات راهداری و حمل و نقل 
جاده ای شهرستان ها و یا مراکز مجاز ثبت نام و صدور کارت 
هوشمند در محل سکونت خود و همچنین سامانه مجوز 
دات آی آر مراجعه و نسبت به ثبت نام و اخذ مجوز فعالیت 

اقدام کنند تا از مزایای این طرح بهره مند شوند.

مازندران

اصفهان

ایلام

همدان

بهرهمندی۷۷۰خانوارروستاییگلوگاهازآبآشامیدنیسالم

مدیرعامل شرکت راه آهن ایران:

نیازناوگانریلیکشوربه۵لوکومتیوتوسطفولادمبارکهتامینمیشود

درآمدمالیاتینفتوگازغرببهصورتمستقیمواردایلاممیشود

 مدیرکل راهداری همدان:

وانتبارهایحملونقلعمومیاستانهمدانساماندهیمیشوند

 شهردارکمالشهر:

تلاشمجموعهشهرداریایجادرفاهوافزودن
سرانههایمختلفآموزشیوفضایسبزاست

البرز - مظفری   شهردار کمالشهر در سخنرانی پیش از خطبه های 
نماز جمعه این هفته کمالشــهر با تأکید برایــن مطلب افزود:مجموعه 
خدوم شهرداری با وجود منابع مالی بسیار محدود ،همچنان در تلاش 
است تا با مدیریت بیشــتر و نظارت دقیق تر بتواند در پیشرفت و توسعه 

شهری موفق عمل کند.
دکتر بهمنی در ادامه با اشــاره به اقدامات مدیریت شهری بویژه طی ۵ 
ماه اخیر گفت:رفع مشکلات شهری طبق اولویت و پیگیری شهروندان 

محترم و نیاز منطقه همچنان درصدر امور خدمت قراردارد.
وی در ادامه با اشــاره به پروژه خدماتی درمانی بیمارســتان کمالشهر 
افزود:مدیریت شــهری علاوه بر اهدای ۱۰۰۰۰ متــر مربع زمین، به 
تعهدات خود در همکاری جهت ســاخت این بیمارستان به میزان ۵۰ 
میلیارد ریال عمل نموده و امید است دانشگاه علوم پزشکی و پیمانکار 
مربوطه نیز با انجام اقدامات لازم ، در تکمیل آن تسریع نموده تا بزودی 

شاهد افتتاح این پروژه در کمالشهر باشیم.
دکتر بهمنی در در ادامه و با بیان اقدامات شــهرداری در حوزه عمران 
گفت: در طول مدت ۵ ماه، بیش از ۲۵۰۰ تن آســفالت در معابر سطح 

شهر جهت بهسازی  معابر استفاده شده است.
وی ادامه داد: اجرای طرح کمربندی جنوبی ســطح شــهر به طول ۴ 
کیلومتر، جدولگذاری سطح شــهر به طول ۳۰۰۰ متر، پیاده روسازی 
به میزان ۲۰۰۰متر مربع، مخلوط ریزی و زیرســازی معابر سطح شهر 
به میزان ۱۱۰۰۰ متر مربع و لوله گذاری پروژه آبهای سطحی به طول 
۵۰۰ متر ازعمده تریــن اقدامات مدیریت شــهری در حوزه عمران در 

مدت مذکور می باشد.
وی خاطرنشــان کرد : تا حصول نتایج مطلوب و ارتقــاء کیفی رفاه در 

منطقه ،اقدامات جهادی در همه زمینه ها ادامه خواهد داشت.
شهردار کمالشــهر در ادامه و با اشــاره به فعالیتهای شاخص فرهنگی 
گفت: برگزاری مراسم مختلف بنا به مناسبتهای مذهبی و ملی همچون  
دهه مبارک فجر ، گرامیداشــت ســالروز  ارتحال امــام خمینی  )ره(، 
ایام فاطمیه ،شــهادت امام جعفرصادق )ع( ،  میلاد باسعادت حضرت 
معصومه و دهه کرامت و ...از جمله مراســمی بود که  باهمکاری ســتاد 
نماز جمعه و حوزه های بســیج کمالشــهر در سطح شــهر برگزار و با 

استقبال شهروندان محترم مواجه گردید.
دکتر بهمنی در ادامه و با اشــاره به تملکاتی که تا کنون انجام پذیرفته 
گفت:با هدف بهســازی معابر و ایجاد فضای ســبز در مناطق مختلف 
شهر،تملکاتی صورت پذیرفته که عملیات عمرانی در برخی از آنها آغاز 

گردیده است.
وی افزود: تملک ۱۰ هــزار متر مربع زمین در شــهرک امیرالمومنین 
)ع( جهت احداث بوســتان ، تملک ۳۲هــزار متر مربــع زمین طبق 
توافق با اداره برق اســتان و بخش خصوصی جهت احداث فضای سبز 
و بوســتان در بلوار پیام)قزلحصار(، تملک و واگذاری ۳ قطعه زمین به 
مســاحت ۹هزار مترمربع به آموزش و پرورش جهت احداث مدرسه با 
هدف بالابردن سرانه آموزشی ،اجاره ۱۰ واحد آپارتمان جهت استقرار 
دادگســتری در بلوار شــورا و همچنین واگذاری زمینی به مســاحت 
حدوداً  ۶۵۰ مترمربع جهت ساخت واحدمسکونی و اسکان امام جمعه 
محترم و دفتر ستادی نماز جمعه از جمله مهمترین تملکات شهرداری 

بودند.
شــهردار کمالشــهر در خاتمه  گفت:دغدغه ما در مجموعه شهرداری 
ایجاد رفاه و افزودن سرانه های مختلف آموزشی و فضای سبز است که 
قطعا این امر با همکاری و همدلی شــهروندان صبور و فهیم کمالشهر 

محقق خواهد شد .
گفتنی اســت طی حکمی از ســوی امام جمعه محترم ،  دکتر بهمنی 
به عنوان ریاست شــورای سیاستگذاری ســتاد نماز جمعه کمالشهر 

منصوب شد.
لازم بذکر اســت دکتر بهمنی ،  درمعیت ریاســت و اعضای شــورای 
اســلامی و معاونین شــهرداری در میز خدمت ، پاســخگوی مسائل 

مطروحه از سوی شهروندان بودند.

مدیرمنابع انسانی شرکت ملی حفاری ایران اعلام کرد؛ :

ثبتنام2هزارو296نفرازکارکنانخدمات
غذاییواردوگاهیشرکتدرسامانهساپنا

اهواز - محمد مجدم مدیرمنابع انسانی شرکت ملی حفاری ایران 
گفت: با تاکید و پی جویی مستمر مدیرعامل شــرکت، دو هزار و ۲۹۶ 
نفر کارکنان خدمات غذایی و اردوگاهی شــاغل در مناطق عملیاتی در 
سامانه اطلاعات پیمانکاران نیروی انســانی صنعت نفت )ساپنا( ثبت 

نام شدند.
 عبدالرحمان نساج در توضیح بیشتر در این باره افزود: این افراد بخشی 
از کارکنان شــاغل واجد شــرایط عملیاتی در قراردادهای مستمر غیر 

پروژه ای هستند که ثبت نام آنان در ساپنا محقق گردید.
وی صدور کارت شناسایی از سوی اداره حراست شرکت ، بیمه تکمیلی 
) ۸۰ درصد سهم شرکت و ۲۰ درصد سهم کارگر( و همچنین استفاده 
از بند )د( ایثارگری برای تبدیل وضعیت ایثارگران به رسمی را از جمله 
مزیت هــای ثبت اطلاعات مربوط به این همکاران در ســامانه ســاپنا 

عنوان کرد.
نســاج با قدردانی از زحمات کارکنان ســختکوش شــرکت در بخش 
های عملیاتی، فنی ، ســتادی ، پشــتیبانی و خدماتی اظهــار کرد: از 
ســوی مدیریت منابع انســانی اقدامات متعددی در راستای تکریم و 
رضایتمندی همکاران و افزایش راندمان و بهره وری کار شــرکت و در 
نتیجه رشد و تعالی سازمان در دســت پیگیری است که در این ارتباط 
مواردی از جملــه اجرای کامل طــرح طبقه بندی مشــاغل کارکنان 

پیمانکاری تحقق یافته است.
مدیر منابع انســانی شــرکت ملــی حفاری ایــران، اجــرای به موقع 
دستورالعمل ها و بخشنامه های شــرکت ملی نفت ایران؛ توجه به امر 
آموزش های تخصصی و عمومــی کارکنان در جهت افزایش ســطح 

دانش فنی آنان را از جمله اقدامات مورد اهتمام این مدیریت برشمرد.

مدیران عامل ســازمان منطقه ویژه پارس و  بوشهر
مجتمع گاز پارس جنوبی پیشرفت عملیات تعمیرات 
اساسی در پالایشگاه هشــتم، فاز های ۲۰ و ۲۱ مورد 

بررسی قرار دادند.
 سخاوت اســدی در بازدید از روند پیشرفت عملیات 
تعمیرات اساسی پالایشــگاه گاز ۲ فاز ۲۰ و ۲۱ پارس 
جنوبی گفت: خدمات شــبانه روزی و خستگی ناپذیر 
کارکنان و متخصصان مجتمــع گاز پارس جنوبی در 
بازه زمانی تعمیرات اساســی در شرایط سخت و گرما 

بی سابقه قابل تقدیر و ستایش است.
به گفتــه وی بیش از ۷۰۰ میلیــون مترمکعب گاز در 
شــبانه روز در منطقه پارس جنوبیتولید شده است و 
مجتمع گاز پارس جنوبی بــا تأمین بیش از ۷۵ درصد 
از انــرژی مــورد نیاز کشــور، به عنــوان بزرگ ترین 

تأمین کننده گاز در کشور تبدیل شده است.
مدیرعامل ســازمان منطقــه ویژه اقتصــادی انرژی 
پارس  گفت: استفاده از شرکت های داخلی در تأمین 

تجهیزات پالایشــگاه های در حال تعمیر و بازســازی  
بســیار تاکید می شــود و برای بهبود در حوزه تجهیز 
و نصب قطعات و تجهیــزات اساســی و باکیفیت در 
پالایشگاه های مجتمع گاز پارس جنوبی، شرکت ها و 
ســازندگان داخل باید با برنامه ریزی و شناخت دقیق 

مشارکت کنند.
به گفته اســدی انجــام عملیات تعمیرات اساســی 
پالایشــگاه های گاز پــارس جنوبــی را در راســتای 
افزایش اثربخشــی قابلیت اطمینــان مراکز تولیدی 
صنعتی کشور در فصل سرما بســیار مهم است و  یکی 
از برنامه هــای مهم، راهگشــا و حیاتــی در تعمیرات 
اساسی پالایشگاه های پارس جنوبی کاهش بازه زمانی 
تعمیرات اساسی در هر پالایشگاه است و امید می رود 

با برنامه ریزی دقیق این مهم نهادینه شود.
وی گفت: شــرکت های ســازنده و دانش بنیان نقش 
بســیار اثربخــش و مهمــی در موفقیــت عملیات 
تعمیرات اساسی ایفا می کنند و باید هدفمند، همسو 

و با پیاده ســازی دانش نوآورانه برای تأمین قطعات و 
تجهیزات باکیفیت تلاش کنند. وی می گوید افزایش 
همکاری و همدلی بین مجموعه منطقه ویژه اقتصادی 
انرژی پــارس و مجتمع گاز پــارس جنوبی در منطقه 

نقش مهمی دارد و  این مهم ســبب افزایش همیاری 
و همبستگی بین سایر شــرکت های مستقر در پارس 
جنوبی می شــود و روز به روز شــاهد دســتاورد های 

بزرگی در قطب اقتصادی کشور می شویم.

بوشهر

انجامعملیاتتعمیراتاساسیپالایشگاههشتمپارسجنوبی

چهار شنبه      22 تیر 1401    شماره 1094



رئیس کل بانک مرکزی مطرح کرد
 کاهش رشد نقدینگی در بهار ۱۴۰۱ نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به کنترل رشد نقدینگی و پایه پولی در 
سه ماهه اول سال جاری گفت: خوشــبختانه رشد نقدینگی و پایه پولی 

نسبت به سه ماهه مشابه سال گذشته کاهشی بوده است.
 علی صالح آبادی در نشست دوره ای با مدیران عامل شبکه بانکی کشور 
با بیان اینکه ضوابط مربــوط به عرضه اولیه و معامــلات ثانویه گواهی 
سپرده عام با هماهنگی بانک مرکزی در شــورای عالی بورس تصویب 
شده است، افزود: این ابزار، امکان مناسبی برای تجهیز منابع در اختیار 

بانک ها می گذارد و در بازار سرمایه قابل انتشار و معامله خواهد بود.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به کنترل رشــد نقدینگی و پایه پولی 
در سه ماهه اول ســال جاری گفت: خوشبختانه رشــد نقدینگی و پایه 
پولی نسبت به سه ماهه مشابه سال گذشته کاهشــی بوده که انضباط 
مالی دولت متأثر از عدم استفاده از تنخواه گردان در این خصوص بسیار 
مؤثر بوده است.صالح آبادی با بیان اینکه اضافه برداشت بانک ها از بانک 
مرکزی، خط قرمز بانک مرکزی اســت و با ســخت گیری شدید دنبال 
می شود، ادامه داد: ساماندهی اضافه برداشــت بانک ها از طریق ایجاد 
محدودیت برای بانک های ناتراز و لزوم توثیق وثایق نقدشونده در ازای 

اضافه برداشت توسط بانک مرکزی انجام می شود.
صالح آبادی بر ضرورت تســریع در پرداخت تســهیلات قرض الحسنه 
ازدواج، فرزندآوری و ودیعه مســکن تاکید کرد و افزود: علی رغم وجود 
محدودیت در منابع بانک ها پرداخت این تســهیلات جزو اولویت های 

بانک مرکزی و شبکه بانکی است.
در این جلســه همچنین بر لزوم رعایــت ضوابط مربوط بــه مبارزه با 

پولشویی و اجرای مفاد باقیمانده از قانون جدید چک تاکید شد.

معاون برنامه ریزی و سرپرست معاونت امور شعب و مناطق مطرح کرد
جهش چشمگیر شاخص های عملکردی بانک 

سینا در پایان سال 1400
معاون برنامه ریزی و سرپرست معاونت أمور شعب و مناطق بانک سینا، 
از جهش چشمگیر شــاخص های عملکردی این بانک طی سال ۱۴۰۰ 

در مقایسه با دو سال قبل از آن خبر داد.
به گزارش روابط عمومی بانک ســینا، حمداله جمالی خاطرنشان کرد: 
بررســی وضعیت عملکردی و گزارش های مالی منتشــر شده حاکی 
اســت این بانک از حیث رشد میزان منابع در دو ســال منتهی به پایان 
ســال ۱۴۰۰ روند صعودی را طی کرده به نحوی که مانــده منابع در 
پایان سال ۱۴۰۰ با رشــد ۱۰۹ درصدی در مقایسه با سال ۹۸، به ۴۶۷ 
هزار میلیارد ریال رسیده است.وی افزود: عملکرد بانک سینا در بخش 
مصارف نیز با رشد ۱۲۱ درصدی همراه بوده به طوری که در پایان سال 

۱۴۰۰ در این عدد به حدود ۳۷۱ هزار میلیارد رسیده است.
وی رشد ۲.۳ درصدی نســبت مصارف به منابع در پایان سال ۱۴۰۰ را 
نسبت به دو سال قبل، حاصل عملکرد تحسین برانگیز بانک دانست که 

توانسته جایگاه چهارم را در بین بانک های خصوصی به ارمغان آورد.
جمالی، رشــد ســودآوری ۳۵۶ درصدی بانک در پایان ســال ۱۴۰۰ 
نســبت به دو ســال گذشــته را نقطه عطفــی در عملکــرد و حاصل 
پیاده سازی برنامه  ها و سیاســت های مدون و منسجم برشمرد و گفت: 
این دســتاورد می تواند زمینه ســاز ثبات و تداوم درآمدزایی بانک در 
سال های آتی باشد.معاون برنامه ریزی بانک سینا با اشاره به رشد ۲۱۸ 
درصدی تعهدات صادره بانک خاطرنشــان کرد: در حوزه تعهدات و در 
میزان ضمانت نامه های صادره، این بانک در جایــگاه هفتم بانک های 
خصوصــی و از لحاظ صدور اعتبارات اســنادی در پایان ســال ۱۴۰۰ 
در رتبه پنجــم بانک های خصوصی جای گرفته اســت. در مجموع نیز 
در حوزه میزان تعهدات صادره با رشــد حــدود ۲۱۸ درصدی، میزان 
تعهدات صادره بانک ســینا در پایان اســفند ۱۴۰۰ معادل ۱۶۶ هزار 

میلیارد ریال بوده است.
وی در تشــریح چگونگی دســتیابی به این موفقیت اظهار داشت: این 
بانک در اجرای برنامه های دقیق با محوریــت تحقق اهداف بلندمدت 
اقتصاد مقاومتــی و در چارچوب قوانین نظام پولی و بانکی کشــور و با 
بهره گیری از تجارب داخلی با رویکردی هوشــمندانه توانسته رسالت 

خود را به انجام برساند.

آغاز به کار دوره تابستانه کارآموزی همراه اول
در مراســم افتتاحیه کارآموزی همــراه اول در دوره جدیــد از نفرات 

برگزیده دوره قبل تجلیل شد.
به گــزارش اداره کل ارتباطات شــرکت ارتباطات ســیار ایران، آئین 
افتتاحیه دوره تابســتانه کارآموزی همراه اول با حضور حمید بهروزی 
قائم مقــام مدیرعامل همــراه اول، جعفر بلوک آذری معاون توســعه 
ســازمان و ســرمایه انســانی اپراتور اول، علی اکبر حکمتی کیا مدیر 
آکادمی همــراه و همچنین منتخبــان فرآیند جــذب در دوره جدید 

کارآموزی همراه اول در ساختمان ستاره ونک برگزار شد.
بهــروزی، قائم مقام همــراه اول در ایــن رویداد ضمــن خیرمقدم به 
برگزیدگان با تاکید بر جایگاه همراه اول در اکوسیستم دیجیتال کشور 
و وظایف مهمی که در توسعه ســرویس های دیجیتال بر عهده دارد، به 
تشریح نقش اپراتور اول تلفن همراه و اتفاقات بزرگی که در ساختار آن 

و شرکت های تابعه در حال انجام است، پرداخت.
وی در ادامه به ارائه آمار و ارقام در حوزه درآمد عملیاتی، میزان سرمایه 
گذاری های شرکت، سود ناخالص، تعداد مشترکان و موارد آماری دیگر 
پرداخت و با تاکید بر رویکرد مدیریت همراه اول از دو ســال گذشــته، 
اظهار کرد: در این رویکرد تمرکز بر توسعه سرویس های دیجیتال و اتکا 

بر توان داخلی و بومی سازی، مجموعه همراه اول را راهبری می کند.
قائم مقــام مدیرعامل همــراه اول همچنین به اهمیــت مقوله نیروی 
انسانی و همچنین فرآیند توانمندســازی کارآموزان و در نهایت جذب 

نیروی نخبه و مستعد دانشگاهی نیز پرداخت.
در ادامه بلوک آذری، معاون توســعه سازمان و ســرمایه انسانی همراه 
اول نیز با مرور ســاختار سازمانی، مأموریت، چشــم انداز و ارزش های 
ســازمانی اپراتور اول تلفن همراه کشــور به بیان پروژه های جدید این 

سازمان پرداخت.
وی اشــاره ای به پروژه های موتور جستجوگر ذره بین، روبیکا و شاد نیز 
داشــت و به اهمیت این پروژه ها و ارزش آفرینی که برای کشور داشته 
اند، پرداخت و در پایان نیز بزرگترین شــرکت های گــروه همراه اول 
نظیر نقش اول کیفیت )ناک(، همراه کسب و کار هوشمند )ایبیکام( و 

حرکت اول را معرفی کرد.
ســیدمحمد میرکاظمیان، مدیر واحد کارآموزی آکادمی همراه نیز در 
این مراسم طی ســخنانی آمارهایی از دوره های گذشــته، این دوره و 

تشریح فرآیندهای اجرایی کارآموزی ارائه کرد.
وی گفت: در ســه دوره گذشــته کارآمــوزی، جمعــا ۱۷۰ موقعیت 
کارآموزی در خانواده همراه اول به تربیــت و مهارت افزایی کارآموزان 
مبادرت ورزیدنــد. در دوره فعلــی آکادمی همراه نیــز ۶۰ کارآموز به 

صورت نهایی وارد فرآیند عملیاتی شده اند.
میرکاظمیان خاطرنشــان کــرد: این افــراد از میان حــدود ۷.۰۰۰ 
درخواست شــغلی پس از آزمون اینترنتی، بررســی رزومه و مصاحبه 
تخصصی برگزیده شــده اند و فرآیند کارآموزی برگزیدگان از امروز به 

صورت رسمی به مدت چهارماه آغاز می شود.

جشنواره عید تا عید بیمه ملت
جشــنواره عید تا عید به مناســبت دهه امامت و ولایت از ۱۶ تیر )عید 

سعید قربان( تا ۲۷ تیر )عید سعید غدیرخم( برگزار می شود. 
به گزارش روابط عمومی بیمه ملت، در این جشنواره، بین بیمه گزاران 
حقیقی )به استثناء خریداران بیمه شــخص ثالث و زندگی( که در این 
بازه زمانی نســبت به خرید بیمه نامه اقدام نمایند، قرعه کشــی انجام 

خواهد شد و به ۲۰ نفر جوایز ارزنده ای اهدا می شود. 
بیمه گزاران می توانند علاوه بر شــرکت در قرعه کشی، از تخفیفات به 

شرح زیر نیز بهره مند شوند: 
- ۳۰٪ تخفیف بیمه بدنه 

- ۳۵٪ تخفیف بیمه نامه آتش سوزی غیرصنعتی و مسکونی
- ۲۰٪ تخفیف بیمه نامه حوادث انفرادی)بدون پوشش کرونا(

- تا ۴۰٪ تخفیف بیمه مســئولیت مدنی در قبال اســتفاده کنندگان 
آسانســور، مدیران مراکز آموزشی، هیات مدیره ســاختمان و مدیران 

مجموعه های ورزشی
- ۵۰٪ بیمه آتش سوزی صنعتی

- از ۲۰٪ تا ۴۰٪ تخفیف بیمه مسئولیت کارفرما واحدهای صنعتی
 شایان ذکر اســت که میزان خرید، تاثیر مستقیم در امتیاز کسب شده 

توسط مشتری را دارد. 
برای صدور بیمه نامه و شرکت در طرح کافی است به یکی از نمایندگان 

بیمه ملت در سراسر کشور مراجعه فرمایید. 
https://melat. :آدرس نمایندگی ها در لینک زیر قابل مشاهده است

ir/app/map-namayande

هدیه همراهی بیمه تعاون را دریافت کنید
بیمه تعــاون به پاس قدردانی همراهی شــما، 
در ســالروز تأســیس خود، جایــزه هدیه می 
دهد.به گــزارش روابط عمومــی بیمه تعاون، 
این شــرکت در نظر دارد تا به مناسبت سالروز 
تأسیس خود، مسابقه ای را با عنوان »گرداننده 

شانس« برگزار کند.
بر این اساس، افراد علاقه مند می توانند از ۲۰ 
تیرماه ۱۴۰۱ و به مناسبت سالروز تأسیس شــرکت بیمه تعاون، ابتدا 
http://instagram.com/taavonins_ صفحه اینستاگرام به نشانی

co را دنبال )Follow( کرده و سپس وارد صفحه گردونه شانس شده و 
از جوایز در نظرگرفته شده بهره مند شوند.برای ورود به گردونه شانس 
لازم است تا شــماره تلفنی که به نام فرد شرکت کننده ثبت شده است 
در سامانه درج شــود؛ همچنین هر فرد می تواند با دعوت از یک دوست 

خود، یکبار شانس حضور دیگر در گردونه شانس را دریافت کند.
قابل توجه است که این هدایا شامل کارت های هدیه ۱۰۰، ۲۰۰، ۳۰۰، 

۴۰۰ و ۵۰۰ هزارتومانی خرید بیمه نامه خواهد بود.

 دفاع هیات رئیسه مجمع و سهامداران کچاد 
از حمایت های اجتماعی چادر ملو

در مجمع عمومی ســالانه شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو که روز 
شنبه ۱۸ تیر ماه در سالن تلاش تهران برگزار شد تعدادی از سهامداران 
حقیقی از کمک های کچاد  در قالب مسئولیت اجتماعی انتقاد کردند 
که با پاســخ صریح مدیر عامل شــرکت و دفاع هیات رئیسه مجمع که 

متشکل از سهامداران حقوقی و اصلی شرکت بود مواجه شدند . 
مهندس تقی زاده گفــت: بنگاههای اقتصادی علاوه بــر  برنامه ریزی 
و تلاش در جهت افزایش ســود آوری برای ســهامداران ، وظیفه  مهم 
دیگری نیز بر عهده دارند و آن توجه به توســعه مناطق حوزه فعالیت و 

حل مشکلات زیر ساختی آنها است .
وی افزود:  وقتی یک مجموعه  معدنی و صنعتی با فعالیت خود بخشــی 
از منابع  حیاتی یک منطقه را تحت تاثیر قرار می دهد و باری مضاعف بر 
امکانات رفاهی و اجتماعی آنها از جمله راه، مراکز بهداشــتی و درمانی، 
آموزشی و فرهنگی ، محیط زیست و منابع زیر زمینی تحمیل می کند 

مکلف است بخشی از این تسهیلات و امکانات را، خود تامین کنند .
مدیر عامل چادرملو ضمن عــذر خواهی از مردم نجیب و صبور اردکان، 
بهاباد و یزد بخاطــر تحمل برخی نارســایی ها و پیامدهای ناشــی از 
فعالیت این شــرکت معدنی و صنعتی، از حمایتهای بــی دریغ مردم ، 
نمایندگان مجلس و مسئولین اســتان یزد تقدیر و تشکر کرد و گفت: 
همه چیز را نباید از جنبه ســود آوری دید بلکه  مهمترین مســئله نگاه 
انســانی داشتن به مســائل و مشــکلات جامعه و کمک به رفع موانع و 
کمبودهاست ، اینکه انتظار داشته باشیم دولت به تنهای این معضلات 
را مرتفع کند  امکان پذیر نیســت پس ما در قبال آنها مسئول هستیم 
کما اینکه در تمام بحرانهای ناشــی از حوادث غیــر مترقبه، چادرملو 
پیشــگام بوده اســت و به یاری مردم و آسیب دیدگان شــتافته . این 
سخنان بشدت مورد استقبال و تشویق حاضران و اعضای هیات رئیسه 

مجمع قرار گرفت . 
مهندس تقــی زاده  همچنین از ســهامداران عمده شــرکت و تمامی 
ســهامداران حقیقی که همواره حامی طرح ها و برنامه های شــرکت 
معدنی و صنعتی چادرملو بوده اند تقدیر و تشــکر کرد .و اظهار امیدوار 

نمود این حمایتها همواره تداوم داشته باشد . 
گفتنی اســت  در این مجمع  با تقســیم ســود ســال مالي منتهي به 

۱۴۰۰/۱۲/۲۹   به مبلغ   ۱۵۹۰ ریال به ازای هر سهم موافقت گردید  .

در ششمین دوره عملکرد HSEE واحدهای تابعه ایمیدرو
واحد HSEE شرکت ماهان سیرجان به سطح 

عالی ایمنی رسید
ششــمین دوره ممیزی عملکرد ایمنی، بهداشــت، محیط زیســت و 
انرژی)HSEE ( واحدهای تابعه ایمیدرو در شــرکت توسعه فرآوری 
صنایع و معادن ماهان ســیرجان بهره بردار معــدن ۵ گل گهر طی دو 
روز برگزار شــد.به گزارش روابط عمومی گروه مالی گردشگری، علی 
بهمنی سرممیز سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( در مراسم اختتامیه این دوره گفت: شرکت ماهان سیرجان 
در ۳ سال گذشته توانسته روند رو به رشدی را طی کند و اقدامات قابل 

توجهی به ویژه در اجرای 5S که از اصول مهم ایمنی است را انجام دهد.
علی بهمنی افــزود: رعایت دقیــق و اصولی 5S ، احداث ســاختمان 
بهداری، استقرار ماشین آلات آتش نشــانی و آمبولانس، پیاده سازی 
نرم افزار ویژه HSEE، حضور فعال در مسئولیت های اجتماعی منطقه، 
نظم و انضباط پیمانکاران و حضور مشــاوران با درجه مناسب از جمله 
موارد اثرگذاری بود که منجر به کســب امتیاز لازم جهت رســیدن به 

سطح عالی ایمنی برای شرکت ماهان سیرجان شد.
در ادامه این مراســم، منظری توکلی مدیر مجتمع سنگ آهن سیرجان 
با تبریک کسب عنوان سطح عالی ایمنی توسط شرکت ماهان سیرجان 
گفت: در ســه بعد HSE، فنی و مالی در مجموعه معدن گل گهر، معدن 
شماره ۵)شرکت ماهان ســیرجان( همیشه پیشــرو بوده و قانون را به 
خوبی انجام داده است.مدیرعامل شرکت توسعه فراوری صنایع و معادن 
ماهان ســیرجان نیز با تقدیر از زحمات صورت گرفته توســط ممیزان 
ســازمان ایمیدرو و تیم ایمنــی در معدن گفت: ایــن موفقیت حاصل 
یک کار واقعی تیمی متشــکل از همکاران ایمیدرو، مجتمع سنگ آهن 
ســیرجان، کارفرما، مشــاوران و پیمانکاران اســت به گونه ای که همه 

عوامل در یک راستا و با کمک یکدیگر به این موفقیت رسیدند. 

 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۸
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
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سازمان برنامه و بودجه:

خزانه بانک مرکزی در دولت قبل، طعمه 
خاصه خرجی های سیاسی و غیرسیاسی شد

خریدار   ســازمان برنامه و بودجــه اعلام کرد: 
وقتی خزانه بانک مرکــزی در دولت قبل، طعمه 
خاصــه خرجی هــای سیاســی و غیرسیاســی 
شــد، مشــخص بود که با عبور حجم نقدینگی از 
مرز ۴ هزار هزار میلیارد تومــان تورم بیش از ۵۰ 

درصدی به مردم تحمیل خواهد شد.
 سازمان برنامه و بودجه در توضیحاتی در پاسخ به 
انتقادات برخی رسانه ها نوشته است: کسانی که با 
غیرواقعی دیدن درآمدها و بی عملی برای تحقق 
اهداف بودجه، کسری وحشــتناک بودجه را رقم 
زدند و برای جبران آن دســت در جیب محرومان 
بردند و با چاپ پول صورت مســاله را پاک کردند؛ 

حالا نگران معیشت مردم شده اند.
وقتی خزانه بانک مرکــزی در دولت قبل، طعمه 
خاصــه خرجی هــای سیاســی و غیرسیاســی 
شــد، مشــخص بود که با عبور حجم نقدینگی از 
مرز ۴ هزار هزار میلیارد تومــان تورم بیش از ۵۰ 

درصدی به مردم تحمیل خواهد شد.
حالا بعد از هشت ســال که نرخ ســرمایه گذاری 
ثابت پایین تر از منفی ۴ است و حتی به اندازه نرخ 
استهلاک ســرمایه گذاری نشــده؛ هدف گذاری 

رشــد اقتصادی در کنار کنترل تورم چه کسانی 
و با چه عملکردی را برآشــفته اســت؟ استفاده 
از پول پرقــدرت بانــک مرکزی توســط دولت 
و بانک ها ریشه اصلی تورم در کشــور است که با 
قطع برداشــت از خزانه بانک مرکزی برای تأمین 
هزینه های جــاری و کنترل نســبی بانک ها در 
فروردین ماه امســال بعد از ۹ ســال میزان رشد 
نقدینگی در کشــور منفی شــد. تورم نسبتاً بالا 
در خردادمــاه ۱۴۰۱ حاصــل سیاســت اصلاح 
ســاختاری در حوزه ارزی بود. لنگرکردن نرخ ارز 
بر قیمت ۴۲۰۰ تومان یک سیاست نادرست و به 
پشــتوانه ارز حاصل از فروش نفت صورت گرفته 
بود و چنانچــه دولت در ســالجاری جلوی آن را 
نمی گرفت، به دلیل فشــار بر افزایش پایه پولی، 
تورم فزاینده حاصــل از آن در آینده، رفاه مصرف 
کننده را بسیار بیش از چیزی که امروز شاهد آن 
هســتیم، کاهش می داد؛ لذا دولت دقیقا با تأکید 
بر دغدغه معیشــت بلندمدت دست به اصلاحات 

ساختاری و از جمله حذف ارز ۴۲۰۰ زده است.
چالش های اقتصادی فعلــی موروثی از تفکرات، 
نگرش هــا، روش هــا و ســاختارهای بلندمدت 

ناسازگار با شــرایط واقعی اقتصاد طی دهه های 
گذشته بوده است، لذا؛ عدم تغییر در ریل گذاری 
اقتصادی گذشــته منجر به ورشکســتگی کامل 
دولت و ناکارآمدی قطعی آن می شــد که دولت 
سیزدهم از ابتدای اســتقرار خود نسبت به تغییر 
این ریل اقدام  کرد. هرچند اصلاحات ساختاری 
در ابتــدای امر مشــکلاتی را برای همــه فعالان 

اقتصادی ایجاد خواهد کرد. 
دولت بــه دنبــال اصلاحات ســاختار اقتصادی 
»در شرایط تحریم« اســت )هرچند رفع تحریم 
ظالمانه دغدغه اصلی او اســت(. مــراد از اصلاح 
ســاختار اقتصادی، گــذار از مالکیــت دولتی بر 
نفت، منابع طبیعی و انواع و اقســام تصدی گری 
دولتی، گــذار از دولتی کــه در آن قیمت ها با اتکا 
به منابع نفت به صورت دستوری تعیین می شود، 
اصلاح ســاختار بودجــه و کاهــش هزینه های 
دولت، اصلاح نظــام بانکی، بسترســازی جهت 
نقش آفرینی گســترده بخــش خصوصی و رونق 
تجارت در ســطح بین الملل به منظــور افزایش 
قــدرت اقتصــادی و در نتیجه افزایــش قدرت 

چانه زنی در سطح بین الملل است.

خریدار   دکتر »روح الله قاســمیان« در جمع 
خبرنــگاران گفــت: منابــع بزرگ تریــن بانک 
قرض الحســنه کشــور از مرز ۱۰۰هزار میلیارد 
تومان عبــور کرد.به گــزارش روابــط عمومی 
بانک قرض الحســنه مهر ایــران، دکتر »روح الله 
قاسمیان«، مشــاور مدیرعامل و رئیس اداره کل 
روابط عمومــی و امور مشــتریان بانک در جمع 
خبرنگاران گفت: با اســتقبال گســترده مردم از 
بانکداری قرض الحســنه و اشــاعه این فرهنگ 
الهی در جامعه، منابــع بزرگترین بانک تخصصی 
قرض الحســنه کشــور از مرز ۱۰۰هزار میلیارد 
تومان گذشت.وی گفت: رشد منابع این بانک در 
سال های گذشته بیشتر از رشد نقدینگی بوده که 
معنای آن افزایش ســهم بانک قرض الحسنه مهر 

ایران از بازار پولی بانکی کشور است.
قاسمیان همچنین اظهار داشت: نخستین بانک 
قرض الحســنه کشور در طول ۱۵ ســال فعالیت 
خود، ۱۲ میلیون و ۲۴۵هزار فقــره وام به ارزش 

۱۶۶هزار میلیارد تومان پرداخت کرده است.
وی درباره تعداد مشــتریان بانک قرض الحسنه 
مهــر ایران گفــت: این بانــک با جــذب بیش از 
۱۲ میلیــون و ۷۰۰هــزار نفر مشــتری، خوش 
حساب ترین مشتریان شــبکه بانکی کشور را در 
اختیار دارد، زیرا نســبت مطالبات به مصارف این 
بانک کمتر از نیم درصد بوده و در شــبکه بانکی 

بهترین عملکرد به شمار می رود.

قاسمیان اظهار کرد: از جمله دلایل اقبال مردم به 
بانک قرض الحســنه مهر ایران، فعالیت این بانک 
در حوزه قرض الحسنه است؛ به طوری که وام های 
پرداختی این بانک همگی قرض الحســنه بوده و 

کارمزدی بین صفر تا حداکثر ۴ درصدی دارد.
رئیس اداره کل روابط عمومی و امور مشــتریان 
بانک قرض الحســنه مهر ایران افزود: این بانک با 
پیشــتازی در ارائه خدمات غیرحضوری، زمینه 
تســهیل شــدن فرآیند دریافت خدمات را برای 
مشــتریان فراهم کرده اســت. مواردی همچون 
افتتاح حســاب آنلاین، درخواســت وام آنلاین، 
کارت هدیه آنلاین، احراز هویت آنلاین ســجام و 
سفته الکترونیکی از جمله خدماتی است که این 

بانک به شبکه بانکی معرفی کرده است.
وی در همیــن رابطــه افــزود: در دوره مدیریت 
جدید، بهبود زیرساخت ها و تکمیل سامانه های 
حوزه فناوری اطلاعات از جمله مواردی است که 
در دستور کار قرار گرفته اســت. ارائه پیشخوان 
)شعبه مجازی( و سفته الکترونیکی نیز در همین 
راستا و برای تکمیل زنجیره خدمات الکترونیکی 

بانک صورت گرفته است.
قاســمیان در بخش دیگری از ســخنان خود بر 
پیگیری جدی سیاست های نهادهای بالادستی 
همچون وزارت اقتصاد و بانک مرکزی از ســوی 
بانک قرض الحســنه مهر ایــران تأکیــد کرد و 
گفت: این بانک با تسهیل شــرایط پرداخت وام تا 

کنون بیش از ۱۵۰هزار فقــره وام بدون ضامن به 
متقاضیانی که شرایط دریافت این وام را داشته اند 

پرداخته است.
وی در همین رابطه افزود: این بانک در راســتای 
عمل کــردن به فرمایــش مقام معظــم رهبری 
)مد ظلــه العالــی( و سیاســت های حمایتی از 
بنیان خانواده، تا کنون بیــش از ۸۱۰۰ فقره وام 
فرزندآوری بــه ارزش تقریبــی ۳۱۲۰ میلیارد 
ریال پرداخــت کرده اســت. تنها در ســه ماهه 
نخســت ســال ۱۴۰۱ بیــش از ۸۵۰۰ فقره وام 
ازدواج به ارزش بیش از ۱۱هــزار و ۴۰۰ میلیارد 
ریال پرداخت کرده و تعــداد کل وام های ازدواج 
پرداختی از ســوی این بانک به ۳۸۴هزار فقره و 

مبلغ ۸۷هزار و ۶۰۰ میلیارد ریال می رسد.
روح الله قاســمیان با اشــاره به تورم و مشکلات 
اقتصادی ایجاد شــده بر اثر تحریم های استکبار 
جهانی بیان داشــت: وجود تورم در جامعه باعث 
شده که دریافت وام، یکی از بهترین روش ها برای 
پیشــرفت مالی مردم باشــد، زیرا با دریافت وام، 
دیگر به پرداخت پول یک جا برای خرید مسکن، 

خودرو، کالاو... نیازی نیست.
وی افزود: در گذشــته ســقف وام قرض الحسنه 
برای اشــخاص حقیقی ۵۰ میلیــون تومان بود 
که با توجه به شــرایط اقتصادی جامعه، از میزان 
کارآمدی آن نســبت به گذشته کاســته شده و 

مشکلات کمتری را حل می کرد.

ایرانسل

بــورس  مدیرعامــل شــرکت 
اوراق بهادار تهران، با اســتقبال 
از پیوســتن ایرانســل به جمع 
شرکت های بورســی، بر آمادگی 
این شــرکت برای تســهیل در 
انجام فرآیندهای مقدماتی ورود 

ایرانسل به بورس، تأکید کرد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی 
ایرانســل، محمــود گــودرزی 
مدیرعامل شــرکت بورس اوراق 
بهادار تهران، امروز دوشــنبه ۲۰ 
تیر ۱۴۰۱، به همــراه تعدادی از 
مدیران این شرکت، از ساختمان 
مرکزی ایرانسل بازدید و با دکتر 
بیــژن عباســی آرند مدیرعامل 
و جمعــی از مدیران ایرانســل، 

گفت وگو کرد.

گودرزی بــا بیان اینکه 
ایرانســل،  پیوســتن 
از  یکــی  به عنــوان 
شرکت های  بزرگترین 
فناوری اطلاعات  حوزۀ 
و ارتباطات، به بورس را 
باید به فال نیک گرفت، 

حضور ایرانســل در بازار سرمایه 
را موجب پویایی بورس کشــور 

عنوان کرد.
وی افزود: شــرکت بورس آماده 
اســت تا تمامی امکانــات خود 
را برای تســهیل و انجــام هر چه 
ســریعتر فرایندهــای پذیرش 

ایرانسل در بورس، به کار گیرد.
مدیرعامل ایرانســل نیز در این 
دیدار، بــا بیان تاریخچــه ای از 

ایرانسل  شــکل گیری 
و وضعیــت حال حاضر 
اولیــن و بزرگتریــن 
اپراتور دیجیتال ایران، 
وضعیت  از  گزارشــی 
فرایندهای انجام شده 
در مســیر پیوســتن 

ایرانسل به بورس را تشریح کرد.
عباســی آرند، بــا بیــان اینکه 
حضــور شــرکت های فنــاور و 
کســب وکارهای دانش بنیان در 
بــورس، موجب عمق بخشــی و 
رونق هر چه بیشــتر این حوزه و 
اشتغال زایی دانش بنیان  توسعۀ 
است، خواســتار هم افزایی برای 
کمک بــه تقویــت فرایندهای 
تأمیــن مالی در بــورس مطابق 

بــا اســتانداردهای جهانــی، با 
هــدف تشــویق شــرکت ها و 
ســرمایه گذاران خارجــی برای 

ورود به این عرصه شد.
در ایــن دیدار، همچنین نقشــۀ 
راه ورود ایرانســل بــه بورس، به 
مدیرعامــل بورس تهــران ارائه 
و جزئیــات آن، مطــرح و مقرر 
شــد پس از انجــام فرایندهای 
مقدماتــی، در نیمــۀ نخســت 
امسال، بررسی ها برای انجام فاز 
پذیرش ایرانســل در بورس آغاز 
شود.ایرانسل، اولین و بزرگترین 
اپراتور دیجیتال ایران، هم اکنون 
در حال طی کــردن فرایندهای 
مقدماتــی بــرای ورود به بورس 

تهران است.

وی پله نهایی ورود به بازار سرمایه ایرانسل ر

بانک

همراه اول

بیمه

صمت

بانک قرض الحسنه مهر ایران به باشگاه ۱۰۰هزار میلیاردی ها پیوست


